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Smo varni?
V teh dneh se pogosto sprašujemo o naši varnosti. Že dolgo strokovna 
javnost ugotavlja, da je družba z nepremišljenim ravnanjem, poseganjem 
v naravni ekosistem in drugimi sodobnimi vplivi porušila ravnovesje v na-
ravi, katere del je tudi naše življenjsko okolje. Človek je pravzaprav v nekaj 
desetletjih porušil zakonitosti, ki so veljale stoletja, morda tisočletja.
Tako se ob vsakih spremenjenih vremenskih in podnebnih razmerah 
upravičeno sprašujemo, ali smo varni pred naravo, ki vse pogosteje po-
kaže svoje zobe. Zadnja povodenj ne daleč od nas odkrito vzbuja strah. 
K sreči nam naši požrtvovalni sokrajani vsako leto vedno znova dokaže-
jo, da svoje sposobnosti in prosti čas namenjajo za primere, ko bi bili mi 
potrebni pomoči in bi nam brez oklevanja priskočili na pomoč. To se je 
pokazalo tudi ob nedavni reševalni vaji, v kateri je sodelovalo več sto na-
ših občanov. Spet se je izkazalo, da so tudi denarna sredstva namenjena 
za njihovo delovanje upravičena naložba. Vsem gasilcem, reševalcem in 
drugim prostovoljcem, na tem mestu iskrena hvala! 

Matej Šteh, urednik

Uredništvo sporoča
V prihodnji predpraznični številki Klasja objavljamo voščila podjetij in 
društev. Cena voščila dimenzije 10x6 cm je 25,00 evrov z vključenim 
DDV-jem. Humanitarna društva, občinski javni zavodi lahko objavijo 
voščilo brezplačno. Rok za oddajo: 12. december 2014

Vaja »Potres 2014« preizkus usposobljenosti štaba  
Civilne zaščite in gasilskih enot

str. 4

Nina Pušlar že četrtič uspela s tradicionalnim 
koncertom!

str. 9
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Ko l o fo n Prispevke za naslednjo številko sprejemamo do 12. decembra.

Klasje - Glasilo prebivalcev občine Ivančna Gorica; Ustanovitelj časopisa: Občinski svet Občine Ivančna Gorica; Sedež uredništva: Cesta II. grupe odredov 17, 1295 Ivančna Gorica, telefon: 781 21 30, faks: 
781 21 31, e-pošta: klasje.casopis@siol.net, spletna stran: www.klasje.net; Uredniški odbor: Matej Šteh - glavni in odgovorni urednik, Leopold Sever - Kratkočasnik, Siva in Severna stran, Simon Bregar, Mile-
na Vrhovec, Franc Fritz Murgelj, Jožefa Železnikar, Irena Brodnjak; Lektoriranje: Mateja D. Murgelj; Oblikovna zasnova: Robert Kuhar; Priprava za tisk: AMSET, d. o. o.; Tisk: Tiskarna Skušek d.o.o., Ljubljana,  
Časopis KLASJE izhaja v 6.000 izvodih mesečno in ga prejemajo vsa gospodinjstva v občini brezplačno. Nenaročenih rokopisov in fotografij ne vračamo. 

Novi občinski svetniki se predstavljajo
22. oktobra 2014 je novi Občinski svet zasedal na prvi t. i. konstitutivni seji v mandatnem obdobju 2014–2018. Izmed 21 svetnikov je kar deset 
takšnih, ki so prvič zasedli svetniški položaj, trije se med svetniške vrste vračajo po premoru, osem pa je takšnih, ki nadaljujejo prejšnji mandat. V 
tokratni številki se nam predstavlja sedem novincev, ki so prvič sedli na svetniški stol. Vprašali smo jih, kaj bo njihovo osnovno poslanstvo v mandatu 
občinskega svetnika/ce, katere bodo njihove prioritete in katere svoje izkušnje in sposobnosti lahko pri delu v Občinskem svetu porabijo za dosega-
nje zastavljenih ciljev?
Biljana Gartner

Prihajam iz Marinče vasi pri Zagradcu 
in sem ponosna mati sina edinca, po-
ročena že skoraj 40 let. 
Vrsto let sem bila zaposlena v Lju-
bljanski banki, kjer sem kot koordi-
nator skrbela za protokolarni prevoz, 
prevoz gotovine in varovanje pre-
moženja. Kasneje sem se preizkusila 
kot podjetnica, poklicno kariero pa 
končala v Emoni obali Koper-Orbico,  
kjer sem delala kot skrbnik faktur in 
terjatev, vodja prodajnega servisa in 
še kaj.
Kmalu po preselitvi iz Ljubljane v 
Marinčo vas sem se vključila v Svet 
Krajevne skupnosti Zagradec kot 
predstavnica Marinče vasi, po leto-
šnjih volitvah pa mi je bilo že drugič 
zaupano mesto predsednice KS. Ja, 
rada sem med ljudmi, rada z njimi 
komuniciram in z njihovo podporo in 
pomočjo članov Sveta KS poskušam 
upravičiti zaupanje krajanov.
Le ti so mi zaupali tudi sedež občin-
ske svetnice. Odgovorna zadeva. Z 
vso resnostjo in odgovornostjo bom 
opravljala zaupano nalogo. Nastopa-
la  konstruktivno, delala v dobro naše 
lepe občine in predvsem se bom sil-
no trudila za nadaljnji razvoj naše 
prelepe krajevne skupnosti.

Izkoristila bi priložnost in se zahvali-
la občanom KS Zagradec, da so mi s 
svojimi glasovi na lokalnih volitvah 
omogočili in zaupali to odgovorno 
mesto.

Jože Glavič

Sem Jože Glavič doma iz Škofljega. Z 
družino živim in delam doma na do-
mači kmetiji. Imam tri otroke. Takoj 
po končani osnovni šoli sem ostal 
doma, kjer smo s starši delali na 
kmetiji.
Delo v občinskem svetu mi ni tuje, saj 
sem bil v preteklosti že občinski sve-
tnik. Kandidiral sem na listi Slovenske 
ljudske stranke. Zavzemal se bom za 
celostni razvoj občine, še posebej na 
področju kmetijstva in dopolnilnih 
dejavnosti na kmetijah. 

Franc Koželj

Živim v Znojilah pri Krki, kamor sem 
se preselil iz rojstne Trebnje Gorice 

in si tukaj ustvaril dom. Po izobrazbi 
sem dipl. elektroinženir in svoj poklic 
opravljam že skoraj trideset let. Sem 
poročen in imam dva otroka v naj-
stniških letih.
Aktivno delujem v Krajevni skupno-
sti Krka kot predstavnik vasi Znojile, 
v Kulturnem društvu Krka,  Festivalu 
Krka in še kaj bi se našlo. Rad imam 
aktivno življenje, šport.
V preteklem mandatu so bili realizi-
rani številni projekti, pomembni za 
občino in pomembni za Krko. Še ve-
dno pa ostajajo neuresničeni projekti 
in s svojim delom v Občinskem svetu 
Občine Ivančna Gorica želim pripo-
moči k njihovi realizaciji. Moje delov-
ne izkušnje se v večini nanašajo na 
infrastrukturne projekte in ocenju-
jem, da jih bom v funkciji občinskega 
svetnika lahko koristno uporabil.
V okviru realnih proračunskih mo-
žnosti se bom zavzemal za projekte, 
ki bodo izpostavljeni v lokalnem oko-
lju (obnova cest, objektov, komunal-
ne infrastrukture). Zavzemal se bom 
za konstruktivno delo Občinskega 
sveta, ki bo temeljilo na potrebah ob-
čanov. Prizadeval si bom za optimal-
no občinsko podporo društvom in 
drugim civilnim pobudam delujočim 
v občini. V okviru njihovega volon-
terskega delovanja se z dodano vre-
dnostjo občinske podpore, pogosto 
uresničijo tudi največji projekti.
Prioritetno pa bom svoja prizadeva-
nja usmeril v uresničitev infrastruk-
turnih in drugih projektov, ki so se in 
se še bodo, kot prednostni in nujni 
izpostavili na področju Suhe krajine. 

Irma Lekan
Sem Irma Lekan, izhajam iz doline 

reke Krke, skupaj z družino pa že 
26 let živim v Ivančni Gorici. Odrasli 
hčerki sta se v zadnjih letih odselili od 
doma in si ustvarili družini. Končala 
sem študij na Biotehniški fakulteti in 
nato več kot dvajset let službovala na 
področju svetovanja v kmetijstvu na 
območju treh občin (Ivančna Gorica, 
Grosuplje, Dobrepolje). V vseh teh 
letih sem aktivno sodelovala tudi z 
Društvi podeželskih žena , predvsem 
na področju izobraževanja, ohranja-
nja naravne in kulturne dediščine ter 
turizma na podeželju. Po 21-ih letih 
službovanja sem se odločila posveti-
ti dejavnosti s področja gostinstva, s 
katero se že 20 let ukvarja mož. Ven-
dar sta navezanost in stik z osnovnim 
poklicem še vedno prisotna, tako da 
sta tudi moja hobija predvsem vr-
tnarjenje in hoja v naravi. 
Glede na mojo dosedanjo poklicno 
pot in življenjski  nazor menim, da je 
v moji novi vlogi smiselno nadaljeva-
ti zastavljeno pot še posebej na po-
dročju kmetijstva (tudi samooskrbe), 
turizma in njune povezave z ostalim 
gospodarstvom. S svojimi dosedanji-
mi izkušnjami in v sodelovanju z vse-
mi člani Občinskega sveta verjamem,  
da lahko v okviru danih možnosti 
kvalitetno in koristno dodam svoj del 

v skupni mozaik, v dobro vseh obča-
nov.
Izvoljeni svetniki smo vez med ljudmi 
na terenu in občinsko upravo. S po-
vezovanjem in z že izkazanimi dobri-
mi praksami je potrebno nadaljevati 
in jih nadgrajevati na vseh področjih.

Anja Lekan

Po zaključeni gimnaziji v Ivančni Go-
rici, sem se odločila za univerzitetni 
študijski program kmetijstvo-agro-
nomija v Ljubljani in 8. oktobra 2010 
uspešno diplomirala. V času študija 
sem poleg teoretičnih znanj prido-
bila tudi delovne izkušnje, saj sem 
med srednješolskim izobraževanjem 
opravljala razna počitniška dela. V 
nadaljevanju šolanja univerzitetnega 
študija sem nadaljevala s študent-
skim delom na bencinskem servisu v 
Ivančni Gorici, kjer sem se tudi redno 
zaposlila. Poleg prodaje in svetova-
nja strankam, delam še razna admi-
nistrativna dela. Letos sem zaključila 
še šolanje na Erudio izobraževalnem 
centru, kjer me čaka še diplomska 
naloga s programa ekonomist. 
Že nekaj let sem članica Kulturnega 
društva  Zagradec, kjer aktivno ple-
šem pri Folklorni skupini Zagradec. 
Zadnje štiri leta sem bila tudi tajnica 
KD Zagradec. Članstvo v društvu mi 

Novi Občinski svet začel z delom
Na oktobrski konstitutivni seji novega Občinskega sveta, na kateri so bili potrjeni mandati novih občinskih svetnikov in župana Dušana Strnada je 
bila izvoljena tudi Komisija za mandatna vprašanja, volitve, imenovanja in priznanja. Slednja je takoj začela z delom, saj je za nemoteno delo treba 
sestaviti delovna telesa Občinskega sveta in izpeljati postopek za imenovanje Nadzornega odbora občine. 
Komisija za mandatna vprašanja, 
volitve, imenovanja in priznanja je 
tako na svoji 2. redni seji 5. novem-
bra že obravnavala predloge politič-
nih strank za imenovanje naslednjih 
delovnih teles: Odbor za negospo-
darstvo in javne službe družbenih 
dejavnosti, Odbor za kmetijstvo in 
gozdarstvo, Odbor za prostorsko 
planiranje, varstvo okolja in gospo-
darjenje z nepremičninami, Odbor 
za turizem, gospodarstvo in gospo-
darske javne službe in Statutarno-
-pravna komisija. Prav tako je obrav-
navala tudi predloge za sestavo 
novega Nadzornega odbora. Predlog 
komisije bo Občinski svet obravnaval 
na 2. redni seji 1. decembra 2014. 

Za začetek bo na vrsti že 
proračun
Druga redna seja novega Občinskega 
sveta bo potekala v ponedeljek, 1. 

decembra, na njej pa bodo občinski 
svetniki in svetnice med drugim že 
obravnavali tudi predlog proračuna 
za leto 2015. Vsekakor zahtevna in 
odgovorna naloga že takoj na začetku 
štiriletnega mandata. Občinski prora-
čun predvideva v letu 2015 slabih 15 
mio evrov prihodkov in nekaj več kot 
18,5 mio evrov odhodkov. Razlika se 

bo pokrila s prenosom sredstev na 
računu iz leta 2014 in po potrebi tudi 
z zadolževanjem. 
O poteku 2. seje bomo poročali v 
prihodnji številki Klasja, za aktualne 
informacije in ogled video posnetka 
pa lahko obiščete občinsko spletno 
stran www.ivancna-gorica.si.

Matej Šteh 

Dnevni red 2. seje Občinskega sveta,  
ponedeljek 1. decembra 2014:
1.  Potrditev zapisnika 1. konstitutivne seje z dne 22. 10 2014;
2.  Poročilo Komisije za mandatna vprašanja, volitve, imenovanja in pri-

znanja 
-  Sklep o imenovanju Nadzornega odbora Občine Ivančna Gorica;
-  Sklepi o imenovanju stalnih delovnih teles Občinskega sveta Obči-

ne Ivančna Gorica;
-  Sklep o imenovanju direktorja Zavoda Prijetno domače;
-  Mnenje k imenovanju ravnatelja Osnovne šole Stična.

3.  Seznanitev z delom Upravne enote Grosuplje in krajevnega urada 
Ivančna Gorica;

4.  Predlog proračuna Občine Ivančna Gorica za leto 2015; 
5.  Sklep o številu in višini štipendije iz proračuna Občine Ivančna Gorica 

za šolsko leto 2014/2015; 
6.  Odlok o nadomestilu za uporabo stavbnega zemljišča na območju Ob-

čine Ivančna Gorica;
7.  Seznanitev s povzetkom regijskega izvedbenega načrta na področju so-

cialnega varstva 2014-2016 za osrednjeslovensko statistično regijo; 
8.  Vprašanja in predlogi;
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Kratke občinske
Razpis za organizatorja 
tržnice
Občina Ivančna Gorica je na svojih 
spletnih straneh objavila poziv za 
oddajo ponudbe za organizatorja 
tržnice v Ivančni Gorici v letu 2015. 
Prijavitelj mora biti ustrezno registri-
ran za opravljanje dejavnosti v skladu 
z pozivom, za kar poda izjavo o regi-
straciji in izpolnjevanju pogojev. Rok 
za prijavo je 12. december 2014 do 
10. ure.

Župan na tradicionalnem 
slovenskem zajtrku v vrtcu 
Polžek v Višnji Gori
V petek, 21. novembra, smo tudi v 
naši občini obeležili dan slovenske 
hrane, katerega namen je spodbuja-
nje lokalne samooskrbe s kakovostno 

hrano iz lokalnega okolja. T. i. tradi-
cionalni slovenski zajtrk so pripravili 
v vseh enotah Vrtca Ivančna Gorica, 
v Višnji Gori pa se ga je udeležil tudi 
župan Dušan Strnad. Pridružila so se 
mu tudi predstavnika Čebelarske-
ga društva Stična, ravnateljica vrtca 
in predstavnica kmetije Zabukovec, 
ki se ukvarja s pridelavo mleka in 

mlečnih izdelkov. Zajtrkovali so kruh, 
maslo, med, mleko, jabolka – vse lo-
kalnega porekla, pridne vzgojiteljice 
in kuharice pa so poskrbele še za me-
dene slaščice. 

Tudi v naši občini narasle 
vode ogrožale premoženje 
občanov
Obilno deževje v začetku novembra je 
vplivalo tudi na razmere na območju 
občine Ivančna Gorica. Narasle vode 
so poplavljale ravnice ob vodotokih, 
zato je bil v pripravljenosti  tudi Štab 
Civilne zaščite občine Ivančna Gorica 
skupaj z gasilskimi enotami. Kar ne-
kaj občanov se je tudi poslužilo proti-
poplavnih vreč, ki jih je občina nudila 
brezplačno. K sreči večjih posledic 
obsežnega deževja nismo utrpeli. 

Energetske delavnice za od-
govorne v javnih stavbah
Občina Ivančna Gorica je v sodelo-
vanju z energetskim managerjem 
Občine Ivančna Gorica dr. Simonom 
Muhič v začetku novembra orga-
nizirala dve energetski delavnici za 
odgovorne v javnih stavbah. Namen 
energetskih delavnic je bil informi-
ranje in ozaveščanje uporabnikov 
javnih stavb na področju obnovljivih 
virov energije (OVE) in učinkovite 
rabe energije (URE). Udeleženci so 
se seznanili z zakonskimi podlagami 
na področju URE in OVE, spozna-
li so tudi praktičen primer sanacije 
tipične enostanovanjske hiše, kjer 
so lahko ovrednotili prihranek ener-
gije posameznega sanacijski ukre-
pa in prikazali zahtevane ukrepe za 

sanacijo stavbe glede na Pravilnik 
o učinkoviti rabi energije v stavbah 
(PURES 2010). Spoznali so tudi, kako 
lahko uporabniki z racionalnejšim 
obnašanjem pripomorejo k zmanj-
šanju končne rabe energije v stavbi 
(prepogosto odpiranje oken, vrat, ne 
ugašanje luči, nepravilna regulacija 
ogrevalnega sistema …) in kateri so 
ukrepi, ki potrebujejo minimalno ozi-
roma ničelno začetno investicijo in so 
odvisni predvsem od uporabe same 
stavbe. Program energetske delav-
nice je obsegal tudi področje javnih 
razpisov, kjer so se udeleženci sezna-
nili, kako prijaviti projekt za uspešno 
kandidaturo na javnih razpisih ter ka-
snejšem izvajanju le teh. 

Gašper Stopar

je pomagalo k temu, da sem si prido-
bila izkušnje z vodenjem in organiza-
cijo raznih dogodkov, prireditev. 
Sicer sem bila v tem mandatu ime-
novana za članico Komisije za man-
datna vprašanja, volitve, imenovanja 
in priznanja, a se bom trudila tudi za 
razvoj turizma in kulture, saj sem kot 
aktivna folkloristka spoznala, kako 
pomembno je ohranjanje starih na-
vad, običajev predvsem pa izobra-
ževanje mladih s tega področja. Zelo 
pomembno mi je medgeneracijsko 
sodelovanje, saj lahko starejši z iz-
kušnjami, ter mladi z veliko energije 
veliko dosežejo. 
Podpirala bom lokalno pridelavo. 
Študij na  Biotehniški fakulteti mi je 
prinesel nekaj izkušenj s področja lo-
kalne samooskrbe, diplomska naloga 
pa je temeljila na področju sonarav-
nega razvoja.

Maja Strnad

Rodila sem se 26. februarja 1988 v 
Ljubljani. Leta 2007 sem končala gi-
mnazijo na Srednji šoli Josipa Jurčiča 
v Ivančni Gorici in se vpisala na Fa-
kulteto za družbene vede. Leta 2011 
sem končala program Politologija – 
analiza politik in javna uprava ter si s 
tem pridobila naziv diplomirana po-
litologinja (UN). Trenutno zaključu-
jem magistrsko nalogo, prav tako na 
Fakulteti za družbene vede, na pro-
gramu Politologija – javna uprava. 
Prvi semester podiplomskega študija 
sem preko programa Erasmus opra-
vila v Belgiji na Université Catholique 
de Louvain, kjer sem poleg študija v 
Evropskem parlamentu opravljala še 
delo stažista pri evropski poslanki dr. 
Romani Jordan ter poslancu dr. Mi-
lanu Zveru. Trenutno sem zaposlena 
na Ministrstvu za infrastrukturo in 
sem višja svetovalka na Direktoratu 
za energijo.
Sem predsednica Slovenske demo-
kratske mladine v Ivančni Gorici, 
ter podpredsednica Združenja za 
vrednote slovenske osamosvojitve, 
mladinske sekcije Grosuplje-Ivančna 
Gorica. Vsakodnevno opravljam tudi 
dela na domači kmetiji, v prostem 
času pa se rada ukvarjam s športom. 
Kljub uspešnemu študiju sem ves čas 
in na različnih področjih nabirala tudi 

delovne izkušnje, ki jih bom zagotovo 
lahko uporabila pri svojem delu v Ob-
činskem svetu.  Imam veliko znanja s 
področja javnih razpisov, pridobiva-
nja nepovratnih sredstev za različne 
programe, tako za fizične kot pravne 
osebe. Pridobila sem tudi certifikat z 
naslovom Strokovnjak za pripravo in 
izvedbo projektov sofinanciranih iz 
EU sredstev, kar je zagotovo moj ve-
lik atribut. 
V svojem mandatu bom delovala 
predvsem na medgeneracijskemu 
sodelovanju, ki je v občini sicer že 
dobro urejeno s projektom Staro-
sti prijazna občina, zavzemala pa se 
bom še za pridobitev naziva Mla-
dim prijazna občina, saj skoraj vsako 
področje na svoj način že vpliva na 
položaj mladih, tako na lokalni kot 
državni ravni. Kot predsednica Slo-
venske demokratske mladine, mi je 
področje zelo dobro poznano. Moje 
osnovno poslanstvo bo torej izbolj-
šanje socialnega položaja mladih in 
nadaljevanje projekta »Mladi in pod-
jetništvo«, v sodelovanju s podjetniki 
in gospodarstveniki. Že od malih nog 
pa sem tudi gasilka in bom vsekakor 
sodelovala pri vseh projektih v dobro 
gasilstva. 

Brigita Primc

Sem Brigita Primc, prihajam iz Zabor-
šta, ki spada pod Krajevno skupnost 
Šentvid pri Stični. Diplomirala sem na 
Biotehniški fakulteti v Ljubljani in na-
daljujem šolanje na podiplomskem 
študiju. Sem članica Mladinskega 
sveta v Ivančni Gorici in nekdanja 
predsednica Slovenske demokratske 
mladine v občini. 
Za kandidaturo za občinsko svetnico 
sem se odločila, ker bi rada v večji 
meri sodelovala pri nadaljnjem ra-
zvoju občine. V vlogi svetnice želim 
dati spodbudo in večje možnosti 
predvsem mladim. Z ˝mladim prija-
zno občino˝ bi jih spodbudili, da bi 
v domačem okolju realizirali svoje 
podjetniške ideje. Pri tem pa bi imeli 
podporo občine. 

Aleš Tomažin
Sem Aleš Tomažin, rojen 14. 09. 1982 
v Novem mestu. Po končani osnovni 
šoli sem se vpisal v Srednjo ekonom-

sko šolo Ivančna Gorica in jo v šol-
skem letu 1999/2000 tudi uspešno 
končal. Po končani srednji šoli sem 
se zaposlil kot prodajalec na ben-
cinskem servisu, ter se obenem tudi 
vpisal v študij ekonomije, katero sem 
uspešno končal, kljub moji zaposlitvi. 
Sem diplomirani ekonomist. Od leta 
2013 pa samozaposlen v svojem la-
stnem podjetju.
Dejaven sem na različnih področjih. 
Doma pomagam pri raznih opravilih 
na kmetiji in menim, da imam precej 
izkušenj iz omenjenega področja. Več 
let igram v KUD Josip Jurčič Muljava, 
kjer uprizarjamo Jurčičeva dela. Sem 
tudi aktiven gasilec v PGD Muljava, 
trenutno mi je zaupana funkcija po-
veljnika. Lahko bi še in še našteval…
Za politiko sem se začel zanimati ob 
koncu leta 2007, ko se je ustanovila 
stranka Zares. Imam velike organiza-
cijske sposobnosti, kar sem dokazal 
že pri organizaciji čistilne akcije »Oči-
stimo Slovenijo v enem dnevu«.
Osnovno poslanstvu v funkciji občin-
skega svetnika, bo moja vizija – pri-
bližati in omogočiti vsem ljudem, čim 
bolj enake možnosti dostopa do in-
formacij javnega značaja, ter poma-
gati pri izpeljavi problemov, ki se jim 
zoperstavijo na poti do cilja.
Nameravam podpirati vse dobre oz. 
argumentirano zavrniti slabe predlo-
ge in ponuditi boljše možnosti oz. 
drugačne predloge, kateri se bodo 
znašli na občinskih sejah in kateri 
bodo po moji oceni pripomogli h ka-
kovostnejšemu življenju občank in 
občanov občine Ivančna Gorica.

Kristina Zadel

Živim v Višnji Gori, skupaj s svojim 
partnerjem Matijem in dvema otro-
koma, Izo in Cenetom.
Maturirala sem na Bežigrajski gim-
naziji in diplomirala na Veterinarski 
fakulteti v Ljubljani. Po zaključe-

nem študiju sem vpisala znanstveni 
magisterij na Ekonomski fakulteti v 
Ljubljani, izpite imam opravljene, 
pripravljam še magistrsko nalogo. 
Od leta 2002 sem zaposlena v dru-
žinskem podjetju, kjer sem vključena 
v poslovodenje, vpeljala sem in sedaj 
z ekipo skrbimo za vzdrževanje pri-
dobljenih certifikatov in akreditacije 
kontrolnega organa. Leta 2012 sem 
bila polno vključena v družinski en-
tuziastični projekt, ko smo v dolgoro-
čen najem prevzeli Mestno kopališče 
Višnja Gora in se intenzivno začeli 
ukvarjati s turizmom. Do zadnjih lo-
kalnih volitev se nisem ukvarjala s 
politiko.
S podjetništvom v naši okolici se sre-
čujem že do malega, aktivno sem 
vključena več kot 10 let. Zavedam 
se, da naša država niti lokalno okolje 
kljub veliki gospodarski in ekonom-
ski krizi še vedno ne ustvarja spod-
budnega okolja za zdrava in rastoča 
podjetja. Ni zagotovljenih pogojev 
za ustvarjanje novih podjetij mladih 
z inovativnimi idejami. Ponoven za-
gon gospodarstva sama vidim (to je 
tudi mnenje večine strokovnjakov) v 
samozaposlovanju in malih podjetjih 
z inovativnimi idejami. Zato se bom 
intenzivno zavzemala za ustvarjanje 
dobre lokalne podjetniške klime, ki 
bo dostopna podjetnikom.
Druga pomembna točka je turizem. V 
zadnjih dveh letih je v državi in naši 
občini ogromno govora o razvoju tu-
rizma, ki ima velik potencial. Od leta 
2012 v naši družini nismo doživeli 
velike interakcije z občino ali drugi-
mi ponudniki, ki bi dajale finančni 
učinek. Zavzemala se bom, da bodo 
imeli prednost projekti s finančnimi 
učinki na ponudnike in tako pospe-
šili razvoj turizma v naših krajih. Za-
vedam se, da je en glas od mnogih 
navadno preglašen, zato upam, da 
bomo za dobro občine presegli stran-
karske okvirje in konstruktivno sode-
lovali pri dobrih projektih s prevladu-
jočo večino Občinskega sveta. 

Tina Zajec

Sem Tina Zajec, prihajam iz Podbor-
šta in sem po poklicu slaščičarka. Šo-
lanje za živilskega tehnika sem zaklju-
čila ob delu. Štirinajst let sem delala 

v slaščičarstvu. Želela sem narediti 
nekaj več. Želela sem narediti korak 
naproti tistim, ki imajo na tem svetu 
manj dobrin in priložnosti, kakor mi v 
razvitem svetu. Zato sem se v začetku 
leta 2009 priključila skupini Sled, kjer 
sem se pripravljala na vstop v misi-
jone. Konec leta 2010 sem kot laiška 
misijonarka odšla v Angolo za tri leta. 
Izkušnja v Angoli je spremenila moj 
pogled na svet, zato sem se po vrni-
tvi dejavno vključila v prostovoljstvo 
župnijske Karitas. Ne nazadnje pa je 
moja želja, da prispevam kaj dobrega 
družbi, v kateri živim, botrovala tudi 
temu, da sem kandidirala za svetnico 
Občinskega sveta. Moja vizija je torej 
v prvi vrsti namenjena podpori pro-
stovoljstvu na vseh nivojih naše ob-
čine, ozaveščanju mladih in skrbi za 
medgeneracijsko sožitje.
Moje predvolilna obljuba pa se na-
vezuje še na čimprejšnjo ugodno 
rešitev problematike poplavnih vod 
Podboršt - Bič. Narava je letos kar ne-
kajkrat pokazala kako nemočni smo, 
kadar se sprožijo njene sile, zato je 
reševanje tovrstne problematike 
brez dvoma potrebno in nujno. Ker 
tudi sama izhajam iz kmečkega oko-
lja pa upam, da bom lahko prispevala 
svoj delež tudi za dobrobit kmetov.

Cvetko Zupančič

Živim in delam na kmetiji v vasi Vrh 
pri Višnji Gori skupaj s starši, ženo 
Marijo, sinom in hčerko, dve hčerki 
pa sta že poročeni in živita drugje. 
Vse življenje sem tesno povezan z 
kmetijo in zastopanjem kmetijstva. 
Izkušnje, ki sem si jih pridobil pred-
vsem v zadnjem času z vodenjem 
Kmetijsko gozdarske zbornice Slove-
nije, želim ponuditi tudi domači lo-
kalni skupnosti.
Občinski svetnik soodloča o vseh za-
devah, ki so uvrščene na dnevni red 
seje Občinskega sveta, zato ga mora 
zanimati vsa problematika občine in 
se aktivno vključiti v reševanje le te. 
Biti mora za razvoj in hkrati razumeti 
ljudi, predvsem pa njihovo stisko.
Kot občinski svetnik se bom trudil, 
da bom dosleden, odgovoren in kon-
struktiven, še posebej pa želim nekaj 
več prispevati na področju kmetijstva 
in razvoja podeželja. 
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Vaja »Potres 2014« preizkus usposobljenosti štaba  
Civilne zaščite in gasilskih enot
V soboto, 22. novembra, je v organizaciji Štaba Civilne zaščite Občine Ivančna Gorica, Gasilske zveze Ivančna Gorica in Občine Ivančna Gorica, po-
tekala velika reševalna vaja poimenovana »Potres 2014«. Z vajo se je preverjala usposobljenost in pripravljenost sil zaščite, reševanja in pomoči ter 
organov vodenja pri sprejemanju in nudenju pomoči v naši občini.

Na vaji, v kateri je sodelovalo skupno 
320 oseb, od tega 56 statistov-pone-
srečencev in 40 vozil, so sodelovali 
člani Štaba CZ Ivančna Gorica, Ga-
silska zveza Ivančna Gorica, vseh 17 
gasilskih društev iz občine, Jamarski 
klub Krka, Radio klub Ivančna Gori-
ca, ZŠAM Ivančna Gorica, ZD Ivančna 
Gorica, enote nujne medicinske po-
moči, kinologi in drugi prostovoljci. 
Namen vaje je bil preveriti usposo-
bljenost posameznih enot s poudar-
kom na logistiki in komunikaciji. 
Predpostavka za vajo je bil rušilni po-
tres VII. stopnje EMS, po katerem je 
bilo poškodovanih večje število oseb, 
prišlo je do delne porušitve slabih hiš 
in do poškodb na trdnejših zgradbah. 
Najbolj prizadeto je bilo občinsko 
središče. Tako so organizatorji vaje 
pripravili kar devet različnih lokacij, 
na katerih so preverjali usposoblje-
nost posameznih enot. Vaja, ki je 
potekala v prijetnem jesenskem vre-
menu, je pritegnila tudi pozornost 
številnih občanov. 

Vaja je potekala na devetih 
lokacijah:
Lokacija 1 – Gasilski center Stična: 
Štab Civilne zaščite in Gasilske zveze 
Ivančna Gorica - štabno vodenje vaje, 
zaključek in analiza.

Lokacija 2 – Vzgojno izobraževalni 
center (srednja šola, osnovna šola 
in vrtec): delna porušitev strehe nad 

telovadnico srednje šole, poškodova-
na plinska napeljava, pogrešanih in 
poškodovanih je bilo več oseb. Po-
sredujejo PGD Stična in PGD Metnaj.  

Lokacija 3 – Bloki Ivančna Gorica: 
delna porušitev stopnic v bloku, uje-
te osebe v enem od nadstropij, po-
grešanih in poškodovanih je bilo več 
oseb. Posredujejo PGD Ivančna Gori-
ca in PGD Muljava

Lokacija 4 – Podjetje Livar d. d.: za-
radi potresa je posledično prišlo do 
nesreče pri livarski peči, požar se je 
razširil na sosednje objekte, pogreša-
nih in poškodovanih je bilo več oseb. 
Posredujejo PGD Šentvid pri Stični, 
PGD Dob pri Šentvidu, PGD Radoho-
va vas, PGD Hrastov Dol, PGD Teme-
nica in PGD Sobrače. 

Lokacija 5 – bencinski servis PETROL 
Ivančna Gorica; pri pretakanju goriva 
v rezervoar je prišlo do iztekanja ne-
varne snovi ter do požara na vozilu, 
obstajala je nevarnost širitve požara, 
poškodovanih je bilo več oseb. Po-
sredujejo PGD Zagradec, PGD Am-
brus in PGD Korinj. 

Lokacija 6 – stavba občine in krajev-
ne skupnosti: v starejši stavbi občine 
je prišlo v notranjosti do porušitve 
dela stavbe, pogrešanih in poškodo-
vanih je bilo več oseb, hkrati je bila 
poškodovana oseba med železniško 

progo in poslovno stavbo Žolnir ter 
pri skladišču lesa ujet delavec pod 
kupom hlodovine. Posredujejo PGD 
Višnja Gora, PGD Kriška vas, PGD Vrh 
nad Višnjo Goro. 

Lokacija 7 – strelska koča Ivančna 
Gorica: simulacija reševanja dveh 
padalcev iz krošnje dreves. Posredu-
je Jamarski klub Krka. 

Lokacija 8 – v križišču pri trgovini 
Agrograd v Ivančni Gorici: prometna 
nesreča, kjer je bilo poškodovanih in 
ukleščenih več oseb. Posreduje PGD 
Stična. 

Lokacija 9 – nujna medicinska po-
moč (NMP) pred Zdravstvenim do-
mom v Ivančni Gorici. Tu je potekal 
zbirni center vseh poškodovanih 
oseb.

Skozi celotno vajo so bili na terenu 
prisotni ocenjevalci iz Ljubljane, No-
vega mesta in Postojne, ki bodo dali 
tudi končno oceno reševalne vaje, 
predvidena pa je tudi temeljita anali-
za vaje. Vaje se je udeležil tudi župan 
Dušan Strnad, ki se je ob zaključku 
vsem sodelujočim tudi zahvalil in iz-
rekel zadovoljstvo, da bi, v kolikor bi 
resnično prišlo do tako hude naravne 
nesreče, naše enote posredovale hi-
tro in strokovno.

Gašper Stopar 
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Poslovili smo se od Ingeborg Patzelt, 
velike prijateljice Stične in občine 
Ivančna Gorica  
V sredo, 15. oktobra 2014, je v 93. letu starosti v Hirschaidu umrla gospa Ingeborg Pa-
tzelt. Skupaj s soprogom, častnim občanom občine Ivančna Gorica Hubertom Patzeltom, 
sta bila velika dobrotnika stiškega samostana in med najzaslužnejšimi, da je leta 1999 
prišlo do pobratenja med občinama Ivančna Gorica in Hirschaid. Pogrebne svečanosti, ki 
je potekala v soboto, 25. oktobra, v Hirschaidu, se je udeležila tudi številčna delegacija 
iz Ivančne Gorice. 

Vest, da je prenehalo biti plemeni-
to srce gospe Ingeborg, se je hitro 
razširila med številnimi občani, ki so 
z zakoncema Patzelt in pobrateno 
občino Hirschaid povezani na tak ali 
drugačen način. Ob žalostni novici 
verjetno ni bilo posameznika, ki bi 
ob tem ne začutil globoke hvaležno-
sti, da je imel čast spoznati in delati 
z zakoncema Patzelt, velikima dobro-
tnikoma stiškega samostana, ki sta s 
svojim delovanjem širila dobro med 
ljudi obeh narodov. 
Pogrebne slovesnosti, ki je potekala 
v Hirschaidu 25. oktobra, so se poleg 
predstavnikov Občine Ivančna Gorica 
in Cistercijanske opatije Stična, ude-
ležili tudi nekateri predstavniki ob-
činskega sveta, Gasilske zveze Ivanč-

na Gorica, PGD Stična in PGD Šentvid 
pri Stični ter drugi naši občani, ki so 
bili na različne načine povezani z de-
lom zakoncev Patzelt. 
Pogrebno svečanost je v župnijski 
cerkvi v Hirschaidu vodil stiški opat 
Janez Novak, ki je v mašni pridigi opi-
sal plemenito delo pokojne gospe Pa-
tzelt, in številne preizkušnje, ki sta jih 

bila deležna v življenju s soprogom 
Hubertom. Še več o njeni osebnosti 
in delu za Stično smo izvedeli v na-
govoru patra Avguština Novaka po 
koncu svete maše. Kako veliko vlogo 
sta imela zakonca Patzelt pri povezo-
vanju obeh občin pa je v nagovoru 
poudaril tudi župan Dušan Strnad. 
Gospod Gregor Ficko se je z izbrani-
mi besedami poslovil od pokojnice v 
imenu številnih prijateljev iz Stične. 
 S prapori so pogrebni svečanosti pri-
sostvovali naši gasilci, v slovo veliki 
prijateljici naše občine pa so zapeli 
člani Moškega pevskega zbora Am-
brus. 
Kljub visoki starosti, ki jo je dočakala 
pokojna gospa Ingeborg, je bilo slovo 
od osebe s posebno karizmo in veli-
ko dobroto v srcu ganljivo in častno. 
Polno hvaležnosti in spoštovanja. 
Čeprav brez potomcev, so ji ob gro-
bu stali hvaležni sinovi in hčere dveh 
različnih kultur in narodnosti, a iste-
ga čutenja. 

Matej Šteh

Staranje in sožitje v občini Ivančna Gorica (III. del)

Možnosti za zboljšanje 
zdravja občanov
Iz naše občinske raziskave Zdravo staranje in kakovostno sožitje – stališča, po-
trebe in zmožnosti odraslih prebivalcev občine Ivančna Gorica smo v prejšnji 
številki Klasja prikazali prvi del odgovorov o tem, kako odrasli prebivalci obči-
ne Ivančna Gorica ocenjujejo svoje zdravje. Ogledali smo si težave s srcem, z 
gibanjem in s spanjem. Danes prikazujemo raziskovalne podatke, ki odgovar-
jajo na odločilno vprašanje, kaj lahko kot starosti prijazna občina naredimo za 
zdravo staranje na teh treh ključnih področjih.

Ljudje zaupajo zdravstvu
Zdravo staranje je ena od osnovnih nalog starosti prijazne občine. V naši občini 
sodi sem tudi organizirano prizadevanje za zmanjšanje težav s srcem in krvnim 
tlakom, z gibanjem in spanjem. Dragocena možnost pri tem je veliko zaupanje 
ljudi v domače zdravstvo.
Poglejmo odgovore o tem, kako prebivalci občine Ivančna Gorica doživljajo zdra-
vstvo. Od 1028 anketirancev jih je dejalo, da nimajo izkušenj z osebnim zdravni-
kom 9 %, s specialisti 31 %, z zobozdravnikom 16 %, s sestrami in ostalim kadrom 
10 %, z bolnišnico kar 61 %, z zdravstvom pa sploh nima izkušenj 8 %. Večina 
ostalih je, navkljub vsem javnim kritikam na račun zdravstva, dala na osnovi svo-
je osebne izkušnje visoko oceno zadovoljstva z zdravstvom. S šolsko oceno prav 
dobro (4) ali odlično (5) jih je svojo izkušnjo z osebnim zdravnikom ocenilo 72 %, 
s specialisti 55 %, z zobozdravniki 65 %, s sestrami in ostalim kadrom 61 %, z bi-
vanjem in oskrbo v bolnišnici 31 % (tu jih je 57 % srednje zadovoljnih), zdravstvu 
na splošno pa je dalo najvišji oceni 45 %.
Veliko zaupanje v zdravstvo je dragocena priložnost za konkretno preventivno 
sodelovanje zdravnikov in sester pri zdravstveni vzgoji v krajevnem šolstvu, me-
dijih in humanitarnih organizacijah.
Kje se lotiti krepitve zdravja, da bo akcija učinkovita?

Pravšnja telesna teža
Prava telesna teža je prvo, kar lahko naredimo za zdravje srca in gibal. Kaj pove-
do o njej raziskovalni podatki? Povprečna teža polnoletnih občanov je 76,7 kg 
(najmanjša 40 in največja 164), visoki so povprečno 170,6 cm (najmanj 140 in 
največ 198). Povprečni indeks telesne mase (ITM) je torej 26,36. Ker je indeks od 
18,5 do 25 normalen, med 25 in 30 povišan, nad 30 pa pomeni debelost, kažejo 
podatki, da imajo v povprečju vsaj 5 kg preveč. Kilogrami nad indeksom telesne 
mase 25 so prava vaba za srčne in žilne bolezni, bolezni sklepov in hrbtenice, 
sladkorno in še nekatere kronične nenalezljive bolezni.
Kdor ima preveč kilogramov, se jih je verjetno že večkrat poskušal znebiti, uspeh 
pa je kratkotrajen in pičel. Sodobna spoznanja kažejo, da je pri krepitvi zdravja v 
celotni skupnosti odločilna zdravstvena vzgoja za tako prehranjevanje in gibanje, 
da se človek ne redi čez zdravo mero.

Učitelji zdravega življenja: zdravstvena stroka v sodelova-
nju z našimi šolami, Klasjem in humanitarnimi organizaci-
jami 
Za zdravstveno vzgojo  in deloma tudi za učinkovito pomoč pri zaresni zmanj-
šanju odvečnih kilogramov, so na voljo trije dobri pomočniki: javno šolstvo, ob-
činski časopis in humanitarne organizacije, za vsemi tremi pa stoji zdravstvena 
stroka s svojim znanjem.
Slovenska šolska politika je v želji po izobraževanju skupaj z vso vzgojo zelo okle-
stila tudi zdravstveno vzgojo. Problem prehrambene vzgoje pa je čedalje hujši, 
naši osnovnošolci so v Evropi med najbolj debelimi. Usodni vzgojni primanjkljaj 
lahko rešimo s sodobnim načinom mrežnega sodelovanja vrtcev, osnovnih in 
srednjih šol z zdravstveno stroko in s civilnimi organizacijami, zlasti humanitar-
nimi: društvom upokojencev, Rdečim križem, Karitasom in drugimi. Starosti pri-
jazna občina lahko v vsem svojem šolstvu zastavi dolgotrajni program zdravstve-
ne vzgoje, pri katerem imajo vsi vzgojitelji in učitelji kot sodobna učeča se šola 
vsako leto kratek notranji seminar o zdravju. V vzgojne skupine in razrede lahko 
občasno pridejo zdravniki in sestre (zlata rezerva za to dejavnost so predvsem 
upokojeni) in občani, ki se odlikujejo v zdravem načinu življenja.
Odličen domači časopis Klasje, takšnega premore redko kaka občina, ima pri 
zdravstveni vzgoji veliko večje možnosti kot razne zdravstvene revije. Berejo ga 
lahko vsi občani, objavlja pa lahko članke, ki neposredno pomagajo dosegati za-
stavljene zdravstvene cilje domače občine. Kateri cilji naj bodo, je med drugim 
jasno povedala raziskava.

Krajevna medgeneracijska središča s skupinami za zdravo 
staranje
Občina Ivančna Gorica si zastavlja cilj, da bo v večjih krajevnih skupnostih vzpo-
stavila medgeneracijsko središče. Eden od treh njihovih namenov je uspešno 
vzgajati za zdravo staranje. Krajevnega medgeneracijskega središča si ni mogoče 
misliti, če v njem niso stalno na voljo različne skupine za zdravo življenje. Skupi-
na je najbolj učinkovita ali celo edino učinkovita metoda za praktično osvajanje 
bolj zdravega načina življenja; če človek bere nasvete o zdravem življenju, jim 
pritrjuje in ima voljo, da bo tako delal, dela pa naprej po starem. Skupina člo-
veka navduši in mu daje voljo, da v praksi vadi boljši način. Ko ljudje v skupini 
pripovedujejo svoje majhne dobre izkušnje z bolj zdravim načinom življenja, to 
samodejno vleče naprej, saj nobeden noče zaostajati za drugimi.
Eden od programov skupin za zdravo staranje je Živimo s povišanim krvnim tla-
kom. V nevladnih organizacijah in medgeneracijskih središčih po starosti prija-
znih občinah usposabljamo prostovoljce za vodenje in širjenje tega programa. 
Z njim skupina desetih ljudi sponatano osvoji navade, da se malo več gibljejo, 
malo manj jedo oziroma, da jedo pri isti količini zaužite hrane več sadja in zele-
njave, da bolje obvladujejo vsakdanje strese ... Vse to pa je učinkovito prepre-
čevanje vseh treh zgoraj navedenih bolezni, ki najbolj ogrožajo zdravo staranje 
občanov Ivančne Gorice.
Naslednjič bomo pogledali podatke gibanju, ki je drugi varovalni dejavnik za 
zdravje srca, gibala in spanje.

Dr. Jože Ramovš,
Inštitut Antona Trstenjaka za gerontologijo in medgeneracijsko sožitje

Lovru Lampretu v spomin
(1943−2014)

Na deževno oktobrsko popoldne smo 
se na pokopališču v Šentvidu pri Stič-
ni poslovili od sokrajana in prijatelja 
Lovra Lampreta. Poslovili smo se od 
človeka širokega nasmeha in prija-

zne besede, ki sogovornika običajno 
ni pustila ravnodušnega. Njegovi ži-
vljenjski pogledi, poklic, umetniška 
žilica, delavnost in odprtost za ljudi 
so mu dajali vidno mesto tudi v kraju, 
v katerem je živel in deloval.
Kot izučen trgovec se je izšolal še 
za aranžerja, kar je sčasoma postala 
njegova uspešna poklicna pot. Prav 
njegov smisel za urejenost in obliko-
vanje sta bila razlog, da je postal ne-
pogrešljiv pri številnih prireditvah v 
kraju in občini. Še posebej je čutil na-
vezanost na rodno Muljavo in Šent-
vid, v katerem si je izoblikoval dru-
žino in dom. Njegove sledi so ostale 
na številnih scenskih postavitvah na 
raznih kulturnih, šolskih, občinskih 
in drugih prireditvah. Kot dolgoletni 
član Turističnega društva Šentvid pri 
Stični in ZŠAM Ivančna Gorica je tudi 
na tem področju spretno uporabil 

svoje sposobnosti. Še posebej pa bo 
ostal v trajnem spominu kot dolgole-
tni sodelavec Tabora slovenskih pev-
skih zborov, kjer je še letos sodeloval 
pri zunanji podobi te prireditve. 
Njegovo delo bo ostalo zapisano tudi 
v zgodovini Občine Ivančna Gorica. 
Takoj po nastanku samostojne ob-
čine se je aktivno vključil v lokalno 
politiko in bil kar dva mandata član 
Občinskega sveta.
»Pod to goro zeleno« je bil njegov 
zadnji napis, ki se je razprostiral nad 
pevci na letošnjem Taboru sloven-
skih pevskih zborov. Čeprav so moči 
zaradi bolezni že pojenjale, je z njim 
želel povedati, da naj pevci še pridejo 
v Šentvid. Žal bo ob naslednjem ta-
boru že mirno spal »pod to goro zele-
no«. In slovensko pesem bomo zapeli 
kot hvaležen spomin.

Matej Šteh
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20 let občine Ivančna Gorica
Po osamosvojitvi države Republike Slovenije je do leta 1994 še vedno obstajala občina 
Grosuplje, v katero smo bili vključeni tudi občani naše današnje občine. Organizacijsko 
so v njej delovali trije delegatski zbori: družbeno-politični zbor, gospodarski zbor in zbor 
krajevnih skupnosti. Občino sta vodila predsednik občine in občinski svet s predsedni-
kom sveta.
Leta 1994 pa so potekale intenzivne 
priprave na preoblikovanje lokalne 
samouprave v Republiki Sloveniji s 
sprejemom potrebne zakonodaje. 
Vse to je dalo podlago za izvedbo 
referenduma za ustanovitev novih 
občin in končno za sprejem zakona 
o ustanovitvi občin, ki jih na podlagi 
139. člena Ustave Republike Sloveni-
je, ustanovi Državni zbor Republike 
Slovenije, po prej opravljenem refe-
rendumu. Zakon je tako določil, da se 
na območju občine Grosuplje usta-
novijo tri nove občine. 

Ob ustanovitvi novih občin so le–te 
po podatkih centralnega registra pre-
bivalstva z dne 30. 9. 1994, merile in 
imele naslednje število prebivalcev: 
občina Grosuplje 133 km2, 14.131 
prebivalcev; občina Dobrepolje 118 
km2, 3.530 prebivalcev; občina Ivanč-
na Gorica 227 km2, 12.479 prebival-
cev.

Potem, ko so bile izvedene volitve v 
občinski svet in za župana, je občina 
Ivančna Gorica začela uradno delova-
ti s 1. 1. 1995. Od tedaj je minilo že 
20 let, zato je treba temu jubileju po-
svetiti ustrezno pozornost. Kot član 
prvega občinskega sveta bom v svo-
jem prispevku podal nekaj podatkov 
in spominov predvsem z organiza-
cijsko-upravnega področja nastanka 
naše občine.

Leto 1994 je bilo referndumsko in 
volilno leto za ustanavljanje novih 
občin v Republiki Sloveniji. Začela 
se je prava referendumska evforija, 
Slovenija je bila razdeljena na 339 
referendumskih območij (na 228 

območjih kasneje referendum ni bil 
uspešen). Tudi občina Grosuplje je 
bila razdeljena na osem referendum-
skih območij: Šmarje-Sap, Grosuplje, 
Dobrepolje, Višnjo Goro, Ivančno 
Gorico, Stično, Šentvid pri Stični in 
Suho krajino (Ambrus, Zagradec, 
Krka). Za ustanovitev nove občine 
so se pozitivno opredelili le volivci v 
Krajevni skupnosti Grosuplje, na na-
šem območju v Krajevni skupnosti 
Šentvid pri Stični (kjer je za glasovalo 
1.020 volivcev ali 53,66 % od 1.901 
udeležencev referenduma). Na vseh 
ostalih referendumskih območjih 
pa so se volivci odločili, da ne želijo 
imeti lastne občine. V nadaljevanju 
volivcem ni bilo več dano, da bi od-
ločali, kakšno občino želijo in ali naj 
to morda ostane enotna dotakratna 
občina Grosuplje. Zadnja možnost 
izjasnjevanja bi bila lahko jesenska 
seja Občinske skupščine Grosuplje, ki 
pa ni bila več sklepčna.
Ob takih zmedenih razmerah je za-
devo presekal Državni zbor Republi-
ke Slovenije, ki je izhajal iz strokovnih 
osnov, ki jih je v maju 1993 izdelal 
prof. dr. Vrišer. V njegovem predlogu 
je bilo vsebovano, da naj na območju 
občine Grosuplje nastanejo tri obči-
ne Grosuplje, Dobrepolje in Ivančna 
Gorica. Tak predlog se je zdel tudi 
vodstvu bivše občine Grosuplje ves 
čas najbolj sprejemlijv, zato ga je tudi 
podpiralo.
Takoj po uveljavitvi zakona o ustano-
vitvi občin ter o določitvi njihovih ob-
močij pa so bile vložene na Ustavno 
sodišče Republike Slovenije pobude 
Krajevnih skupnosti Dob, Šentvida 

pri Stični in Temenice za oceno ustav-
nosti zakona, ker da je v nasprotju z 
referendumsko voljo občanov, ker 
jih ne ustanavlja kot samostojno ob-
čino Šentvid pri Stični. Prav tako je 
bila vložena tudi pobuda Krajevne 
skupnosti Krka, za oceno ustavnosti 
zakona, ker jih ne vključuje v občino 
Grosuplje. Tudi Krajevna skupnost 
Višnja Gora je poslala protestno iz-
javo predsedniku Državnega zbora 
Republike Slovenije, ker so želeli biti 
priključeni občini Grosuplje. Pobu-
dam in protestom ni bilo ugodeno in 
občina Ivančna Gorica je dolončno 
obstala.
Poglavitni razlogi za negativno odlo-
čitev volivcev za ustanovitev novih 
občin, kar jim ne gre zameriti, so bili 
v dejstvu, da so se občani navadili na 
občino Grosuplje, ki je delovala že 30 
let. Prisoten je bil tudi strah pred no-
vimi davki ter močna propaganda v 
tej smeri, tako obrtnikov kot kmetov, 
k čemur so močno pripomogli tudi 
naši številni vikendaši. Pomemben 
razlog za negativno odločanje je bilo 
tudi dejstvo, da bodo morali občani 
vsa pomembnejša upravna dejanja 
opravljati v Grosupljem na upravni 
enoti, kar sicer velja še vedno.
V nadaljevanju pa bom opisal rezul-
tate volitev občinskih svetnikov in 
župana, konstituiranje prvega občin-
skega sveta in prve odločitve ter pro-
bleme, ki so bili prisotni ob ločitvi od 
občine Grosuplje.

Franc Godeša,
član Občinskega sveta 1994–1998

Na tržnici v Ivančni 
Gorici je zadišalo po 
Martinovem 
Na ivanški tržnici je tudi letos Občina Ivančna Gorica v sodelovanju z orga-
nizatorjem ponudbe na tržnici Zadrugo Jarina pripravila tradicionalno Mar-
tinovo soboto. Čeprav je bil zaradi slabe vremenske napovedi odpovedan 
kulturni program, je raznovrstna ponudba na tržnici vseeno pritegnila veliko 
število obiskovalcev.
Na martinovo po ljudski legendi sv. Martin spremeni mošt v vino in zato je 
mlado vino eno od simbolov tega priljubljenega jesenskega praznika. Tudi le-
tos so se člani Vinogradniškega-sadjarskega-turističnega društva Debeli hrib 
predstavljali na svoji stojnici, kjer je bilo moč poskusiti mlado vino. Različne 
degustacije pekovskega peciva so pripravile članice Društva podeželskih žena 
Ivanjščice, čebelarji Čebelarskega društva Stična pa so obiskovalce postregli 
s svojo medico in medenimi izdelki. Seveda tudi tokrat niso manjkali pridelki 
in dobrote naših kmetij in kmečkih turizmov ter raznovrstni izdelki domače 
obrti.
Pestro dogajanje je potekalo tudi v dvorani kulturnega doma, kjer so člani 
Društva gojiteljev malih pasemskih živali Ivančna Gorica pripravili že tradicio-
nalno društveno razstavo malih živali. Številni obiskovalci so si lahko ogledali 
kunce, golobe, perutnino in ptice. 

Gašper Stopar

Prijetno domače tudi na 
tržnici v Domžalah
Na dobro obiskani in organizirani tržnici v Domžalah se je občina Ivančna 
Gorica predstavljala pod sloganom Prijetno domače z izborom ponudni-
kov, ki so obiskovalcem ponudili izdelke iz naših krajev.

Organizatorji domžalske tržnice, ki ob sobotah svojim obiskovalcem pred-
stavljajo tudi ponudbo iz ostalih slovenskih krajev, so v soboto, 22. no-
vembra, na tržnici gostili ponudnike iz območja občine Ivančna Gorica. Za 
degustacijo in prodajo izdelkov so gostujočim ponudnikom namenili šest 
stojnic, pred katerimi je dobrote pokušalo in nakupovalo veliko število 
Domžalčanov. Navdušeni so bili nad pestrostjo ponudbe in nad zabavnim 
programom, ki je popestril hladno sobotno dopoldne.
Obiskovalcem so se predstavili: Kmetija Ostanek z vloženo zelenjavo in 
ostalimi dobrotami z njihove kmetije; Aktiv podeželskih žena Zagradec z 
lončenimi izdelki, domačim kruhom iz posebnih žit, pijačo Prepirljivček in 
ostalimi domačimi posebnostmi; Berryshka z odličnimi likerji in okusno 
čokolado; Vinotoč S4 z vrhunskimi vini; Mesarstvo Maver z asortimentom 
okusnih mesnin pa tudi domač česen s Poljan je bil obiskovalcem na vo-
ljo. Ponudbo je zaokrožil Zavod Prijetno domače, ki je obiskovalcem na 
stojnici predstavil drugo ponudbo iz občine Ivančna Gorica in mimoidoče 
povabil na obisk znamenitosti destinacije Prijetno domače. Za svojevrstno 
kuliso, ki je pritegnila veliko pogledov mimoidočih, je poskrbel Niko-tours 
z avtobusom v podobi Prijetno domače, ki mu je organizator namenil prav 
posebno mesto na tržnici.
Obiskovalce na tržnici je pozdravil podžupan Tomaž Smole, pridružil pa se 
mu je tudi domžalski župan Toni Dragar. Oba sta poudarila pomembnost 
tovrstnih srečanj, predvsem v smislu medsebojnega spoznavanja in pozna-
vanja raznolikosti ponudbe, ki jih nudijo lepi slovenski kraji.
Za popestritev dogajanja sta s harmoniko in baritonom poskrbela Jure in 
Damjan, obiskovalce pa je z ubranim petjem navdušil Stiški kvartet, ki je 
pripravil pravi mali koncert. V domiselno celoto je predstavitev na tržnici 
povezala voditeljica Tanja Vidic z radia Veseljak, ki je poskrbela za sprošče-
no predstavitev prav vsakega ponudnika posebej.
Ugotavljamo, da je bila predstavitev na domžalski tržnici lepa priložnost za 
predstavitev naše ponudbe in veselimo se ponovnega snidenja spomladi 
prihodnje leto. Navsezadnje je predstavljanje naših kvalitetnih ponudni-
kov eden od najboljših načinov promocije in trženja produktov, ki jih lahko 
s ponosom predstavimo tudi najzahtevnejšim kupcem.

Miha Genorio

Namig za premik
28. 11. ob 18. uri, gasilski dom Višnja Gora: Lutkovna predstava Kraljična in zobobol ter delavnica

28. 11. ob 20. uri, Kulturni dom Stična: Etno rock koncert Vlado Kreslin in Mali bogovi (Festival Stična)

29. 11. ob 9. uri, cerkev sv. Tilna Višnja Gora: Delavnica izdelovanja adventnih venčkov 

29. 11. ob 11. uri, Gradišče nad Stično: Ogled virskega mesta z arheologom

29. 11. ob 18.30 uri, cerkev sv. Vida Šentvid pri Stični: 7. dobrodelni koncert župnijske Karitas Šentvid 

29. 11. ob 20. uri, Kulturni dom Stična: Celovečerni film Pot v raj (Festival Stična) 

30. 11. ob 16. uri, Kulturni dom Stična: Otroška koncertna predstava Baba Mica na koncertu (Festival Stična)

30. 11. ob 19.30 uri, Kulturni dom Stična: Potopisni večer Vsi obrazi Irana (Festival Stična)

4. 12. ob 20. uri, Kulturni dom Stična: Potopisni večer Islandija (Festival Stična)

5. 12. ob 20. uri, Kulturni dom Stična: Gledališka predstava George Dandin ali Pretentani soprog (Festival Stična)

6. 12. ob 17. uri, Ivančna Gorica: Miklavžev pohod na Gradišče

6. 12. ob 19.30 uri, Kulturni dom Stična: Nana Milčinski, večer poezije, glasbe in humoresk (Festival Stična)

11. 12. ob 17. uri, Vzgojno-izobraževalni zavod Višnja Gora: Ščepec čarobnosti v Višnji Gori

12. 12. ob 19. uri, Dom kulture Šentvid: Koncert ženskega pevskega zbora Vidovo z gosti 

19. 12. ob 17. uri, Kulturni dom Temenica: Od zrnja do kruha 

20. 12. ob 19. uri, Dom kulture Šentvid: Gledališka igra »Pridi gola na večerjo« 

21. 12. ob 17. uri, Dom kulture Šentvid: Gledališka igra »Pridi gola na večerjo« 

25. 12. ob 18. uri, cerkev sv. Vida Šentvid pri Stični: Božični koncert Šentviških slavčkov 

26. 12. ob 10. uri, Šentvid pri Stični: Blagoslov konj 

26. 12. ob 18. uri, cerkev sv. Pavla v Šentpavlu: Božični koncert

27. 12. 17.30 uri, Velike Češnjice: Uprizoritev živih jaslic  

27. 12. 18.30 uri, Gradišče: Koncert Stiški kvartet

Organizatorje prireditve vabimo, da sporočite prireditve, ki jih organizirate in objavljene bodo v spletnem napo-
vedniku prireditev na občinski spletni strani www.ivancna-gorica.si in v Klasju. Podatke o prireditvah lahko oddate 
preko spletnega obrazca »Namig za premik« ali preko elektronske pošte na naslov urednik@ivancna-gorica.si. 

BOŽIČNI SEJEM NA TRŽNICI  
IVANČNA GORICA

sobota, 20. decembra 2014, od 8. do 12. ure
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Pred nami je nov  
mandat in že smo 
zavihali rokave !
Spoštovani občanke in občani , 

svetniška skupina SDS v sestavi Irma Lekan, Alojz Šinkovec, Maja Strnad, 
Janko Zadel, Brigita Primc, Nace Kastelic, Tina Zajec, Anja Lekan, Franc Ko-
želj, Tomaž Smole in Janez Mežan se po prvi konstitutivni seji pripravlja na 
drugo v kateri bomo imenovali delovna telesa občinskega sveta in obrav-
navali osnutek proračuna.

Na prvi seji smo imenovali tudi Komisijo za mandatna vprašanja, volitve, 
imenovanja in priznanja, za predsednika pa sem bil imenovan jaz kot vodja 
največje svetniške skupine. Pri delu mi bosta pomagala Tomaž Smole, ki je 
ponovno podžupan in naša mlada moč Anja Lekan.

Tudi župan Dušan Strnad je nadaljeval z delom skoraj brez premora in kot 
državni svetnik uspel s pobudo v zvezi z Uredbo o metodologiji za obliko-
vanje cen.  Pobuda gre v smeri sprememb členov, ki se nanašajo na poraz-
delitev stroškov javne infrastrukture med uporabnike storitev javne službe 
oskrbe s pitno vodo in javne službe odvajanja in čiščenja komunalne in 
padavinske odpadne vode. Župan se je za pobudo odločil potem, ko so ga 
podjetniki seznanili s tem, da naj bi uredba pretirano obremenila obrtnike, 
podjetnike javne zavode in druge ustanove, ki imajo za zagotavljanje po-
žarne varnosti nameščen zasebni hidrantni sistem. Prav tako je v pobudi 
predlagano, da se občinam dopusti več različnih modelov obračunavanja 
storitev javne službe zbiranja, obdelave, in odlaganja ter predelave dolo-
čene vrste komunalnih odpadkov. Tako bi lahko bili obračuni bolj primerni 
glede na stanje v posameznem gospodinjstvu.

V teh dneh nas je pretresel  rokohitrski vladni predlog Interventnega za-
kona, s katerim naj bi ukinili manjše zavode, krajevne skupnosti in tudi 
nekatere manjše podružnične šole. Seveda je taka nepremišljena poteza 
na počez doživela buren odziv in razjarjeni sindikalisti so dosegli preklic 
osnutka. Tudi odločitev ustavnega sodišča nas ni presenetila in verjame-
mo, da bodo ugotovili, da je bil mandat predsedniku SDS vzet v nasprotju 
z ustavo, kar bo še ena v nizu polomij vladajoče koalicije. 

Zaključil bom v pozitivnem duhu, saj nas je prijetno presenetila novica, da 
bo po izračunih Ministrstva za finance občina Ivančna Gorica v 2015 med 
najbolj razvitimi slovenskimi občinami s koeficientom razvitosti  1,20 ki je 
22-ti  najvišji v državi. To sicer pomeni tudi manj sofinanciranja s strani 
države, vseeno pa je priznanje delu, ki ga opravljamo.

Janez Mežan, vodja svetniške skupine SDS

Delovanje OO SD Ivančna 
Gorica v novembru 2014
Skoraj dva meseca po lokalnih volitvah se v Občinskem odbo-
ru SD Ivančna Gorica pripravljamo na decembrski zbor član-
stva in udeležbo na kongresu stranke Socialnih demokratov, 
ki bo 15. 01. 2015 v Celju. 
Naša občinska svetnica, tovarišica Marina Koščak uspešno 
nadaljuje delo v Občinskem svetu občine Ivančna Gorica.
Tako kot je že v navadi, pa Občinski odbor SD redno spremlja aktualna politič-
na in gospodarska dogajanja v Sloveniji, smo v rednem stiku s člani predsed-
stva stranke in snujemo nove ideje za boljši jutri. 
Simpatizerji, ki bi se nam želeli pridružiti, vljudno vabljeni!

Miloš Moretti, 
predsednik Občinskega odbora SD

Stranke

Kar sedem krajevnih skupnosti še naprej pod 
vodstvom dosedanjih predsednikov
Na letošnjih lokalnih volitvah, ki so potekale 5. oktobra, smo občanke in občani volili tudi predstavnike v svete krajev-
nih skupnosti. Posamezne krajevne skupnosti so razdeljene na volilne enote, ki obsegajo posamezne vasi, v vsaki od 
volilnih enot pa se voli določeno število predstavnikov v svet krajevne skupnosti. Novoizvoljeni sveti se morajo konsti-
tuirati najmanj en mesec po volitvah, konstitutivne seje pa skliče župan, ki lahko za sklic pooblasti tudi nekoga izmed 
novoizvoljenih članov sveta krajevne skupnosti. Župan Dušan Strnad je po letošnjih volitvah sklical konstitutivno sejo v 
KS Višnja Gora in KS Šentvid pri Stični, med tem, ko je v ostalih desetih krajevnih skupnostih izdal pooblastilo.
Na konstitutivnih sejah so novoizvoljeni sveti izmed sebe izvolili predsednika in druge organe sveta in kar v sedmih 
krajevnih skupnostih je vodenje ostalo v rokah dosedanjih predsednikov oz. predsednice. V dveh krajevnih skupnostih 
je predsednik oz. predsednica tudi občinski svetnik-ca, dve krajevni skupnosti pa imata v svetu tudi člana Občinskega 
sveta.

Sveti krajevnih skupnosti izvoljeni  
na lokalnih volitvah 5. 10. 2014:

KRAJEVNA SKUP-
NOST

PREDSEDNIK ČLANI

AMBRUS Stane Tekavčič
Ambrus 13, 1303 Zagradec

Anica Hrovat, Brezovi Dol 2a, 1303 Zagradec; Florjan Perko, Kal 8, 1303 Zagradec; 
Franc Papež, Višnje 30, 1303 Zagradec; Marjana Perko, Ambrus 21, 1303 Zagra-
dec; Matjaž Perko, Primča vas 19a, 1303 Zagradec; Metka Mirtič Trunkelj, Kamni 
Vrh 16, 1303 Zagradec

DOB PRI ŠENTVI-
DU

Jože Polončič 
Dob pri Šentvidu, 12, 
1296 Šentvid pri Stični 

Andreja Zorec, Dob pri Šentvidu 20a, 1296 Šentvid pri Stični; Anton Čebular, Dob 
pri Šentvidu 2, 1296 Šentvid pri Stični; Bojan Gale, Breg pri Dobu 2, 1296 Šentvid 
pri Stični; Ivan Kastelic, Hrastov Dol 26, 1296 Šentvid pri Stični; Ivanka Čebular, 
Škoflje 8, 1296 Šentvid pri Stični; Marko Golf, Rdeči Kal 4, 1296 Šentvid pri Stični; 
Matic Trnovšek, Podboršt 9a, 1296 Šentvid pri Stični; Matjaž Bregar, Sela pri Dobu 
1, 1296 Šentvid pri Stični; Tone Oven, Hrastov Dol 1, 1296 Šentvid pri Stični; Valen-
tin Fortuna, Lučarjev Kal 6, 1296 Šentvid pri Stični

IVANČNA GORICA Anton Kralj
Trubarjeva ulica 12, 
1295 Ivančna Gorica

Anica Nose, Ulica Juša Kozaka 3, 1295 Ivančna Gorica; France Zajec, Ulica Dolenj-
skega odreda 26, 1295 Ivančna Gorica; Iztok Piškur, Veliko Črnelo 5a, 1295 Ivančna 
Gorica; Marko Kokelj, Mleščevo 15a, 1295 Ivančna Gorica; Metoda Jeras, Spodnja 
Draga 6a, 1295 Ivančna Gorica; Milan Medved, Mrzlo Polje 3, 1295 Ivančna Gorica; 
Peter Bregar, Ulica Cankarjeve brigade 34, 1295 Ivančna Gorica; Rudolf Kastelic, 
Vrhpolje pri Šentvidu 8, 1295 Ivančna Gorica; Tomislav Brčan, Malo Hudo 25, 1295 
Ivančna Gorica; Vladislav Božjak, Škrjanče 9, 1295 Ivančna Gorica

KRKA Grega Slak
Podbukovje 20, 1301 Krka

Danica Koželj, Ravni Dol 2a, 1301 Krka; Franc Koželj, Znojile pri Krki 28, 1301 Krka; 
Franci Novak, Laze nad Krko 5, 1301 Krka; Jože Kozinc, Krška vas 9, 1301 Krka; Jože 
Uršič, Velike Lese b.h.š., 1301 Krka; Ljubica Romšak, Mali Korinj 7, 1301 Krka; Marija 
Kastelic, Veliki Korinj 10, 1301 Krka; Martin Oblak, Krška vas 8, 1301 Krka; Milan 
Žgajnar, Krka 50a, 1301 Krka; Mitja Pušnar, Gabrovčec 15, 1301 Krka; Rado Godec, 
Trebnja Gorica 3, 1301 Krka; Roman Mestnik, Znojile pri Krki 11a, 1301 Krka; Stane 
Podržaj, Gradiček 4, 1301 Krka; Uroš Koselj, Podbukovje 58, 1301 Krka

METNAJ Anton Grčman 
Poljane pri Stični 14, 
1295 Ivančna Gorica

Aleš Marn, Mekinje nad Stično 18a, 1295 Ivančna Gorica; Aleš Pečnik, Mekinje nad 
Stično 15c, 1295 Ivančna Gorica; Barbara Maver, Dobrava pri Stični 26a, 1295 Ivanč-
na Gorica; Darinka Miglič, Metnaj 22, 1295 Ivančna Gorica; David Kastelic, Metnaj 
21, 1295 Ivančna Gorica; Frančišek Rojec, Mala Goričica 2, 1295 Ivančna Gorica; 
Juan Marcos Rezelj, Mekinje nad Stično 14, 1295 Ivančna Gorica; Lojze Žurga, Debe-
če 2, 1295 Ivančna Gorica; Rudi Hrastovec, Obolno 4, 1295 Ivančna Gorica

MULJAVA Janez Drobnič
Muljava 56, 1295 Ivančna 
Gorica

Anton Šinkovec, Bojanji Vrh 6, 1295 Ivančna Gorica; Blaž Tomažin, Leščevje 20, 
1295 Ivančna Gorica; Branko Glavan, Velike Kompolje 15, 1295 Ivančna Gorica; 
Marjeta Škrjanec, Mevce 7, 1295 Ivančna Gorica; Silvo Hočevar, Potok pri Muljavi 
1a, 1295 Ivančna Gorica; Tomaž Rogelj, Sušica 8, 1295 Ivančna Gorica

SOBRAČE Barbara Verbič
Sela pri Sobračah 13, 
1296 Šentvid pri Stični 

Alojz Končar, Sobrače 12a, 1296 Šentvid pri Stični; Anita Pevec, Sela pri Sobračah 
4a, 1296 Šentvid pri Stični; Boštjan Adamlje, Sobrače 7, 1296 Šentvid pri Stični; 
Majda Lokar, Vrh pri Sobračah 2, 1296 Šentvid pri Stični; Marjan Adamlje, Pusti 
Javor 4, 1296 Šentvid pri Stični; Marko Končar, Sobrače 12, 1296 Šentvid pri Stični

STIČNA Borut Finec
Vir pri Stični 108, 
1295 Ivančna Gorica

Jan Skubic, Mala Dobrava 14, 1295 Ivančna Gorica; Janez Perpar, Stična 179, 1295 
Ivančna Gorica; Marica Kovačič, Gabrje pri Stični 3, 1295 Ivančna Gorica; Marjan 
Rus, Stična 115, 1295 Ivančna Gorica; Nejc Rokavec, Vir pri Stični 18a, 1295 Ivančna 
Gorica; Stane Brčon, Vir pri Stični 24a, 1295 Ivančna Gorica; Tone Mestnik, Stična 
69, 1295 Ivančna Gorica; Žiga Erčulj, Gabrje pri Stični 30, 1295 Ivančna Gorica

ŠENTVID PRI 
STIČNI

Vojko Urbas
Šentvid pri Stični 174,
1296 Šentvid pri Stični 

Alina Cunk Perklič, Šentvid pri Stični 123e, 1296 Šentvid pri Stični; Andrej Žnidaršič, 
Radohova vas 28, 1296 Šentvid pri Stični; Boris Sadar, Šentvid pri Stični 88, 1296 
Šentvid pri Stični; Drago Kastelic, Petrušnja vas 37, 1296 Šentvid pri Stični; Matjaž 
Kastelic, Male Češnjice 19, 1296 Šentvid pri Stični; Mitja Poljšak, Male Češnjice 2, 
1296 Šentvid pri Stični; Nada Primc, Zaboršt pri Šentvidu 1, 1296 Šentvid pri Stični; 
Nejc Rus, Pristavlja vas 5, 1296 Šentvid pri Stični; Petja Mihelič, Velike Pece 25b, 
1296 Šentvid pri Stični; Silvo Praznik, Šentpavel na Dolenjskem 25, 1296 Šentvid pri 
Stični; Tone Kastelic, Selo pri Radohovi vasi 9, 1296 Šentvid pri Stični; Uroš Dežman, 
Glogovica 23, 1296 Šentvid pri Stični

TEMENICA Ignac Kastelic 
Pungert 7, 
1296 Šentvid pri Stični

Andreja Klemenčič, Breg pri Temenici 21, 1296 Šentvid pri Stični; Anica Osvald, Te-
menica 26b, 1296 Šentvid pri Stični; Boštjan Gliha, Čagošče 4, 1296 Šentvid pri Stič-
ni; Dejan Zajec, Šentjurje 7, 1296 Šentvid pri Stični; Janez Jakoš, Breg pri Temenici 
11, 1296 Šentvid pri Stični; Jože Golf, Čagošče 5, 1296 Šentvid pri Stični; Jože Kotar, 
Dolenja vas pri Temenici 1, 1296 Šentvid pri Stični; Marko Janežič, Bukovica 6, 1296 
Šentvid pri Stični

VIŠNJA GORA Luka Šeme
Žabjek 7, 1294 Višnja Gora

Aleš Tomše, Turnherjeva ulica 24, 1294 Višnja Gora; Damjan Kavaš, Ciglerjeva ulica 
4, 1294 Višnja Gora; Damjan Možina, Zgornja Draga 26, 1294 Višnja Gora; Janez 
Berčan, Nova vas 5, 1294 Višnja Gora; Janez Novak, Spodnje Brezovo 8, 1294 Vi-
šnja Gora; Janko Zadel, Dedni Dol 26, 1294 Višnja Gora; Jože Dremelj, Leskovec 
1, 1294 Višnja Gora; Jože Kralj, Velika Dobrava 35, 1294 Višnja Gora; Jožef Gorše, 
Cesta Talcev 29, 1294 Višnja Gora; Miha Marinčič, Stari trg 7, 1294 Višnja Gora; 
Risto Belimezov, Vrh pri Višnji Gori 8, 1294 Višnja Gora; Slavko Kastelic, Peščenik 
1a, 1294 Višnja Gora

ZAGRADEC Biljana Gartner
Marinča vas 34, 
1303 Zagradec

Andrej Maver, Gabrovka pri Zagradcu 67, 1303 Zagradec; Andrej Pintar, Češnjice 
pri Zagradcu 3, 1303 Zagradec; Andrej Sadar, Valična vas 10a, 1303 Zagradec; Bo-
jan Kuhelj, Gabrovka pri Zagradcu 21, 1303 Zagradec; Dušan Pajk, Malo Globoko 
11a, 1303 Zagradec; Henrik Perko, Veliko Globoko 4a, 1303 Zagradec; Luka Blatnik, 
Kitni Vrh 9, 1303 Zagradec; Marjan Jernejčič, Zagradec 39, 1303 Zagradec; Marjan 
Maver, Fužina 33, 1303 Zagradec; Marko Zupančič, Dečja vas pri Zagradcu 4, 1303 
Zagradec; Matej Zaletelj, Kuželjevec 7, 1303 Zagradec; Robert Kastelic, Valična vas 
7a, 1303 Zagradec; Rok Zajc, Grintovec 21, 1303 Zagradec; Tomaž Hočevar, Fužina 
60, 1303 Zagradec

Stična, foto: pilot Miloš Moretti
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Energetski kiksi

Toplotna izolacija dela stavbe v stiku z zemljo
Praksa gre velikokrat prav v naspro-
tno smer od teorije, dobrih nasve-
tov in učinkovitih rešitev. Skupaj z 
občinsko energetsko pisarno uva-
jamo rubriko Energetski kiksi, ki je 
namenjena vsem graditeljem. V be-
sedi in sliki bomo predstavili nega-
tivne energetske primere, opozorili 
na posledice in podali možne rešitve 
rešitve. Pater Simon Ašič je zbiral in 
publiciral rešitve za preventivo in 
zdravljenje človeškega telesa, ener-
getska svetovalca Simon Brlek in 
Simon Muhič pa nam bosta tako po-
magala zdraviti naše stavbe. Seveda 
je odveč poudariti, da je preventiva 
boljša kot kurativa. Predvsem pa 
cenejša. Vabljeni tudi po nasvete za 
učinkovito rabo energije v energet-
sko pisarno v prostorih centra Žolnir. 
Pisarna je odpra vsako sredo od 17. 
do 19. ure.
Pri energetsko učinkovitih stavbah je 
pomemben celoten toplotni ovoj, ki 
mora biti čim bolj sklenjen. V prime-
ru, da na hiši zamenjamo okna, izo-
liramo (pod)streho in fasado, lahko 
zmanjšamo toplotne izgube za več 
kot 50 %. Seveda to velja samo v pri-
meru, da so pravilno izvedeni vsi de-
tajli: vgradnja energijsko učinkovitih 
oken z ustrezno toplotno prehodno-
stjo stekel in okvirja, natančno polo-
žena izolacija na strehi (vsaj 20 cm) 
z ustrezno parno zaporo, na fasadi 
vsaj 12 cm debela izolacija in izvede-
na pravilna izolacija špalet, balkonov 
in stika z zemljo. Za večji prihranek 
energije manjka še mehansko pre-
zračevanje z vračanjem toplote in 
prihranki se lahko približajo 90 %; to-
rej od sedanjih (običajnih) 2500 € na 
200-300 € letno za ogrevanje. 
(Slika 1: Toplotna izolacija dela stav-
be v stiku z zemljo ni izvedena v skla-
du s priporočili stroke)
Slika 1 prikazuje toplotno izolacijo 
stene v stiku z zemljo, ki pa ni izve-
dena skladno s priporočili stroke. 
Izolacija ni položena dovolj globoko v 
zemljo. Prav tako ne vemo zakaj je v 
delu, kjer je izolacija fasade nad ze-
mljo debelejša, izolacija dela v zemlji 
toliko tanjša. Če ima stavba delno ali 
v celoti vkopano klet, je priporočljivo 

vsaj do globine zmrzovanja (60-80 
cm) izvesti toplotno izolacijo zuna-
njih sten v debelini fasadne izolacije. 
Nižje v zemlji je lahko toplotne izola-
cije nekaj manj, saj ni več vremenskih 
vplivov in zmrzovanja, temperatura 
pa je vedno med 5 in 10 oC.  Zago-
tovljeno mora biti odvajanje vode z 
izvedbo drenaže pod nivojem teme-
ljev oz. temeljne plošče, s čepastimi 
folijami na zunanji strani toplotne 
izolacije in/ali zasipanjem z drena-
žnim materialom (prodcem). 
Če vse ostale ukrepe na ovoju izvede-
mo zelo dobro, takega detajla, kot ga 
prikazuje slika, pa ne, se bo toplotni 
tok (torej izguba toplote) preusmeril 
nanj in ovoj posledično ne bo dose-
gel želenega učinka. Toplota (tako 
kot voda) vedno najde lažjo pot in 
na neustrezno izoliranih mestih se 
poveča njen pretok. Slabo izoliran 
stik z zemljo povzroči toplotni  most 

in razvrednoti naš trud in investicijo 
v ostalo izolacijo. Toplotne Izgube, ki 
so bile prej porazdeljene po celi stav-
bi (strehi, oknih in fasadi) se vsaj del-
no skoncentrirajo na slabo izvedena 
mesta. 
Pri izvedbi izolacije delov stavbe, ki 
so v stiku z zemljo je potrebno več 
pazljivosti predvsem zaradi kasnejše 
težje dostopnosti in zahtevne sana-
cije morebitnih napak, ki se kažejo 
predvsem v obliki vlage, kar škoduje 
konstrukciji in plesni, ki je zelo ško-
dljiva za naše zdravje. Zato naj to 
delikatno delo izvedejo usposobljeni 
izvajalci s primernimi materiali.
Na sliki 2 je prikaz pravilno izvedene 
izolacije pri sodobni pasivni hiši. Pri 
sanaciji se skušamo temu kar najbolj 
približati.

Simon Muhič, Simon Brlek,  
Franc Fritz Murgelj

Gospodarstvo

Pošta v Ivančni Gorici – prestrukturiranje 
in racionalizacija sta neizogibni
Pošta Slovenije že od leta 2009 izvaja program optimizacije in reorganizacije poštne mreže, katerega cilj je učinko-
vitejše poslovanje oz. lažje in boljše prilagajanje potrebam uporabnikov ter poslovnim potrebam, ki so posledica 
sprememb okolja in navad uporabnikov. Projekcije namreč kažejo, da  Pošti Slovenije tudi po najbolj optimističnih 
scenarijih uvajanja novih storitev ne bo uspelo zagotoviti ustreznega ekonomskega pokritja najmanjših pošt. Zato 
tudi v naši občini lahko opazujemo velike spremembe prestrukturiranja in racionalizacije poštnega omrežja, ki se 
pri nas kaže v prenosu poštnih storitev iz poštnih uradov na pooblaščene pogodbene subjekte v lokalnem okolju. O 
vzrokih za te spremembe in posledicah v našem okolju, smo se na Pošti Slovenije pogovarjali z direktorjem  poslov-
ne enote Ljubljana Evgenom Zadnikom.  

V zadnjem mesecu ste spet spreme-
nili delovni čas delovanja poštnih 
uradov. Je to posledica kakšne inter-
ne optimizacije procesov oziroma, 
zakaj ste se odločili za to potezo? 
Pošta Slovenije je kot gospodarska 
družba, ki svoje prihodke ustvarja na 
konkurenčnem trgu, dolžna izvajati 
poštne in druge storitve predpisane 
kakovosti v takšnem poslovnem mo-
delu, ki bo gospodaren, razvojno na-
ravnan, pa tudi dolgoročno vzdržen. 
Pošta Slovenije je v fazi  prestruk-
turiranja, ki ga narekujejo razvoj in 
trendi na poštno-logističnem podro-
čju tako v Evropi kot tudi v Sloveniji. 

Obseg storitev se je v Pošti Sloveni-
je v zadnjih treh letih znižal za 15,5 
%, v zadnjih petih letih pa že kar za 
21 % (univerzalna storitev – 38 %, 
druge poštne storitve – 12 %, de-
narne storitve – 30 %, ostale stori-
tve – 40 %). Trend padanja storitev 
je prisoten tudi pri drugih evropskih 
poštnih operaterjih in nekateri med 
njimi v zadnjih desetih letih beležijo 
že 60-odstotni padec klasičnega po-
štnega prometa, pri čemer so letne 
stopnje padanja celo do 10 %. Ra-
zlogi so v e-substituciji in obsežnih 
varčevalnih ukrepih, kot odgovor na 
gospodarsko krizo, ki prehod na e-

-poslovanje in uporabniške navade 
potrošnikov še pospešujejo in jih 
trajno spreminjajo. 
Na daljši rok je mogoče pričakovati, 
da se bo ekonomsko pokritje naj-
manjših pošt celo naglo slabšalo, saj 
trendi zaradi vplivov e-substitucije 
napovedujejo nadaljnje zmanjševa-
nje klasičnih poštnih storitev in pla-
čilnega prometa, ki ga opravljajo te 
pošte (univerzalna poštna storitev, 
denarni promet).
Nižjemu obsegu storitev se Pošta 
Slovenije enako kot drugi izvajalci po-
štnih storitev v Evropi prilagaja tudi s 
prestrukturiranjem ter racionalizaci-

jo poštnega omrežja. V naslednjih le-
tih bo racionalizirala široko razvejano 
poštno mrežo po Sloveniji s preobli-
kovanjem stalnih pošt v pogodbene 
pošte ter s centralizacijo dostave, 
prav tako pa prilagaja delovne čase 
pošt obsegu storitev. 
Sproti pa skrbno spremljamo promet 
na vseh poštah in poskušamo upo-
števati vse predloge in pripombe, ki 
jih prejemamo v zvezi z delovnimi 
časi pošt. Pri pošti 1295 Ivančna Gori-
ca so ekonomski in drugi pokazatelji v 
zadnjem obdobju izkazovali pozitivni 
izid poslovanja, zaradi česar smo s 3. 
11. 2014 prešli iz deljenega na celo-
dnevni delovni  čas,  in sicer je pošta 
odprta od ponedeljka do petka od 8. 
do 18. ure, ob sobotah pa od 8. do 
12. ure.

V občini Ivančna Gorica ste pridobili 
nove poslovne prostore. Čemu bodo 
služili, kako bodo pripomogli k višji 
kakovosti vaših storitev na našem 
področju? 
Na pošti 1295 Ivančna Gorica se že 
dalj časa srečujemo s prostorsko sti-
sko oziroma neustreznimi prostori za 
nemoteno izvajanje poštne dejavno-
sti. Glede na navedeno smo bili žal 
neuspešni pri iskanju ustrezne loka-
cije oz. poslovnega prostora za novo 
pošto. Zato smo izkoristili priložnost 
in najeli poslovni prostor v nepo-
sredni bližini pošte, ki bo namenjen 
izključno pripravi poštnih pošiljk za 
dostavo. Dodatni poslovni prosto-
ri pošte 1295 Ivančna Gorica bodo 
zagotavljali optimalno organizacijo 
dostave, pismonošem pa omogočili 
normalne pogoje za delo. Omenje-
na sprememba pa ne bo vplivala na 
opravljanje poštnih in ostalih storitev 
za uporabnike.

Letos je pričel z delovanjem vaš novi 
pogodbenik v Zagradcu. Kakšne so 
prednosti in priložnosti tovrstnih 
poslovnih rešitev za lokalno okolje 
in vpliv le teh na dostopnost in kako-
vost poštnih storitev? 
Uvedba pogodbene pošte pome-
ni, da je dejavnost pošte združena 
s samostojno dejavnostjo izbrane-
ga pogodbenika (trgovine, turistični 
uradi, krajevni uradi, lekarne, trafi-

ke, računovodski servisi ipd.). Pošta 
Slovenije na tak način znižuje stroške 
poslovanja in njihovo naravo spremi-
nja v variabilno, pogodbeni partner 
pa s takšnim sodelovanjem znižuje 
povprečne stroške svojega poslova-
nja, saj poštno dejavnost praviloma 
opravlja v že obstoječih prostorih, s 
svojimi zaposlenimi. 
Na pogodbeni pošti lahko uporabniki 
poštnih storitev opravijo večino stori-
tev na enak način, kot do sedaj: odda-
jo pisemsko pošiljko ali paket za no-
tranji in mednarodni poštni promet, 
dvignejo pošiljko, ki jim je pismonoša 
ni uspel vročiti na dostavi, vplačajo 
obrazec UPN, poštno nakaznico, do-
bijo informacijo o stanju na osebnem 
računu, vplačajo sredstva ali jih dvi-
gnejo z osebnega računa in hranilne 
vloge Poštne banke Slovenije, pravne 
osebe, ki imajo TRR pri Poštni banki 
Slovenije lahko opravijo negotovin-
sko plačilo, polog in dvig gotovine v 
omejenih zneskih ter preverijo stanje 
na računu. Uporabniki lahko  kupijo 
tudi znamke, dopisnice, voščilnice, 
virtualne kartice različnih  mobilnih 
operaterjev, nalepko AKOS, obrazec 
UPN, paketno embalažo ter pisemske 
ovojnice. 
Prav tako so pogodbene pošte (Pošta 
Slovenije je doslej v pogodbene po-
šte preoblikovala 72 pošt po Sloveni-
ji) praviloma odprte dlje časa, kot so 
odprte stalne pošte, ki se bodo preo-
blikovale v pogodbene. To velja tudi 
za pogodbeno pošto Zagradec, ki je 
sedaj za uporabnike poštnih storitev 
odprta od ponedeljka do petka od 
8. do 18. ure in ob sobotah od 8. do 
12. ure. Pogodbene pošte ohranjajo 
predpisan visok nivo učinkovitosti, 
kakovosti in zanesljivosti izvajanja 
univerzalne poštne storitve na ce-
lotnem ozemlju Republike Sloveni-
je. Pogodbene pošte Pošti Slovenije 
omogočajo racionalnejšo obliko po-
slovanja pošt, nižje stroške za poštne 
objekte in njihovo vzdrževanje, nižje 
stroške materiala, energije, amorti-
zacije in dela. S pomočjo naštetega 
je zagotovljena racionalnejša poštna 
mreža in višja rentabilnost poslova-
nja Pošte Slovenije v celoti. 

Katere spremembe lahko v naši ob-
čini s strani Pošte Slovenije še priča-
kujemo v naslednjih petih letih? 
Na območju občine Ivančna Gorica 
bomo v začetku leta 2015 pošto 1301 
Krka preoblikovali v pogodbeno po-
što ter izvedli centralizacijo dostave 
poštnih pošiljk iz pošte 1296 Šentvid 
pri Stični na pošto 1295 Ivančna Go-
rica. Tudi v naslednjih letih bomo, kot 
smo že navedli, racionalizirali široko 
razvejano poštno mrežo po Sloveni-
ji s preoblikovanjem stalnih pošt v 
pogodbene pošte ter s centralizacijo 
dostave, prav tako pa bomo prilaga-
jali delovne čase pošt obsegu stori-
tev.  

Franc Fritz Murgelj

Energetski kiks št. 1: Toplotna izolacija dela stavbe v stiku z zemljo

Primer ustrezne izvedbe stika stene s temeljno ploščo (VIR)



9november 2014 številka 9

Ob svetovnem dnevu spomina na žrtve 
prometnih nesreč
V soboto, 15. novembra, smo tudi v naši občini obeležili letošnji svetovni dan spomina 
na žrtve prometnih nesreč. Tako kot v mnogih slovenskih krajih so tudi v Ivančni Gorici 
zagorele svečke v spomin na vse tiste, ki so v prometnih nesrečah izgubili življenje oz. bili 
poškodovani in njihove svojce.
Svetovni dan spomina na žrtve pro-
metnih nesreč v Sloveniji obeležuje-
mo na pobudo Zavoda Varna pot od 
leta 2007 dalje, v naši občini pa smo 
ga prvič obeležili leta 2010. Tudi le-
tos so člani Združenja šoferjev in av-
tomehanikov Ivančna Gorica položili 
sveče v sredini krožišča v Ivančni Go-
rici in se na ta način poklonili vsem žr-
tvam prometnih nesreč v naši občini. 
Prav na tem mestu so se pred izgra-
dnjo bolj varnega krožnega križišča 
zgodile številne prometne nesreče, 
tudi s smrtnim izidom. Simbolnemu 
dejanju, s katerim se izkazuje tudi 
solidarnost do svojcev žrtev, je priso-
stvoval tudi vodja policijskega okoliša 
Ivančna Gorica Damjan Mišigoj. 

Ob tem pa je vsekakor spodbuden 
podatek, da tudi v zadnjem letu ni 
bilo smrtne žrtve na cestah v občini 

Ivančna Gorica. 

Matej Šteh

Krajevne skupnosti

Pred približno 10 leti smo tudi pri nas začeli razmišljati o gradnji energijsko 
zelo varčnih objektov. Danes je pasivna gradnja enostanovanjskih hiš dobro 
znana in pogosta, zgrajenih je tudi nekaj večjih objektov (vrtcev, šol, poslov-
nih in stanovanjskih objektov). Danes že imamo znanje, izkušnje, usposoblje-
ne projektante, izvajalce in ustrezne komponente za zagotavljanje energijske 
učinkovitosti. S širjenjem dobrih praks bomo kmalu dosegli, da ne bomo več 
gradili energijsko potratnih objektov.
Tokrat bomo pokazali nekaj energijsko učinkovitih objektov in se pogovorili o 
ovirah, ki jih moramo še odpraviti na poti varčne gradnje.

Izkušeni energetski svetovalec Simon Brlek se bo posvetil naslednjim temam: 

- Zakaj graditi energijsko učinkovite objekte?
- Začetkom gradnje energijsko učinkovitih objektov pri nas,
- konkretnim primerom energijsko učinkovitih objektov. 

Več informacij: energetska.pisarna@dol.si 

Zaključek letošnjih 
investicij v KS Metnaj je 
potekal na Debečem
V ponedeljek, 20. oktobra, je na Debečem potekala slove-
snost ob zaključku letošnjih del v Krajevni skupnosti Met-
naj, še posebej slovesno pa je bilo za krajane Debeč, saj so 
slavnostno odprli 500 metrov prenovljene ceste.

Zbrane krajane, goste in izvajalce del je pozdravil novi predsednik Krajevne 
skupnosti Metnaj Anton Grčman, ki je bil v domači krajevni skupnosti do se-
daj aktiven že kot podpredsednik Sveta KS. Predstavil je obsežne investicije, 
ki so bile izvedene v zadnjem letu na celotnem območju krajevne skupnosti. 
Izpostavil je prostovoljno delo krajanov, s katerim, je ob finančni pomoči Ob-
čine Ivančna Gorica, krajevni skupnosti uspelo uresničiti zastavljene cilje. 
Letos so bile zlasti ceste na območju Debeč in okolice deležne obilo pozorno-
sti, kar po besedah predsednika Grčmana ne bi bilo možno brez sredstev, ki 
jih je s pomočjo Občine Ivančna Gorica uspelo pridobiti od družbe Eles, ki je 
na tem območju gradila daljnovod.
Zbrane krajane je nagovoril tudi župan Dušan Strnad, ki je poudaril pomen 
krajev v KS Metnaj, saj predstavljajo z vidika turizma enega najlepših delov 
naše občine. To kaže kot primer dobre prakse tudi na novo urejena Turistična 
vas na Pristavi. V nagovoru je pohvalil angažiranost in prizadevnost krajanov, 
ki s svojim prostovoljnim delom naredijo čim več v dobro kraja in krajevne 
skupnosti.
Ob koncu sta zadovoljstvo nad opravljenimi deli izrazila tudi predstavnika KS 
Metnaj Bojan Zajc in Lojze Žurga. Sledil je slovesen prerez traku, domačini pa 
so se tudi tokrat izkazali kot prijazni gostitelji. 

Gašper Stopar

Nina Pušlar že četrtič uspela s 
tradicionalnim koncertom!

Nina je z domačim koncertom začela pred tremi leti de-
cembra in kljub težkemu začetku je vztrajala. Očitno se je 
izplačalo, saj ji je letos na veliko uspelo že četrtič. Publika 
pravi, da je vsakič boljša, da je koncert vsakič boljši in ni 
boljšega zagotovila za dolgo in uspešno pot kot trud in 
vztrajanje.
Kot vsako leto je tudi letos Nina poleg svojega razširje-
nega benda na oder pripeljala zanimivo mešanico gostov 
– od solista, priznanega opernega pevca, člana skupine 
Eroika in soigralca pri muzikalu Cvetje v jeseni, Matjaža 
Robavsa, preko iz Slovenske popevke znane vokalne sku-
pine Stiški kvartet, do mladega pevskega zbora iz Stične 
Zborallica. Vsak izmed gostov je koncertu dodal poseben 

pečat in so ravno prav dopolnili tisto, kar ima Nina v svo-
jem avtorskem repertoarju.
Svojim oboževalcem je Nina zapisala: “Kaj naj rečem dru-
gega kot HVALA! Hvala za prekrasen večer, poln emocij 
in lepih spominov. Hvala za vse lepe želje ob 26ki, lepo 
leto je za mano in srečna sem, da lahko živim svoje sanje 
z vami!!” 
Letošnji koncert se je prikrival z njenim rojstnim dnem in 
kako najbolje praznovati kot na odru. Nasvidenje nasle-
dnje leto ob deseti obletnici Ninine kariere na že petem 
tradicionalnem koncertu v Ivančni Gorici. Tam, kjer je 
enostavno PRIJETNO DOMAČE.

Avtor članka: Alojz Tropinc, 
avtor fotografij: Zoran Abram

Nina in Matjaž Robavs – trenutek nežnosti v prelepi bala-
di Ljubim iz muzikala Cvetje v jeseni
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9. regijski kviz gasilske mladine v 
Ivančni Gorici
Gasilska zveza Ivančna Gorica je v soboto, 15. novembra 2014, v prostorih Osnovne šole 
Stična v Ivančni Gorici organizirala 9. regijski kviz gasilske mladine za pionirje, mladince 
in gasilce pripravnike regije Ljubljana II. Kviza se je udeležilo 18 pionirskih ekip, 16 ekip 
mladincev in 11 ekip gasilcev-pripravnikov iz gasilskih zvez Ivančna Gorica, Dobrepolje, 
Grosuplje, Kočevje, Loški Potok in Ribnica. 
Ob otvoritvi gasilskega kviza mladine 
regije Ljubljana II, so zbrane nagovo-
rili predsednik Mladinske komisije 
regije Ljubljana II Aleš Strnad, pred-
sednik regije Ljubljana II. Uroš Gačnik 
in župan občine Ivančna Gorica Du-
šan Strnad.
Ekipe, ki jih sestavlja mladinska troj-
ka in mentor, so se pomerile v kvizu, 
štafetnem vezanju orodja in spozna-
vanju gasilskega orodja – spajanje 
cevi na trojak. Tekmovanje je poteka-
lo v pravem tekmovalnem duhu. Pri 
praktičnem delu so navijači bodrili 
svoje ekipe, na samem teoretičnem 
delu kviza pa je vodja zahteval po-
poln mir in tišino.
Ob razglasitvi rezultatov so se poka-
zali rezultati večmesečnega dela in 
učenja, kot pri vseh tekmovanjih pa 
je na končno razvrstitev malo vpliva-
la tudi sreča. Priznanja so podeljevali 
predsednik Gasilske zveze Ivančna 
Gorica Lojze Ljubič, ravnatelj OŠ Stič-
na Marjan Potokar in regijski povelj-
nik Borut Lončarevič. 
Vse ekipe so dobile priznanja, prve 
tri ekipe iz vsake kategorije pa še 

pokale in spominske medalje. Nepo-
sredno na državno prvenstvo uvrstile 
prvi dve ekipi iz vsake kategorije.

Rezultati: 
Pionirji:
1. mesto Račna 1 (GZ Grosuplje)
2. mesto Velike Poljane 1 (GZ Ribni-
ca)
3. mesto Čušperk 1 (GZ Grosuplje)

Pripravniki:
1. mesto PGD Stična 3 (GZ Ivančna 
Gorica)

2. mesto PGD Grčarice 2 (GZ Ribnica)
3. mesto PGD Zagradec na Dolenj-
skem 3 (GZ Ivančna Gorica)

Mladinci: 
1. mesto PGD Čušperk 2 (GZ Grosu-
plje) 
2. mesto PGD Muljava (GZ Ivančna 
Gorica)
3. mesto PGD Retje 1 (GZ Loški Po-
tok)

Gašper Stopar

8. Občinski mladinski 
gasilski kviz
V soboto, 18. oktobra, je mladinska 
komisija Gasilske zveze Ivančna Gori-
ca organizirala že 8. občinski mladin-
ski gasilski kviz, ki so se ga udeležili 
mladi gasilski tekmovalci iz kar 11-
ih različnih društev Gasilske zveze 
Ivančna Gorica. Kviz je letošnje leto 
gostilo PGD Višnja Gora. Na njem je 
sodelovalo 37 ekip trojk, kar pomeni 
148 mladih gasilcev in njihovih men-
torjev. Po starostnih skupinah je tek-
movalo 15 pionirskih, 18 mladinskih 
in 4 pripravniške ekipe trojk. Tekmo-
valci so morali na kvizu pokazati tako 
teoretična kot tudi praktična znanja. 
Teoretični del tekmovanja je obse-
gal poznavanje gasilske zgodovine, 
prve pomoči in požarne preventive. 
V praktičnem delu tekmovanja pa 
so se tekmovalne trojice pomerile v 
štafetnem vezanju vozlov, iskanju ga-
silskih parov, spenjanju cevi na trojak 
in podobno. Na samem začetku tek-
movanja sta vse zbrane tekmovalce 
pozdravila poveljnik GZ Ivančna Go-
rica, tov. Lovro Markovič in povelj-
nik sektorja Višnja Gora, tov. Jože 
Miklavčič. Pri podelitvi medalj pa sta 

vse zbrane nagovorila predsednik 
GZ Ivančna Gorica, tov. Lojze Ljubič 
in predsednik PGD Višnja Gora, tov. 
Miha Slapničar. 

Rezultati tekmovanja so naslednji:
Pionirji:
1. mesto: PGD Stična 
2. mesto: PGD Zagradec 2
3. mesto: PGD Zagradec 1
Mladinci:
1. mesto: PGD Muljava 1
2. mesto: PGD Stična 2
3. mesto: PGD Ambrus
Gasilci pripravniki:
1. mesto: PGD Stična
2. mesto: PGD Zagradec 2
3. mesto: PGD Višnja Gora

Vse ekipe, ki so na občinskem tek-
movanju zasedle 1. 2. ali 3. mesto, so 
se pomerile v kvizu na regijski ravni, 
ki ga je letos gostila Gasilska zveza 
Ivančna Gorica v OŠ Stična.
Z gasilskim pozdravom:
„Na pomoč!“

Urban Zajec, PGD Višnja Gora,
član mladinske komisije  

GZ Ivančna Gorica

Sektorska gasilska vaja v 
mesecu požarne varnosti 
v Hrastovem Dolu
PGD Hrastov Dol je letos po desetih letih ponovno organiziral gasilske sek-
torske vaje. Vaja je bila izvedena v Hrastovem Dolu v petek, 24. oktobra, ob 
17.00 uri po alarmiranju s sireno. Cilj vaje je bilo pogasiti požar na Rusovem 
gospodarskem poslopju (Hrastov Dol 14) in rešiti ponesrečenko iz hiše, ki jo 
je zajel dim zaradi gorečega gospodarskega poslopja. V roku šestih minut po 
alarmiranju so na prizorišče dogodka najprej prispeli domači gasilci, ki so 
poskrbeli za varovanje območja vaje, prometno ureditev in gašenje požara. 
Vodja intervencije je bil domači poveljnik Andrej Selan. V krajših časovnih in-
tervalih so se jim pridružila še ostala društva iz sektorja: PGD Dob z 12 člansko 
ekipo in dvema voziloma, in sicer GVC 16/25 in GVV1; PGD Šentvid z 8 član-
sko ekipo in vozili GVC 16/50 in GVM1; PGD Radohova vas s 7 člansko ekipo 
in vozilom GVC 16/25; PGD Temenica z 10 člansko ekipo in vozili GVC 16/40 
inGVV1; PGD Temenica z 10 člansko ekipo in vozili GVC 16/40 inGVV1. V slabi 
uri je gasilcem uspelo pogasiti požar, bolničarska ekipa iz PGD Sobrače pa je 
poskrbela za ponesrečenko, ki so jo z vozilom prepeljali v zdravstveno oskrbo 
v ZD Ivančna Gorica. 

Po koncu vaje so se vsi gasilci zbrali pri šoli v Hrastovem Dolu, kjer je bila 
opravljena analiza vaje. Po njej je sledila pogostitev v šoli, za kar so poskrbeli 
domači gasilci in gasilke iz PGD Hrastov Dol. Udeleženci so si bili ob koncu 
vaje enotni v oceni, da je bila vaja, ki je bila načrtovana po seminarski nalogi 
domačinke Marte Gorenc, zahtevna, a uspešno izvedena.  

V imenu PGD Hrastov Dol 
Dušan ŠtepecSektorska vaja Drmožnik 2014

V mesecu oktobru, mesecu požar-
ne varnosti, je PGD Ivančna Gorica, 
v soboto, 04. 10. 2014, organizirala 
sektorsko vajo v Spodnji Dragi. Poleg 
domačega društva so sodelovale še 
PGD Stična, kot osrednja enota, PGD 
Muljava in PGD Metnaj. Šlo je za si-
mulacijo gozdnega požara na težkem 
in strmem terenu. Požar je nastal za-
radi kurjenja v gozdu. Gozdar je sprva 
skušal sam pogasiti požar, vendar žal 
neuspešno. Pri tem se je nanj podrlo 
še drevo, tako, da se ni mogel sam re-
šiti, ker je bil ujet in poškodovan. Ak-
tivirane so bile zgoraj omenjene eno-
te, ki so na požarišče prišle z 12-imi 
gasilskimi vozili. Na področju požara 
ni hidrantnega omrežja, zato je bil 
potreben dovoz vode na požarišče. Iz 
izvira potoka so zajeli vodo, toda ta 
je zadoščala samo za izvedbo dveh 
napadov. Gašenje in reševanje je bilo 
oteženo zaradi zelo strmega terena, 
višinska razlika je bila kar 59 metrov. 

Požarišče so razdelili na dva sektorja, 
prvi sektor je bil zadolžen za gašenje 
z brentačami, napeljavo dveh napa-
dov ter reševanje poškodovanca, 

drugi sektor pa je napeljal dodatni B 
vod za gašenje. Na vaji je sodelovalo 
63 gasilk in gasilcev. Pri analizi vaje 
se je gasilcem in vodstvu GZ Ivančna 
Gorica pridružil tudi župan nemškega 
Hirschaida, ki je ravno tisti čas go-
stoval v naši občini. Pohvalil je delo 
naših gasilskih enot ter obljubil priza-
devanje za čim boljše sodelovanje in 
povezovanje med občinama. 
Vsi skupaj smo se nato napotili v ga-
silski dom na Malem Hudem, kjer je 
sledilo zasluženo okrepčilo. Gostu-
jočemu županu smo predstavili delo 
društva in mu izpolnili željo ter ga s 
starim vozilom FAP popeljali po sre-
dišču Ivančne Gorice. Druženje smo 
zaključili nasmejani in veseli ter pod-
krepljeni z novim znanjem, ki smo ga 
pridobili na omenjeni sektorski vaji. 
Ta je bila še posebej zahtevna ravno 
zaradi težko dostopnega in strmega 
terena, zato gre velika zahvala tudi 
vsem sodelujočim.

Maja Ceglar,  
PGD Ivančna GoricaŽeljo po vožnji s starim FAP-om je županu Hommanu omogočil Jan Špendal
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Z gasilno peno nad ognjene zublje
Kitni Vrh nad Zagradcem je bil v so-
boto, 8. 11. 2014, ko se je večina pre-
bivalcev vinorodnih pokrajin že pri-
pravljala na martinovanje, prizorišče 
požara deponije kosovnih odpadkov, 
kjer naj bi nepridipravi iz objestnosti 
zakuril in podtaknil požar. Požar se 
je zgodil na obronku vasi, na lokaciji 
piknik prireditvenega prostora TD Za-
gradec. Na požar so se odzvali gasilci 
PGD Zagradec z dvema gasilskima vo-
ziloma in 10 člani posadke.
K sreči je bil ta dogodek le gasilska 
vaja, katere scenarij so pripravili ga-
silci PGD Zagradec in je sovpadala z 
aktivnostmi v mesecu požarne var-
nosti. O namernem kurjenju in gasil-
ski vaji na tem prizorišču so bili obve-
ščeni bližnji sosedje Kitnega Vrha in 
Republiški center za obveščanje.
Namen vaje je bil preizkusiti rokova-
nje z opremo novega gasilskega vo-
zila GVC 16/25 in urjenje operativne 
enote. Novo gasilsko vozilo je opre-
mljeno s sodobno gasilsko opremo, 
s katero se lahko intervenira v najra-
zličnejših primerih. Ker pa je oprema 
brez znanja in usposobljenosti ga-
silcev neuporabna, se je poveljstvo 
društva odločilo, da seznanijo svojo 
operativno enoto z gasilsko armatu-

ro in opremo ter gašenjem z gasilno 
peno. 
Pri gašenju z gasilno peno se je izka-
zalo, da je gasilna pena v srednje tež-
ki izvedbi najbolj učinkovita za gaše-
nje kosovnih odpadkov in odpadkov 
proizvodnje umetnih izdelkov, kjer se 
ob izgorevanju sproščajo nevarni pli-
ni. Gašenje z gasilno peno ima učinek 
hlajenja in odvzema temperature ter 
dušenja požara. Temperatura gore-
nja in kisik sta poleg gorljivega ma-
teriala poglavitna dejavnika gorenja 
oziroma požarnega trikotnika, ki ga 
poznajo operativni gasilci. Gasilci so 

svoje delo opravljali v popolni gasilski 
zaščitni intervencijski opremi. 
Ker pa se je dan naglo previl v noč, je 
bilo treba osvetliti mesto dogajanja z 
umetno razsvetljavo iz gasilskega vo-
zila. Tudi tokrat se je odlično izkazalo 
razsvetljevanje mesta z reflektorji na 
dvižnem stolpu in bočne razsvetljave 
na gasilskem vozilu.
Po koncu vaje, ko je bil požar poga-
šen, je poveljnik PGD Zagradec Slav-
ko Zaletel še na kratko opravil analizo 
gasilske vaje, nato pa povabil vse so-
delujoče na zasluženo malico. 

Marjan Urbas

Nadaljevanje tekmovalnih uspehov in 
dan odprtih vrat PGD Ivančna Gorica
Članice in člani v Ivančni Gorici na-
daljujejo z odličnimi tekmovalnimi 
uspehi. Po izvrstnih rezultatih vseh 
treh enot do konca julija (štiri zmage, 
dve drugi mesti in tri tretja mesta), je 
ženska ekipa članic PGD Ivančna Go-
rica konec meseca avgusta dosegla 
svojo premierno zmago v Škocjanu 
na Dolenjskem. Že čez slab teden so 
članice nadaljevale začeto in v Ču-
šperku pokorile močno konkurenco v 
spajanju sesalnega voda in za zmago 
prejele tudi prehodni pokal. Zaradi 
različnih odsotnosti v ekipah so ne-
žnejše predstavnice svojim kolegom 
pomagale tudi na tekmovanju v Kri-
žah in Drenovem Griču-Lesnem Brdu, 
od koder sta se mešani ekipi vrnili z 
dvema zmagama in prehodnima po-
kaloma ter enim tretjim mestom. 
Članske ekipe kljub vsem zgoraj na-
štetim uspehom pridno trenirajo in 
iščejo časovne rezerve ter se pripra-
vljajo na zimsko ligo pod okriljem Ga-
silske zveze Slovenije. V ta namen so 
se vse tri enote v novembru udeležile 
2. tekmovanja v SSV v Šmartnem pri 
Litiji, kjer so članice osvojile nehva-
ležno četrto mesto, njihovi moški 
kolegi pa so se v tekmovanju na izpa-
danje uvrstili med osem oz. šestnajst 
najboljših ekip.
Tekmovalne uspehe so ivanški gasilci 
nadaljevali tudi na Občinskem gasil-
skem tekmovanju, ki je potekalo v 
Šentvidu pri Stični. Nastopili so s sed-
mimi društvenimi ekipami, ki so do-
mov prinesle kar 6 pokalov (Pionirji 
2 – 1. mesto, Pionirji 1, Članice A in 
Starejše gasilke – 2. mesto ter Mla-
dinke in Starejši gasilci – 3. mesto). 
Vendar v društvu kljub zgoraj nave-
denim aktivnostim nismo pozabili na 
poslanstvo, ki ga opravljamo. V pe-
tek, 10. 10. 2014, smo v PGD Ivanč-
na Gorica namreč organizirali Dan 
odprtih vrat. Slednji se je začel nekaj 
minut čez deveto uro zjutraj, ko je 
zazvonil požarni alarm za vajo v vrtcu 
Marjetica in Pikapolonica. Operativ-
na enota se je odzvala nemudoma 

in se s svojimi vozili ter vso potrebno 
tehniko odpravila na požarišče. Ko 
smo prišli na kraj dogajanja, nas je 
pred vrtcem na zbirnem mestu priča-
kala gruča najmlajših s svojimi vzgoji-
teljicami, oboji pa se zelo pozorno in 
z navdušenjem opazovali naše delo. 
Iz objekta smo rešili enega otroka in 
vzgojiteljico ter ju primerno oskrbeli, 
po uspešno končani vaji pa smo otro-
kom predstavili svoje delo, jih posa-
dili v naša vozila in z njimi naredili 
tudi spominsko fotografijo. Ob odlič-
nem zajtrku, ki so nam ga pripravili 
zaposleni, smo analizirali vajo in si 
zaželeli, da se z dejanskim požarom 
ne bi bilo treba nikoli spopasti.
Svojo predstavitev smo nadaljevali 
pred gasilnim domom na Malem Hu-
dem, kjer smo dobili obisk učencev 
prvih treh razredov OŠ Stična. Poleg 
prikaza gasilske tehnike in vozil smo 
jim pripravili tudi tekmovalni poli-
gon, na katerem so lahko preizkusili 
svoje gasilske sposobnosti. Če so bili 
uspešni, smo jih nagradili z manjšim 

posladkom in sokom, tudi učenci pa 
so imeli za nas pripravljeno manjše 
presenečenje, za kar se jim zahvalju-
jemo.
Ob 13:02 je sledil nov alarm, tokrat 
smo se odpravili na vajo v Varstveno 
delovni center Želva v Ivančno Gori-
co. Prišlo je do požara v čajni kuhinji, 
ob tem pa je bila pogrešana tudi ena 
oseba s posebnimi potrebami. Ravno 
njim in starejšim ter onemoglim, je 
bil namenjen letošnji mesec požarne 
varnosti. Uspešno smo pogasili požar 
ter rešili in oskrbeli pogrešano ose-
bo. Varovancem in njihovim vzgojite-
ljem smo prikazali pravilno uporabo 
gasilnega aparata, najpogumnejši 
so ga preizkusili tudi sami. Nato so 
se z nasmehom na obrazu vrnili v 
svoje prostore, mi pa smo pospravili 
opremo ter se napotili nazaj v gasilni 
dom. Dan smo uspešno zaključili in 
ob tem pridobili nemalo praktičnih 
izkušenj, za kar se zahvaljujemo vsem 
sodelujočim.

Maja Ceglar, PGD Ivančna Gorica

Srečanje članic GZ 
Ivančna Gorica na Vrhu pri 
Višnji Gori
V mesecu požarne varnosti, smo se 25. 10. 2014 na Vrhu 
pri Višnji Gori v enem izmed sedemnajstih društev Gasil-
ske zveze Ivančna Gorica zbrale članice skoraj vseh pro-
stovoljnih gasilskih društev in s tem pokazale, da smo tudi 
me zelo številčen člen v gasilskih vrstah.

PRISRČNO VAS VABIMO NA 

NOVOLETNI POZDRAV VIŠNJI GORI
 »ŠČEPEC ČAROBNOSTI«

Za vas smo pripravili praznično prireditev z bazarjem, na katerem boste 
lahko videli, kaj vse znamo narediti.

Pričakujemo vas v četrtek, 11. 12. 2014, ob 17. uri, 
v prostorih Vzgojno-izobraževalnega zavoda Višnja Gora.

So poti, ki vodijo v nove kraje,
So poti, na katerih se marsikaj doživi.

So poti, ki vodijo v nova spoznanja
In so poti, ki vodijo v srca ljudi.

Dijakinje in dijaki VIZ Višnja Gora
       

Naše srečanje se je začelo v popoldanskih urah, ko smo vse goste v PGD Vrh 
pričakali z dobrodošlico. Da pokažemo, da v našem društvu nismo aktivne le 
ženske, ampak tudi moški del, so nam člani pripravili prikaz notranjega napa-
da z iznosom ponesrečenca. Vse članice smo z zanimanjem opazovale vajo, 
po njej pa smo se v gasilskih igrah morale izkazati tudi same. Dokazale smo, 
da smo zelo spretne pri premagovanju ovir in tako hitro prenesemo vodo do 
cilja. Sliši se enostavno, vendar ni. Sploh v primeru, ko je pred nami poligon 
poln pnevmatik in stožcev, preko katerih je bila speljana pot do cilja. Pogu-
mnih članic nam seveda v GZ Ivančna Gorica ne primanjkuje, saj so se nekate-
re na poligon podale kar v petkah! 
Po končanih igrah na dvorišču gasilskega doma smo se premaknili nekoliko 
višje, v dvorano. Tam je sledil kratek kulturni program. Vse prisotne je najprej 
pozdravil predsednik PGD Vrh, Marjan Gros, nato pa še predsednica komisije 
za članice PGD Vrh, Nataša Kastelic. Nekaj spodbudnih besed sta nam izrekla 
tudi predstavnik GZ, g. Jože Novak in predsednica komisije za članice GZ, ga. 
Marija Novak. Predsednik GZ Ivančna Gorica, g. Lojze Ljubič in g. Dušan Str-
nad, župan občine Ivančna Gorica, pa sta bila upravičeno odsotna. 
Kot pravi star rek »Ni drevesa brez korenin.«, prav tako ni gasilskega društva 
brez mladine. Zato so nam naši najmlajši pionirji Vita, Tilen in Mark zapeli 
pesem Gasilec prostovolj'c, mladinki Neža in Lucija pa sta nam prebrali pesmi 
o gasilcih in jeseni. Za hudomušen konec pa je poskrbel Jure Omahen v vlogi 
mame Brankice. Ko smo se dodobra nasmejali njenim prigodam, pa nas je 
Jure na noge postavil še z igranjem harmonike.
Da pa bi srečanje članic vsem ostalo še v lepšem spominu, so vsi gostje prejeli 
ročno izdelan skromen spominek. S tem je bil program pod vodstvom moje 
malenkosti zaključen, druženje pa se je ob hrani in pijači nadaljevalo še pozno 
v večer.

Katja Kastelic
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Prazgodovinski dan na Cvingerju
Knez in kneginja Virskega gradišča sta letošnjo prvo oktobrsko soboto izražala spoštova-
nje in hvaležnost. Komu in zakaj? Obiskovalcem prazgodovinskega dneva na Cvingerju, 
ker so si prizadevali spoznati in obuditi v življenje njune sodobnike. Ker pa že blizu 3000 
počivata v eni od tamkajšnjih gomil, tega nista mogla narediti osebno. V njunem imenu 
je to storilo Turistično društvo Stična. 

Pozimi pa rožice ne cveto
Res je. Zato pa lepo cvetijo poleti in jeseni. Komisija za cvetličenje Turističnega 
društva Ivančna Gorica je tudi letos skrbno ocenjevala okolico naših domov v 
mesecu juliju in avgustu. Vsak izbrani dom so ocenjevali dvakrat tako, da so 
vsi imeli podobne možnosti in pogoje.

V letu 2014 je, po zaključenem natečaju, komisija izbrala 5 najlepše urejenih 
domov in njihovo okolico. Nagrajenci so:
- Fani Šivec, Ulica Cankarjeve brigade,
- Darinka Selan, Ulica Dolenjskega odreda,
- Marija Erjavec, Gorenja vas,
- Milena Žnidaršič, Ulica Dolenjskega odreda,
- Franc Kumelj, Vodotučine.

Dne 24. 10. 2014 smo jim slovesno izročili nagrade in priznanja. Nagrajenci so 
povedali, da ne krasijo domov zaradi naše komisije, ampak preprosto zato, ker 
imajo radi urejen dom in lepo cvetje. Tudi vodilni naše občine se zavedajo, da 
urejeni domovi polepšajo domači kraj, zato so pomagali pri napolnitvi darilne 
vrečke za nagrajence. Za urejen dom in okolico največkrat skrbita gospodar in 
gospodinja. Večino prostega časa je namenjeno negi trate, vrtičkov in lončnic.
V vsem, ki ste se trudili in krasili svoje domove pa javna zahvala in pohvala. V 
naslednjem letu pa vas naša komisija spet obišče.

Ema Grünbacher

MIKLAVŽEV POHOD  
Z BAKLAMI NA GRADIŠČE
Turistično društvo Ivančna Gorica vabi na tradicionalni 

Miklavžev pohod z baklami na Gradišče.

Na pohod bomo krenili v soboto, 6. decembra 2014, ob  
17. uri, izpred blokov na Ljubljanski cesti v Ivančni Gorici.

S seboj prinesite bakle ali svetilke ter veliko dobre volje. Na pot se 
odpravlja vsak na lastno odgovornost, čeprav bomo pazili tudi eden na 

drugega.
Informacije na tel. 031 352 011 (Tatjana).

PLANINSKO DRUŠTVO Šentvid pri Stični in  
DRUŠTVO VIR vabita na

OGLED VIRSKEGA MESTA 
Z ARHEOLOGOM

v soboto, 29. 11. 2014, ob 11.00,  
zbor pri LAVRIČEVI KOČI NA GRADIŠČU.

Po uvodnem nagovoru se bomo po poti z Gradišča napotili v sme-
ri prazgodovinske naselbine Vir, Opravili bomo obhod po ostalinah 

obzidja mesta, kjer so pred več kot 2000 leti živeli naši predniki. Med 
ogledom naselbine bomo s strani arheologa Saše Porenta izvedeli 

marsikaj zanimivega tudi o najdbah, ki pričajo o življenju na naših tleh 
v tistem času.

Ob vrnitvi na Gradišče nas bo čakala enolončnica,  
predviden čas obhoda 3-4 ure.

Info: tel.: 041-387-801 ali e-mail: romantratar75@gmail.com. 

VABLJENI!

VEČER PIVA KRAUS IN KLOBAS (BRATWURST)  
IZ HIRSCHAIDA

Hostese, obisk Miklavža v poznih večernih urah in nagrade za naj pivce piva.
PRINCE PUB Ivančna Gorica, 5. decembra 2014, z začetkom v večernih urah

PREDNOVOLETNA ZABAVA s promocijo piva Kraus iz pobratene  
občine Hirschaid in pečenimi klobasami (pivo bodo stregle hostese).

MESTNO KOPALIŠČE VIŠNJA GORA: sobota, 20. decembra 2014,  
z začetkom v večernih urah.

Dogajanje se je začelo slovesno. Ar-
heolog prof. dr. Mitja Guštin in direk-
torica Narodnega muzeja Slovenije 
mag. Barbara Ravnik sta namreč 40 
let po koncu velikih sistematičnih iz-
kopavanj odkrila prvo informativno 
tablo o prazgodovinskem naselju. 
Pritrjena je na zidu hiške, ki je v lasti 
Narodnega muzeja in stoji sredi Cvin-
gerja.
Po slovesnosti se je okoli 50 obisko-
valcev sprehodilo do severnega roba 
gradišča in po njegovem obzidju. Sku-
šali so si oblikovati predstavo o legi, 
obliki in razsežnosti te velike prazgo-
dovinske naselbine. Na štirih točkah, 
kjer so med omenjenimi izkopavanji 
arheologi sondirali obzidje, so se se-
znanili z izsledki teh sondiranj.
Glavno dogajanje je bilo na dvorišču 
in v sadovnjaku Kavčeve domačije. 

kratek zapis, slikovno gradivo in va-
bilo k dejavnosti, s katero lahko vsak 
obiskovalec sam podoživi življenje v 
davno minulem času. In obiskovalci 
so zavrteli kolo časa v pradavnino. 
Kurili so ogenjčke, kakršni so ne-
koč goreli na starodavnih ognjiščih. 
Skušali so trdno zvezati dve »bruni« 
za ogrodje preproste lesene hiše. 
Predvsem obiskovalke so si izdelale 
nakit, kakršnega so svoj čas nosile 
gradiščanke. Nosili so vodo, kot so jo 
morali včasih nositi z virskega izvira. 
Sladkali so se z medom, kot v časih, 
ko še niso poznali sladkorja. Skušali 
so v pločevino vtisniti podobo, kot 
so jih naši predniki vtiskovali v stene 
in pokrove situl. Prepoznavali so žita, 
ki so hranila že nekdanje gradiščar-
je. Izdelali so glineni lonček, kakršne 
so arheologi našli v našem gradišču. 
Spoznali so trenje lanu, predenje la-

Cvinger je dobil svojo prvo informativno tablo. Odkrila sta jo arheolog prof. 
Guštin in ravnateljica narodnega muzeja Slovenije Barbara Ravnik. 

Tudi častna gosta župana Hirschaida in njegovo soprogo je zanimalo, kaj so 
sejali in jedli naši prednamci.

V starejši železni dobi še niso delali glinenih posod z lončarskim vretenom, 
ampak takole.

nene preje in tkanje lanene tkanine, 
saj so se prazgodovinski naseljenci 
oblačili predvsem v lanena in vol-
nena oblačila. Ogledali so si železno 
rudo limonit in ostanke taljenja rude 
– žlindro, kajti naša naselbina je cve-
tela v železni dobi. Na koncu so lahko 
preverili, česar morda doslej niso ve-
deli, pa zdaj vedo. Z vsem tem so si 
prislužili priznanje virskega kneza in 
kneginje. 
Na prizorišču je vrvelo. Vsak je nekaj 
počel. Če je bila pri kakem anima-
torju gneča, si šel pač k drugemu. 
Za vsakogar se je našla dejavnost. 
In vsi so vidno uživali v svojem delu. 
Sklepala so se nova poznanstva, bilo 
je na pretek zadovoljstva ob dobro 
opravljenem delu, pa tudi smeha. 
Vsak je v svojo domoznansko zakla-
dnico priložil nov zakladek in obogatil 
svoje poznavanje kulturne dediščine. 
Sama so se vsiljevala spoznanja, da 
so vse te veščine, v katerih so se pre-
izkušali, še danes uporabne in v ka-
kih posebnih okoliščinah lahko celo 
odločilne za preživetje. Bil je lepo in 
koristno preživet dan. 

Tatjana Kordiš

Tam je deset delavnic skušalo pred-
staviti utrinke iz življenja nekdanjih 
prebivalcev gradišča. Na vsaki je bil 

Takole se navzkriž povežejo »bruna« 
za ogrodje hiše.
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Praznovanje svetega Martina na Valični vasi
Praznovanje svetega Martina, kot krščanskega zavetnika pridelovalcev sadu vinske trte 
in kletarjev žlahtne kapljice, je bil tudi letos kljub slabi letini s soncem obsijan praznik. 
Tudi v suhokranjskem delu občine Ivančna Gorica so to praznovanje že tradicionalno 
pripravili v zagraški župniji, pri podružnični cerkvici svetega Martina na Valični vasi. 
Novi župnik župnije Zagradec Sašo 
Kovač, je s somaševalcem vojaškim 
vikarjem Jožetom Plutom in ožjimi 
sodelavci pripravil prečudovito bo-
goslužje ob praznovanju tega najbolj 
znanega in najbolj opevanega svetni-
ka vinorodnih pokrajin, kamor spada 
tudi dolenjska regija. V nedeljo, 16. 
novembra, je bila pokrajina ovita 
z jutranjo meglico in nato obsijana 
s prijetnim soncem, ravno pravšnji 
ambient torej, da se je pripravljeno 
bogoslužje ob deseti uri izvedlo po 
vseh pričakovanjih. Številni romarji 
so prišli peš od blizu in daleč, mnogi 
so se pripeljali z osebnimi vozili, kar 
nekaj pa je bilo tudi konjenikov, ki so 
prijezdili na hrbtih svojih konj. Vsi so 
se zbrali pred cerkvico na obrobni 
planoti Valične vasi nad Zagradcem. 
Župnik Sašo Kovač, ki je pred kratkim 
prevzel župnijo in ki postaja vse bolj 
priljubljen dušni pastir med farani, je 
v svojem ljudskem nagovoru pozdra-
vil večglavo množico. Prisostvovali 
so tudi vodilni predstavniki lokalnih 
društev v KS Zagradec, s predsednico 
in občinsko svetnico Biljano Gartner 
na čelu. Za pevsko sodelovanje med 
bogoslužjem je poskrbel zagraški 
cerkveni pevski zbor, za pritrkavanje 
ob prazniku pa so poskrbeli domači 
pritrkovalci.
Vojaški vikar, dr. Jože Plut se z vese-
ljem udeležuje vseh bogoslužnih pri-
reditev v Valični vasi, kjer je preživljal 
svojo mladost in kjer se počuti vedno 
prijetno domače med svojimi rojaki. 

Tudi tokratnega Martinovega bogo-
služja se je z veseljem udeležil, kljub 
zelo natrpanem urniku, ki mu ga ve-
leva njegovo delo. Tisto noč se je rav-
no vrnil iz dolge poti iz Bruslja, kjer 
je opravljal svoje poslanstvo med na-
šimi vojaki in vojaki v zvezi Nato, ka-
tere članica je tudi slovenska vojska.     
Maša je bila namenjena predvsem 
praznovanju martinovega, vendar 
so bile misli ob zaključku cerkvene-
ga leta namenjene tudi zahvali za 
vse dobro v letu, na kar je v pridigi 
spomnil domači župnik Poleg pra-
zničnega pritrkavanja, se je slišal tudi 
rezget ducat konj in topotanje kopit, 
kar je občasno zmotilo zbranost med 
maševanjem, med verniki in bogo-

služnim prostorom pa se je sprehodil 
tudi izgubljeni štirinožni prijatelj, ki je 
iskal svojega gospodarja.
Po uradnem delu pa, kot se spodobi, 
sta mašnika podala tudi blagoslov 
mlademu vinu in zaželela Božje po-
moči pri uživanju te cenjene kapljice.
Po maši pa so prizadevni krajani Va-
lične vasi poskrbeli za osvežitev s to-
plimi napitki in kapljico rujnega ter 
sladke dobrote izpod rok domačih 
pridnih gospodinj. 
Ko pride gost v te kraje na obisk, ne 
ostane lačen in žejen in se res počuti 
prijetno in domače, kot je tudi turi-
stični slogan občine Ivančna Gorica.

Marjan Urbas

Dobrodelni nogometni 
turnir za deklico Lindo
V soboto, 11. oktobra 2014, se je v Športnem centru Kleče 
(GibiŠport Center) v Ljubljani odvijal 1. dobrodelni nogo-
metni turnir, ki sta ga organizirala Reševalna postaja Lju-
bljana in Športno društvo mladih Krka. Na turnirju so se 
zbirali prispevki za deklico Lindo Mandelj iz Vrhpolja pri 
Ivančni Gorici s cerebralno paralizo, ki jo omejuje pri gi-
banju in hoji. 

Za dober namen je sodelovalo 16 nogometnih ekip, ki so jih večinoma sesta-
vljali posamezniki iz vrst reševalnih in policijskih postaj, bolnišnic ter gasilskih 
brigad iz celotne Slovenije. Na koncu je prvo mesto pripadlo Onkološkemu 
inštitutu, na drugo mesto se je uvrstil Univerzitetni klinični center Ljubljana, 
Policijska postaja Vič je zasedla tretje mesto, ŠDM Krka pa četrto. Turnir je 
bil več kot uspešen, saj se je skupaj s prijavninami, prispevki sponzorjev in 
prostovoljnimi prispevki nabralo 1.750 evrov. Denar je bil skupaj z bonom za 
terapijo v Grosuplju predan družini Mandelj, ki nas je na prizorišču tekem 
tudi obiskala. Organizatorja se zato še enkrat zahvaljujeta vsem udeležencem 
turnirja, predvsem pa vsem sponzorjem, ki so s svojimi prispevki pomagali, 
da je bil turnir uspešen v svojem dobrodelnem namenu. Ker je bila odzivnost 
in udeležba na turnirju več kot odlična, sta se organizatorja odločila, da bo-
sta poskušala vsako leto organizirati takšen dobrodelni turnir, na katerem se 
bodo zbirali prispevki za družine z otroki s posebnimi potrebami in obenem 
upata, da bo udeležba na turnirju vsako leto boljša. 

Sandra Bradač Smolič, ŠDM Krka

Že tretji Zorčev pohod
Na letošnjem tradicionalnem Zorčevem pohodu po poteh treh občin (Treb-
nje, Ivančna Gorica, Šmartno), ki ga je organiziralo Društvo upokojencev Veliki 
Gaber, je bilo nad 60 pohodnikov. Pot je potekala po začrtani trasi z vmesnimi 
postojankami v rojstnem kraju Ivana Zorca v Malem Gabru, na Turistični kme-
tiji Fajdiga v Temenici, kjer je vpisna knjiga, tukaj pa se pohodnikom pridružijo 
pohodniki sosednih občin. Tu je vedno tudi kratek program, ki popestri na-
daljnji pohod čez vinsko gorico Debeli hrib, kjer je možna pokušina cvička pri 
kipu Marije, nato pa sledi še ogled zgodovinsko zelo zanimive cerkve sv. Lucije 
v Mišjem Dolu.

Na letošnjem Zorčevem pohodu so se v gostilni za mizo, ob kozarčkih cvička 
pogovarjali trije pisatelji, ki so s svojimi knjigami dali kulturne vrednote svo-
jemu kraju in si zaslužili, da kar tri različne pohodniške poti nosijo njihova 
imena. To so bili: Josip Jurčič (Aljaž Mlakar-član GS-PLIN); Fran Levstik (Luka 
Bregar-član GS-PLIN in avtor predstave); Ivan Zorec (Marjan Anžlovar-član DS- 
DU Veliki Gaber). Po zadnjem trku z »glažki«, so vsi trije pisatelji zbrane poho-
dnike napotili na pot, da ne zamudijo tople malice na Primskovem. 
DU Veliki Gaber je spet dokazalo, da se v tretjem življenjskem obdobju da 
marsikaj narediti za dušo in telo, hkrati pa poskrbeti za ohranitev kulturne 
dediščine svojega kraja. 

Brane Praznik

Zahvala krvodajalcem
RKS - Območno združenje Grosuplje se iskreno zahvaljuje vsem udeležencem tridnevne 
jesenske krvodajalske akcije: v Grosupljem se je odzvalo 126 krvodajalcev, v Ivančni Go-
rici 198 in v Vidmu- Dobrepolje 97, skupaj v treh dneh 421 krvodajalcev. Zahvaljujemo 
se tudi vsem, ki kri darujete na Zavodu za transfuzijsko medicino v Ljubljani.

Na Srednji šoli Josipa Jurčiča smo, 
en teden pred krvodajalsko akcijo, 
za dijake četrtih letnikov pripravili 
predavanje strokovnega sodelavca 
RKS za krvodajalstvo Boštjana No-
vaka, ki je mladim predstavil organi-
ziranost preskrbe s krvjo v Sloveniji 
in tudi, kdaj lahko damo kri, kdaj pa 
zaradi bolezni, potovanj v določene 
dežele ali drugih razlogov krvi ne 
smemo darovati. Odziv med dijaki 
je bil zelo dober, saj se je krvodajal-
ske akcije udeležilo 39 dijakov in 2 
zaposlena s te šole.

Krvodajalcem in prostovoljcem smo 
se letos zahvalili tudi s povabilom na 
izlet. Na sončno soboto, 11. okto-
bra, smo z dvema avtobusoma obi-
skali Koper in Debeli Rtič, kjer so se 
najpogumnejši kopali v morju, drugi 
pa v pokritem bazenu z ogrevano 
morsko vodo.

Hvala tudi vsem šolam, da prila-
godite program tako, da se najde 
prostor tudi za krvodajalsko akcijo 
in vsem prostovoljcem, ki pomaga-
te pri izvedbi krvodajalskih akcij, da 
skupaj rešujemo življenja!

Anica Smrekar, 

sekretarka RKS - 

OZ Grosuplje
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Upokojenci iz Višnje Gore v Milano in na 
Boromejske otoke
Na potovanje smo se odpravili sredi 
septembra v poznih nočnih urah. Vo-
žnja v dežju iz Višnje Gore proti Lju-
bljani in naprej v Sežano ni bila prav 
nič zanimiva. Noč je namenjena spa-
nju in počitku in temu je bilo primer-
no tudi vzdušje na avtobusu. Pot smo 
nadaljevali v Italijo mimo Benetk, Ve-
rone in drugih krajev, s ciljem ogleda 
Milana in Boromejskih otokov. Z ju-
trom se je prebudil tudi naš vodič g. 
Izak in ob prijetni vožnji predstavljal 
znamenitosti ob poti. 
Sredi dopoldneva smo prispeli do Mi-
lana, poslovnega in mondenega sre-
dišča Italije. Voznik avtobusa nas je 
počasi vozil po mestu, vodič pa nam 
predstavljal znamenitosti in lepote 
tega mesta. Po izstopu iz avtobusa 
nas je g. Izak popeljal do mogočne 
milanske katedrale, ki jo na zunanji 
strani krasijo mnogi stolpiči. Cerkev 
je ena najbolj slavnih gotskih cerkva 
na svetu, gradili so jo od 14. do 19. 
stoletja in sprejme do 40 tisoč ljudi. 
Po ogledu katedrale smo se odpra-
vili na trg pred njo, se sprehodili po 
ulici Galleria Vittorio Emanuele II, ki 
je dobila ime po prvem kralju zdru-
žene Italije. Prekrita je z obokanim 
stropom iz stekla in jekla s stekleno 
kupolo v središču. Pot smo nadalje-
vali do znamenite operne hiše La 
Scala. V znameniti milanski Scali so 
peli tudi Slovenci, med njimi teno-
rist Janez Lotrič. Sprehodili smo se 
po bližnjih ulicah in sledilo je prosto 
popoldne. Na ulici Montenapoleone 
in na trgu stolnice smo obiskali trgo-

vine s prestižnimi modnimi svetovni-
mi znamkami. Ker smo bili v Milanu, 
smo si privoščili tudi kavico, sladoled 
in še kaj. Po končanem prostem po-
poldnevu smo si ogledali zunanji del 
gradu družine Sforza iz 14. stoletja. 
Nato smo se odpeljali do jezera Lago 
Maggiore, se popeljali in sprehodili 
po prečudovitem turističnem kraju 
Stresa. Že močno utrujeni smo se v 
poznih popoldanskih urah namestili 
v hotelu in se ob prijetni večerji lepo 
zabavali.
Drugi dan smo se po zajtrku odpra-
vili na Boromejske otoke. Boromejski 
otoki so umetno narejeni otoki na je-
zeru Lago Maggiore. Jezero je dolgo 
66 km in je na najširšem delu široko 
12 km. Na severnem delu sega tudi 
v Švico. Obdajajo ga visoki hribi, za-
radi mediteranskega podnebja pa ob 
jezeru uspevajo rastline, značilne za 
to podnebje. Občutek smo imeli, kot 

da smo na morju. Vkrcali smo se na 
ladjo in se odpeljali na ogled prvega 
otoka Isola Madre. Na otoku smo si 
ogledali grad, se sprehodili po pre-
čudovitih parkih z rastlinami iz vse-
ga sveta in raznovrstnimi živalmi. Po 
ogledu smo se z ladjo odpeljali do 
otoka Isola Bela, si ogledali baročni 
grad grofov Borromeo, s skrbno ne-
govanim parkom, številnimi skulptu-
rami, pokritimi galerijami in fontana-
mi. Nazadnje smo se z ladjo odpeljali 
na otok Isola Pescatori, ki ga imenu-
jejo tudi ribiški otok. Sprehodili smo 
se po tej prijazni ribiški vasici z loka-
li, trgovinicami in stojnicami. Ogled 
Boromejskih otokov smo zaključili v 
prijetnem lokalu, kjer so ponujali vse 
vrste italijanskih pic.  
Polni lepih vtisov, doživetij in videnj 
smo se v poznih popoldanskih urah 
odpeljali proti domu.   

Zapisala: Jožica Podržaj    

Obisk Prlekije
Na povabilo Gobarskega društva 
Snežka iz Dobravcev na Dravskem 
polju smo se članice in člani Gobar-
skega društva Štorovke Šentrumar 
iz Hočevja odpravili na strokovno 
ekskurzijo dne 7. 11. 2014. Ek-
skurzije se je udeležilo 33 članic in 
članov, čeprav je bilo prijavljenih 
več udeležencev, je nekaterim po-
nagajalo zdravje, drugi pa zaradi 
službenih obveznosti niso mogli z 
nami. Pot nas je vodila iz Dobre-
polja preko Hočevja, Krke, Ivančne 
Gorice, Višnje Gore in Ljubljane do 
Dobrovcev. Med potjo nas je ves 
čas spremljal dež, toda ko smo prišli 
v Dobrovce, se je vreme spremeni-
lo in nismo potrebovali dežnikov za 
ogled učne poti, ki jo je pred kratkim 
odprlo Gobarsko društvo Snežka. 
Poleg gobje učne poti imajo še zeli-
ščarsko pot ter gozdno učno pot, ki 
so jo popestrili še s prikazom ptičjih 
vrst, ki živijo na njihovem območju. 
Res imajo urejeno zelo lepo pot, ki 
jo priporočamo v ogled vsem, ki jih 
pot zanese v ta del Slovenije. Čla-
nice in člani društva Snežka so nas 
pričakali z dobro malico in vincem, 
saj se je bližala Martinova sobota. 
Prebivalci Prlekije ne slovijo zastonj 
po svoji gostoljubnosti in odprtosti.
Po prijetnem klepetu in s polnimi 
želodčki smo nadaljevali pot do 
Velike Nedelje, kjer nas je priča-
kala lokalna turistična vodička iz 
TIC Ormoža, ki nas je najprej po-
peljala na ogled cerkve in gradu v 
Veliki Nedelji, ki so last nemškega 
viteškega reda templarjev. Podrob-
no zgodovino območja z ogledom 
cerkve, kjer je prava posebnost kr-
stilni kamen, ter zgodovino gradu z 
etnološko zbirko nam je predstavila 
vodja pokrajinskega muzeja Ormož, 
ki je oddelek Pokrajinskega muzeja 
Ptuj. Z zanimanjem smo spremljali 
njeno razlago. 
Pozdravili so nas že prvi sončni žarki 
in pot nadaljevali do Oljarne v Sre-

dišču ob Dravi. Tu smo si ogledali 
pridelavo bučnega, konopljinega in 
sončničnega olja. Degustacija pri-
pravljenih jedi in olj je bila izredna. 
Vsi smo se vrnili na avtobus z vreč-
kami, saj smo se založili z oljem in 
bučnimi semeni.
Ko smo zapustili oljarno in nadalje-
vali pot, nas je naša vodička ves čas 
seznanjala s kraji, skozi katere smo 
se vozili, njihovo zgodovino, poseb-
nostmi in značilnostmi. Marsikaj 
smo slišali prvič.
Pot smo nadaljevali do naslednje 
destinacije, to je do Vinske kleti 
Jeruzalem Ormož, katere lastniki 
so družina Pukljavec in družabniki, 
ki so lastnici okrog 600 ha vinogra-
dov na tem območju, ter 500 ha 
vinogradov v Makedoniji. Na ogled 
kleti nas je pospremil enolog, ki 
nam je izčrpno predstavil in poka-
zal predelavo grozdja, ter zorenje 
vin. Po ogledu vinske kleti, v kateri 
je vedno najmanj 2 milijona litrov 
vinske kapljice, ki jo prodajo na 
evropskem, azijskem in ameriškem 
trgu, smo bili deležni še degustacije 
letošnjega mošta, ki bo prav v tem 
vikendu postal vino. Pripravili so 
nam tudi degustacijo vin.
Dan se je nagibal proti večeru, ves 
čas so nas spremljale informacije o 
poplavah, ki so grozile tudi Ormožu, 
vendar na srečo ni bilo nič hudega.  
Pozno popoldan smo imeli Marti-
novo večerjo v gostišču v Ormožu. 
Ta dan je v Ormožu potekal tudi 
krst vina, ki ga seveda nismo želeli 
zamuditi, vendar se je zgodilo prav 
to. Mi smo prišli na prireditveni 
prostor ravno, ko je bil krst končan, 
vendar nismo zaman dejali, da so 
Prleki prijazni ljudje, saj so posebej 
za nas ponovili blagoslov mošta, kar 
je tudi posebno doživetje.
Polni prijetnih vtisov in rahlo utru-
jeni smo srečno prispeli domov v 
poznih večernih urah.

Majda Grm

Obletna spominska sv. maša v Ambrusu
Nova Slovenska zaveza in lokalni 
odbori, so do sedaj širom Slovenije 
postavili preko 260 farnih spominkih 
plošč in nanje zapisali več kot 15.000 
zamolčanih imen naših prednikov. 
Večina njih pa je umrlo mučeniške 
smrti in to po končani bratomorni re-
voluciji leta 1945. Eno takšnih plošč 
smo med prvimi blagoslovili pred 22 
leti tudi v Ambrusu, natančneje 18. 
10. 1992.
Ambruška fara je med prvimi dočaka-
la to veliko delo. Sestavlja jo sedem 
vasi, ki je popisalo svojih, nekaj manj 
kod dvesto mrtvih in jih za večno 
vklesalo na te velike črne plošče. Le 
dve imeni manjkata. Zakaj? Je bilo 
svojcev strah, ali sram? 
 V imenu žrtev in našem imenu hva-
la vsem, ki ste kar koli doprinesli do 
uresničitve tega veličastnega dela. 
Spominjamo se, ves oktober tega 
leta je bil deževen in tudi tista ne-
delja ni bila drugačna. Bila je precej 
mrzla in deževna, a blagoslovitev 
spominske plošče na cerkvi sv. Jer-
neja v Ambrusu ni bila zato nič manj 
svečana. Življenje v teh krajih je bilo 
pred vojno težko. A med vojno pa sta 
še dodatno pobirala svoj davek dva, 
in sicer okupator in tako imenovani 
»osvoboditelj,« ki je že med vojno 
od 16. do 19. marca 1943 požgal in 
izropal obubožano prebivalstvo tega 
kraja. Tako ni čudno, da je bilo pre-
bivalstvo do tedaj celo navdušeno 
nad partizanstvom, a se je kaj kma-
lu skoraj povsod začelo sprevračati v 
strah in odpor proti njim. Ljudje so 
kaj hitro dojeli, da ne moreš začeti 
osvobodilne borbe le z umori svojih 
lastnih ljudi, kar so počeli partizani 
tudi po naših krajih.

Ta spominska plošča je postavljena 
pod veliko štirioglato sončno uro, 
ki simbolizira naravo v navadnem 
živalskem vrstnem redu. Napis nad 
uro nazorno pravi; »Ne veste, ne ure 
ne dneva,« pod njo pa, »vsaka rani-
-zadnja usmrti« in poleg sta sličici 
zibelke in krste, kar simbolizira naše 
življenje. Tako se ne bi moglo najti 
primernejše mesto za to ploščo, kot 
ravno na tem mestu. 
Velike črne plošče so bile ob odkritju 
lepo obrobljene z ozkim zelenim ven-
cem. Imena mladih mož in fantov pa 
so za večno vklesana po razporedu 
vasi, ki sestavljajo našo faro; Ambrus, 
Bakrc, Brezovi Dol, Kal, Kamni Vrh, 
Primča vas in Višnje. Kako je pretre-
sljivo brati ponavljajoča se imena na 
plošči, saj bi človek pomislil, da so 
bile pobite kar cele družine. Pri vsa-
kem je seveda zapisana letnica roj-
stva in smrti in zgroziš se, ko opaziš, 
da se je mnogim, njihovo življenje 
končalo prav leta 1945. To so naši 
predniki, z angleško prevaro vrnjeni 
s Koroške, in pomorjeni od »osvobo-
diteljev.« Napis nad njihovimi imeni 
pa se glasi: »Tukaj so zbrana imena 
mož in fantov tega kraja.« Nekate-
ri od njih so padli v boju, največ pa 
jih je bilo s strani Angležev izdanih in 
pomorjenih. Za njihove grobove pa 
svojci še danes žal ne vemo. Tako jih z 
vsem spoštovanjem in bolečino, vsaj 
simbolično sprejema naš in njihov 
domači kraj.
Napis je sicer kar primeren, le da je 
le malokdo, ki je zapisan na tej plošči, 
res padel v boju. Tujec, ki nič ne ve 
o našem kraju, ne bo mogel razume-
ti, kdo so bili ti ljudje in, zakaj so bili 
pomorjeni. Da so se uprli komunistič-

nemu nasilju, žal ni nikjer navedeno. 
Torej, tudi simboličnega napisa ne 
bi smeli nikoli pozabiti, ne njihovih 
imen, kakor ne besed, ki so jih posle-
dnje izgovarjali v svojem življenju, to-
rej ob mučeniški smrti: »Mati, domo-
vina, Bog. Pacem in Domino.« Pod 
ploščami ob cerkvenem zidu so bile 
tokrat položene sveže rože in gorele 
so sveče upanja.      
Tako je pokojni župnik g. Ludvik Ku-
har blagoslovil to našo spominsko 
ploščo. Cerkveni pevski zbor pa je 
uglašeno zapel nekaj prelepih pesmi. 
Seveda pa sta še kako izstopali, Zabu-
čale gore in pa Doberdob, Slovenskih 
fantov grob. Tako je bila ta slavnost 
končana brez govorov in deklamacij, 
kar ji je še posebej dalo resen kome-
morativen značaj. Opravljena je bila 
za naš kraj velika stvar. Naši pomor-
jeni predniki, možje, očetje in fantje, 
ki ležijo, Bog ve kje, širom po naši 
domovini, so se tako na simboličen 
način vrnili v domači kraj. Njihova 
imena so zapisana, na njih spomin pa 
naj bo ohranjen nam za vekomaj. Naj 
jim bo lahka naša Slovenska zemlja, 
kjer koli že počivajo.
Z enako komemorativno svečanostjo 
smo se jih spomnili v soboto, 18. ok-
tobra, letos, torej ob obletnici blago-
slovitve, s sv. mašo, ki jo je daroval 
župnik g. Uroš Švarc. Moški pevski 
zbor pa je, pod taktirko pevovod-
ja g. Cirila Hočevarja ml., z ubranim 
petjem, enako, kot pred 22 leti, po-
pestril to komemorativno svečanost 
in smo tako ponovno lahko poslušali 
tudi Zabučale gore in Doberdob, kar 
so tudi naši pokojni verjetno radi sli-
šali.

Milan Muhič  
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Druženje ob dnevu duševnega 
zdravja v stanovanjski skupini 
društva Novi Paradoks - enota 
Mali Vrh
V torek,14. 10. 2014, smo imeli na Malem Vrhu, v stanovanjski skupini dru-
štva Novi Parodoks, druženje ob dnevu duševnega zdravja. V ta namen so v 
hiši organizirali druženje s svojci, prostovoljci, sosedi in strokovnimi delavci.
Društvo Novi Paradoks je nevladna, neprofitna, humanitarna organizacija, ki 
deluje v javnem interesu na področju duševnega zdravja. Osnovni namen in 
cilj društva je organizacija storitev, ki ljudem s težavami v duševnem zdravju 
omogoča podporo za samostojno življenje v lokalni skupnosti.
Najprej je vodja hiše pozdravila goste. Nadaljevala je predsednica Društva 
Novi Paradoks gospa Slavica Smrtnik, ki je spregovorila o samem namenu 
dneva ter se vsem zahvalila za podporo, saj prispevajo k boljšemu delu in 
življenju stanovalcev na Malem Vrhu. Nastop sta obogatila s svojim nastopa-
njem in recitiranjem stanovalka Veronika Stečuk in stanovalec Branko.
Po zaključku uradnega dela smo se družili ob dobrotah, ki so jih pripravili sta-
novalci in zaposleni. Obiskovalci so si lahko ogledali hišo in sobo stanovalca 
Branka, v kateri ima razstavljene punčke iz cunj, ki jih ročno izdeluje. Ogledali 
smo si tudi novo številko » Kilo Kofeta«.
Vsem najlepša hvala za obisk in se vidimo ob prihodnjem druženju.

Alenka Bajrami Šemsidini, prostovoljka

Dobra volja premaguje ovire
Včasih se izkaže, da lahko ljudje z 
nekaj dobre volje storimo velika de-
janja. Takšen primer je tudi nedav-
na akcija, ki je stekla v Šentvidu pri 
Stični na pobudo Krajevne skupnosti. 
Na Svet KS se je sredi leta obrnila 
stanovalka v bloku nasproti Centra 
za zdravljenje bolezni otrok, ki je za-
radi bolezni nedavno nazaj postala 
invalidka. Kar naenkrat so tako vsak-
danja in povsem običajna opravila 
postala onemogočena, med drugim 
tudi dostop do bloka, v katerem živi. 
Za ureditev vhoda se je obrnila tudi 
na Krajevno skupnost Šentvid in pri 
iskanju rešitve se je ponudil domači 
podjetnik Jože Polončič iz Doba pri 
Šentvidu. V podjetju Polončič d. o. 
o. so brezplačno izdelali in montirali 

klančino, po kateri je od sedaj naprej 
dostop do vhoda možen tudi z inva-
lidskim vozičkom. 
Gospodu Polončiču gre torej ob tej 
priložnosti s strani vseh, ki so bili 

vključeni v reševanje te problemati-
ke, iskrena zahvala za pomoč in na-
klonjenost.

Matej Šteh
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Tradicionalni pohod delavcev OŠ Stična
Tokrat smo v organizaciji učiteljic podružnične šole Muljava hodili po poteh Rimljanov, Turkov, 
graščakov, tlačanov, desetih bratov, preprostih dolenjskih ljudi in pisatelja Josipa Jurčiča. 
V vedrem, a hladnem jesenskem 
jutru 27. oktobra nas je v muljavski 
šoli pričakala kraljevska postrežba in 
skrbno pripravljen pohodni načrt. Na 
šolski stavbi so viseli panoji z opisi 
naravne in kulturne dediščine bli-
žnjih krajev. V učilnicah in hodnikih 
smo si lahko ogledali bogato razstavo 
o projektu Podružnična šola - gibalo 
razvoja, v kleti pa se je celo za nekaj 
trenutkov ustavil čas. No, pravzaprav 
se je zavrtel nekaj desetletij nazaj, saj 
šolski muzej predstavlja šolo, kot so 
jo poznali naši predniki. V stari učil-
nici ne manjka zanimivih učnih pri-
pomočkov, starih klopi, stolov, učbe-
nikov, še posebej pa so nas osupnili 
odprti zvezki z izjemno lepo pisavo. 
Pa smo tiho in polglasno ugotavljali, 
da tale naš sodobni svet res prinaša 
s seboj neštevno množico dosežkov 
napredka, da so stvari na dotik tako 
rekoč del naših vsakdanjih opravil, a 
da se je na račun vsega tega tehno-
loškega razkošja izgubilo kar nekaj 
veščin. Med drugim tudi lepopisje. 
Pa najbrž bi lahko našteli še marsikaj 
drugega. 
Kakorkoli že, podkrepljeni z dobro-
tami muljavskih gospodinj in skrbno 
pripravljeno culico, v katero so nam 
gostitelji zavezali okusno malico, 
smo se po spodbudnem nagovoru 
ravnatelja Marjana Potokarja in ter 
pozdravu organizatorice – učitelji-
ce Antonije Sever odpravili na pot. 
Najprej na Jurčičevo domačijo, kjer 
sta nas pozdravila v. d. direktorja Za-
voda Prijetno domače Miha Genorio 
in oskrbnik Jurčičeve domačije - mu-
zejski tehnik Borut Lampret. Zbrane 
je s svojim nastopom presenetil še 

Krjavelj (Jernej Lampret), nekaj be-
sed na čast slavnemu rojaku pa je 
spregovoril tudi pisateljev pranečak 
Ciril Jurčič.
Pot nas je čez prizorišče letnega gle-
dališča vodila čez dolino, kjer so bili 
nekoč ribniki gradu Kravjek, do naše-
ga najvišjega vzpona – ruševin gradu 
Roje. Tam sta nas s svojim prisrčnim 
dialogom iz Desetega brata pričakala 
Manica (Saša Senica) in Lovro (Igor 
Adamič), ki sta obiskovalce skrivno-
stnega gradu postregla tudi s sladko 
medico.
Po spustu v dolino smo se mimo 
cerkvice Janeza Krstnika odpravili 
v Gorenjo vas in ob ogledu bogate 
etnološke zbirke Nose spet za nekaj 
trenutkov odpotovali v preteklost. 
Okrepljeni s prigrizkom in toplimi na-
pitki smo se lahkih nog napotili na-
prej. Pot nas je vodila po rimski cesti 
do kraja, kjer je nekoč stala šola na 
Polju in se ob doživetem nastopu uči-
teljice Maje Sever preselili v čase, ki 
jih opisuje šolska kronika. Mimo vasi 
Bojanji Vrh smo prišli na Velike Kom-
polje, kjer nas je naša sodelavka Jana 

Brodnjak pričakala s pravo sladko 
gostijo. Potem smo občudovali po-
gled na jesenske, s soncem obsijane 
vasi Male Kompolje, Sušica in Trebež 
in slednjič prispeli do gotske cerkve 
Marijinega vnebovzetja na Mulja-
vi. Tam nam je gospod župnik Tone 
Pahulje na kratko predstavil cerkev, 
znameniti zlati baročni oltar in freske 
Janeza Ljubljanskega. Za zaključek 
smo si ogledali še temelje znamenite 
vile rustice, potem pa nas je obljuba 
enolončnice spet zvabila v prostore 
šole na Muljavi, kjer smo sklenili dan, 
posvečen lepotam naše dolenjske 
narave in dediščini naših prednikov.
Seveda pa vsega tega ne bi bilo brez 
prizadevnosti, srčnosti in veselja or-
ganizatoric Antonije Sever, Jožice Si-
njur, Maje Sever, Barbare Maver in 
Vesne Erjavec Kocjančič - učiteljic z 
Muljave in njihovih pomočnikov. De-
diščina in spomin namreč živita le, če 
ju znamo ceniti, ohranjati in oživljati. 
Zato smo vsi udeleženci iskreno hva-
ležni za njihov trud in izvirnost. 

Dragica Šteh
Foto: Marjan Potokar

Sobotne delavnice na OŠ Stična: 
Spoznavajmo dežele – Irska 
V soboto, 18. 10. 2014, so na Osnov-
ni šoli Stična potekale delavnice na 
temo IRSKA: SPOZNAVAJMO DEŽELE.
Na raziskovalnem dnevu je sodelo-
valo 74 učencev naše šole, in sicer 
učenci, ki obiskujejo izbirni pred-
met šolsko novinarstvo, novinarski 
krožek, fotografski krožek, krožek 
uporabna umetnost, dodatni pouk li-
kovne umetnosti, literarno-kulturno 
dejavnost ali zgodovinski krožek.
Naše delo je potekalo v treh sku-
pinah – delavnicah, v katere so se 
učenci vključili po zanimanju.
Učenci novinarskega in fotografskega 
krožka in izbirnega predmeta šolsko 
novinarstvo so pod mentorstvom 
učiteljice Nataše Rebec Lukšič in na-
šega knjižničarja Kristijana Rešetiča 
izvedli 2 videokonferenci po Skypu. 
Pogovarjali smo se z gospodom Tho-
masom C. Walshem in njegovo sestro 
Miriam Walsh, ki živita v Gallwayu 
(mestecu na zahodnem delu Irske) 
ter s sedemnajstletno Leo Erjavec, ki 
se je s svojo družino na Irsko prese-
lila pred dvema letoma in sedaj živi 
v Ballini (na severnem delu države). 
Učenci so vsem trem intervjuvan-
cem zastavljali vprašanja, na katera 
so naši spletni gostje odgovarjali, vse 
pogovore pa smo tudi dokumentirali, 
ker je bil temeljni cilj naše novinar-
sko-fotografske ekipe, in sicer foto-
grafiranje dejavnosti med izvajanjem 
delavnic ter pisanje prispevkov za 
šolsko spletno stran, za šolski prika-

zovalnik, Časotopec in lokalno glasilo 
Klasje. 
Učenci zgodovinskega krožka in li-
terarno-kulturne dejavnosti so pod 
mentorstvom učiteljic Uršule Zakraj-
šek, Vesne Zimic Gluvić ter Blanke 
Karanjac izdelovali plakate na temo 
Irska (splošni pregled irske zgodovi-
ne, legenda o Jack – O'Lantern, Book 
of Keels, zgodba o svetem Patriku – 
pokristjanjevanje Irske, Vikingi – vpa-
di na Irsko, Irska danes – politično 
in geografsko, pomembni literati na 
Irskem, irska glasba in ogamska pisa-
va). Vsi izdelki naših učencev so raz-
stavljeni na panojih na šolskem ho-
dniku v prvem nadstropju naše šole.
Učenci dodatnega pouka likovne 
umetnosti in krožka uporabna ume-
tnost so pod mentorstvom učiteljic 
Vesne Kovač in Anke Švigelj Koželj iz-
rezovali prave buče, izdelovali buče iz 
papirja in po šabloni (vse v povezavi z 
legendo Jack – O'Lantern). Prav tako 
so se naši učenci preizkusili v izdelo-

vanju kazalk za knjige z ornamenti iz 
knjige Book of Keels, prerisovali or-
namente, inicialke in barvali risbe iz 
prej omenjene irske knjige. Izdelovali 
so tudi irske deteljice po šabloni. Uči-
teljica Blanka Karanjac je nato zbra-
nim učencem predstavila še turistič-
no razglednico Irske ter legendo o sv. 
Patriku.
Sklepni del sobotnih delavnic: Ob 
12.00 so nas obiskale učiteljice ir-
skega plesa, gospa Joan Mc'Intyre, 
ustanoviteljica Šole irskih plesov 
v Ljubljani, in njeni dve sodelavki, 
Manja in Katja, ki sta nam pokazali 
nekaj tipičnih irskih plesov. Učenci 
in učiteljice smo našim gostjam za-
stavili nekaj vprašanj in si pozorno 
ogledali njihovo plesno predstavitev, 
nato pa smo se še sami preizkusili v 
plesu socialnega irskega plesa in pri 
tem (kljub začetni tremi) neizmerno 
uživali.

Pripravili: Nataša Rebec Lukšič in 
Uršula Zakrajšek

Prazniki bodo lepši, bolj pristni in še bolj doživeti, 
če si bomo dovolili pogledati svet skozi otroške oči. 

Tiha pričakovanja se prepletajo z drobnimi 
radostmi in skrbi se umikajo toplini družinske bližine. 

Naj tudi pri vas doma zadiši po praznikih in naj 
vaše želje na pisanih voščilnicah prepredejo 
svet z nitkami upanja in veselja.

Učenci OŠ Stična so skupaj s svojimi mentorji na matični šoli 
in vseh podružnicah prizadevno ustvarjali izdelke, ki vam jih 

bodo ponudili 

na PRAZNIČNEM BAZARJU, v času 
decembrskih govorilnih ur. 

Vsi vaši prostovoljni prispevki bodo namenjeni  
šolskemu skladu OŠ Stična.

Vabljeni v našo praznično družbo, saj veste –  
sreča je ena redkih reči, ki se množi, ko jo delimo.

Naslednjič ujemite žogico!
Medtem ko se je marsikdo v Ljubljani ubadal s posledicami oktobrskih nalivov 
in poplav, je vreme organizatorjem letos že 19. Ljubljanskega maratona poka-
zalo lepši obraz. Malce vetrovno, pa vendar s soncem obsijano sobotno dopol-
dne, 25. oktobra, ni obetalo le uspešne izpeljave otroških tekov, med katerimi 
vsekakor največ nasmeha na obraz gledalcev vedno znova prinesejo najmlajši 
udeleženci Lumpijevega teka, pač pa je tudi dajalo spodbudo šolarjem vseh 
starosti, da se med seboj pomerijo v hitrosti in da poleg krilatice »važno je 
sodelovati ...« prebudijo v sebi tekmovalni duh in s sovrstniki ugotovijo, kdo je 
hitrejši in spretnejši. Slednje je namreč ob tako številni udeležbi, kot jo uspe 
zagotoviti Ljubljanski maraton, nujen »športni« element, ki pa, kljub morebi-
tnim pomislekom odraslih, v otroškem duhu ne pomeni prav nič slabega. 
Ivanško osnovno šolo je letos na maratonu zastopalo deset učencev, ki so pre-
šerne volje in z obveznim hitrejšim srčnim utripom uspešno odtekli krajše in 
daljše maratonške trase. S tekom in gnečo so se borili Živa Batis (l. 2005), Am-
brož Herman (l. 2002), Ajša Hodžić (l. 2005), Ibro Hodžić (l. 2001), Aljaž Koselj 
(l. 2008), Nejc Koselj (l. 2006), Brina Omahen (l. 2002), Roš Omahen (l. 2005), 
Žak Šparl (l. 2005) in Ela Tekavec (l. 2000).
Pod vodstvom učitelja Uroša Šparla, tudi sicer pobudnika in organizatorja tre-
tje udeležbe OŠ Stična na tej množični prireditvi, je teklo vse kot po maslu. 
Da polni trebuhi teka niso ovirali, ogrevanje pred startom pa je pognalo kri 
po telesu in pripravilo mišice in misli na tekmovanje, je bila malica razdeljena 
ob pravem času. Vsi »naši« so se izkazali, po pričakovanjih pa se je najbolje 
odrezala Ela Tekavec, ki je med svojimi vrstnicami zasedla zavidljivo 7. mesto, 
za kar je bila na cilju deležna aplavza ne samo domačih navijačev, ampak tudi 
mnogih naključnih. Bravo Ela in čestitke vsem nastopajočim!
Dan, preživet s tako plemenitim namenom, kot je promocija teka, športa na-
sploh in zdravega načina življenja, kliče po večji udeležbi in odzivnosti dolenj-
skega konca v prihodnje. Ne spreglejte žogice športno aktivnih, ko se ta kotali 
mimo vas. Ujemite jo in se pridružite tudi vi!

Špela Batis

Ela Tekavec (št. 5262) je dosegla odlično 7. mesto (Foto: Uroš Šparl)
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Učenci OŠ Stična so reševali življenja … 
V sredo, 15. oktobra 2014, nas je obiskal gospod Anton Posavec, vodja izobraževalnega 
centra na Reševalni postaji UKC Ljubljana, ki je hkrati skrbnik Heliporta v UKC Ljubljana 
in ki se ponaša tudi z licenco športnega pilota letala (PPL/A – Private pilot licence/air-
plane).
Učenci izbirnih predmetov šolsko no-
vinarstvo in varstvo pred naravnimi 

nesrečami ter ostali učenci, ki so se 
pridružili našemu srečanju, so naše-

mu gostu zastavili nekaj vprašanj v 
zvezi s poklicem reševalca, nato pa 
nam je gospod Anton praktično pri-
kazal potek reševanja človeka, ki ne 
kaže znakov življenja.
Tudi mi smo se lahko preizkusili v 
vlogi reševalcev, Izvedli smo rutinski 
postopek preverjanja varnosti okolja, 
v katerem se nahaja naš poškodova-
nec, ugotavljali smo, ali naš pacient 
diha in ali mu bije srce ter ne naza-
dnje izvedli tudi samo reanimacijo 
človeka.
 
Sklepni ugotovitvi našega sre-
čanja:
1. Sama masaža srca poškodo-
vanca sploh ni mačji kašelj.
2. S pridobljenim znanjem 
bomo morda nekoč celo komu 
rešili življenje.

Nataša Rebec Lukšič, prof.

Krajanom Šentvida pri Stični

UREJENA ŠOLSKA OKOLICA JE 
NAŠA SKUPNA SKRB

V Osnovni šoli Ferda Vesela Šentvid pri Stični veliko časa, energije in tudi 
finančnih sredstev namenjamo urejenosti šolskih prostorov in šolske oko-
lice. V veliko veselje nam je, da so naši prostori in zunanje površine za 
namene športnih, kulturnih in društvenih dejavnosti in dogodkov zasedeni 
tudi po končanem pouku, tj. v popoldanskih in večernih terminih ter ob 
vikendih. Vsem, ki šolske prostore koristijo in jih po končani dejavnosti za-
puščajo očiščene in urejene, se lepo zahvaljujemo. 

Pereča problematika, na katero v zadnjem času opozarjajo tako učenci kot 
delavci šole ter tudi uporabniki zunanjih površin, pa so pasji iztrebki na 
zunanjih šolskih površinah in v neposredni okolici šole. Opažamo, da neka-
teri lastniki psov, ki sprehajajo svoje živali v šolski okolici, ne pospravljajo 
pasjih iztrebkov. Tako se nemalokrat zgodi, da le-ti končajo na podplatih 
učencev in drugih obiskovalcev šole. Zavedati se je treba, da pasji iztrebki 
niso le estetski in higienski problem, temveč so tudi nosilci različnih pov-
zročiteljev nalezljivih bolezni.

Posebej izpostavljena je pot proti loki oz. gozdu na zahodni strani šole. 
Del omenjene poti učenci pogosto uporabljajo v času pouka, največkrat za 
potrebe športnih aktivnosti. Upamo in želimo, da se nam nepogrešljivemu 
predelu šolske okolice zaradi omenjene problematike ne bo potrebno do-
končno odpovedati.

Vse lastnike oz. skrbnike psov tako pozivamo k odgovornemu ravnanju in 
se jim zahvaljujemo za razumevanje.

Vodstvo in delavci Osnovne šole Ferda Vesela Šentvid pri Stični

»V Višnjo Goro se bom še večkrat vrnil«
V mesecu oktobru smo učenke in 
učenci 6. razredov matične šole 
obiskali Višnjo Goro. K sodelovanju 
smo povabili kar nekaj krajanov oz. 
ljudi, ki v Višnji Gori živijo, ali pa so 
z mestom in utripom v njem tesno 
povezani. Z nami so raziskovali rav-
natelj OŠ Stična Marjan Potokar, 
predstavnica družbe Panturizem 
Kristina Zadel, predsednik KS Luka 
Šeme, župnik Janez Mihelčič, zbira-
telj izročila Stane Rus. Sodelovale pa 
smo učiteljice Andreja Perpar Robek, 
Štefka Klemenčič, Zlata Kastelic, Ve-
sna Zimic Gluvić, Anka Švigelj Koželj, 
Branka Lah, šolska knjižničarka.
Delo v Višnji Gori je potekalo dve 
uri, potem smo se vrnili na matično 
šolo, kjer smo »poustvarili« svoje 
ugotovitve. Kulturni dan z naslovom 
Kulturna dediščina Višnja Gora smo 
zaključili s skupinsko predstavitvijo in 
z dramatizacijo Jurčičeve Kozlovske 
sodbe.
Zbrano gradivo bomo objavili v etno-
loškem časopisu Potujemo skozi čas 
z naslovom Hej, polž, le brž odnes′ 
peté.

Kaj smo raziskovali?
- nastanek mesta Višnja Gora, po-

men obzidja, 
- obrti v Višnji Gori,
-  gradove in hiše znanih ljudi,  
- napise na nagrobnih spomenikih 

znanih ljudi na pokopališču sv. Til-
na v Višnji Gori, 

- življenje in delo Mihaele Zajc 
Jarc, »Duhan iz Višnje Gore«, 

- zgodovina cerkve, arhitektura in 
poslikava cerkve sv. Ane v Višnji 
Gori, 

- pogled naprej, vizija razvoja Vi-
šnje Gore,

- dramska skupinica   pa je predsta-
vila svoje videnje Kozlovske sod-
be …

Nekaj naših ugotovitev:
- Višnja Gora je mesto, ki leži nad 

dolino rečice Višnjica, na eni od 
njenih teras.

- Stari trg je dobil tržne pravice z 
mitnico 1269 in je bil predhodno 
naselje mesta.

- Grb predstavlja dno obrambnega 

stolpa, med katerim so polkrožna 
vrata z obzidjem.

- Plemiči Višnjegorski so bili iz mo-
gočnega rodu koroške grofice 
Heme. 

- Od vsakega tovornega konja, ki 
je šel skozi mesto, so pobrali pfe-
ning mitnine.

-  V mesto niso mogli kar tako: ime-
lo je kar nekaj vrat, pri katerih so 
nadzirali prihod tujcev.

- Skozi Mala vratca so hodili na po-
lja. 

- Pri Čandkovi hiši je bila stara ko-
vačnica.

- Obrti so bile nekdaj zelo razvite.
- Višnja Gora je bila v času tovorni-

kov izjemno prometna.
- Višnja Gora ima veliko možnosti 

za razvoj.
Učenke in učenci 6. d razreda so za-
pisali: 
V Višnji Gori sem se imel zelo dobro. 
(Valentin)
Pri cerkvi sv. Tilna v Višnji Gori je 
pokopanih veliko pomembnih ljudi. 
(Nika) 
Na pokopališču smo našli tudi grob 
Janeza Ciglerja. (Maša)
Zanimivi so bili napisi na nekaterih 
nagrobnikih. Najpogostejši je: Naj 
počivajo v miru. (Sendi) 
Povzpeli smo se tudi na zvonik cer-
kve. »Ročno« smo zvonili. (Florjan). 
Pri vzponu na grad sem prav užival. 

(Nejc H.)
Župnik Janez nam je pokazal mašne 
plašče. (Nejc R.)
Gostilna Pri kraljici je morala biti ne-
koč res nekaj posebnega. (Tjaša)
Videti je bilo le ruševine gradu – ško-
da! (Lara)
Na vrhu zvonika smo videli tri čudovi-
te zvonove. Učiteljica Zlata je pozvo-
nila kar trikrat. (Sendi)
Cerkev sv. Ane je bila nekoč glavna 
cerkev v Višnji Gori. (Blaž)
Kulturni dan smo nadaljevali na ma-
tični šoli, kjer smo zapisovali in risali 
vtise iz Višnje Gore. (Cene)
Od Codellijevega gradu ni ostalo ni-
česar. (Matej)
Šele zdaj sem opazila, da na starejših 
spomenikih veliko piše. (Hana)
Ko je bil pouk še v stari šoli, je bilo v 
Višnji Gori zelo živahno. (Karin)
Višnjanje so »privezali« polža, saj so 
jim ga velikokrat ukradli. (Ema)
Zanimiv je bil napis na plošči z ime-
nom Dr. Mauring. (Lea)
Videli smo staro napravo, ki je »poga-
njala« zvonove. (Špela)
Predstavitev v mali telovadnici mi je 
bila všeč, posebej dramatizacija Ko-
zlovske sodbe. (Blaž)
V Višnjo Goro se bom še večkrat vr-
nil. (Lovro)

Zapisala: 
Zlata Kastelic, prof.

Garažna razprodaja v 
Šentvidu
V soboto, 25. oktobra, je potekala 1. garažna razprodaja 
v Šentvidu pri Stični. Organizirali smo jo starši, učenci in 
delavci OŠ Ferda Vesela Šentvid pri Stični.
Na desetih prodajnih mizah so prodajalci po izjemno ugodnih cenah prodajali 
otroško in športno opremo, knjige, igrače, obleke, male gospodinjske aparate, 
manjše kose pohištva, okrasne predmete, elektronske naprave in druge dra-
gocenosti. Med prodajalci je bilo kar nekaj učencev, ki so tako spoznavali, da 
sta izmenjava in prodaja rabljenih stvari ekonomična, ekološka in predstavlja 
čisto nasprotje sodobnemu potrošništvu.
Kupci pa so spoznali, da lahko po zares simbolični ceni kupijo lepo ohranje-
ne stvari. Za nekaj eurov so lahko tako kupili praktično nove modne torbice, 
knjige, dekorativne in ostale zanimive predmete. Na garažni razprodaji se je 
veselo trgovalo, prodajalci so bili zadovoljni z izkupičkom in so obljubili, da 
pridejo ponovno. 
Starši smo priskrbeli slastne prigrizke, prijazne šolske kuharice pa topel čaj.

Zbirali smo sredstva za šolski sklad
Za »prodajne mize« so prodajalci odšteli simbolično najemnino v vrednosti 5 
EUR. Celoten izkupiček najemnin smo namenili šolskemu skladu. Obiskovalci 
pa so bili velikodušni tudi s prostovoljnimi prispevki.

Garažna razprodaja bo postala tradicionalna
Zaradi velikega zanimanja kupcev in prodajalcev smo se odločili, da garažno 
razprodajo ponovimo tudi naslednje leto. Naslednja bo že drugi oz. tretji vi-
kend v mesecu maju 2015. Ponudbo garažne razprodaje bomo razširili tudi z 
zele-menjavo (izmenjava viškov doma
pridelane zelenjave) in izmenjavo semen. 
Vabljeni, več informacij na   Garažna razprodaja v Šentvidu.

Katja Košak Šket
Foto: Nataša Zupančič
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Dnevna soba v šoli? Zakaj pa ne!
Prav res, zakaj pa ne, smo si dejali 
učitelji na Srednji šoli Josipa Jurčiča 
Ivančna Gorica in skupaj s starši di-
jakov uresničili zamisel o prijetnem 
prostoru, v katerem bodo dijaki pisali 
domače naloge, se učili, počivali ali 
čakali na pouk in ostale dejavnosti. 
Saj ne, da bi bila šola sicer neprije-
tna, a zdelo se nam je, da dijaki poleg 
učilnic potrebujejo prijeten, sodob-
no opremljen   prostor, v katerem bi 
se takrat, ko nimajo pouka, počutili 
bolje kot v veliki, šibko osvetljeni avli 
šole.
Ideja se je porodila profesoricam, 
kmalu smo začeli z načrti in delom, 
preuredili pa smo eno izmed učilnic. 
Potem pa smo nadaljevali: z ogledi in 
nakupi primernega materiala za tla, 
materiala za predelno steno, belje-
njem, iskanjem ustreznega pohištva, 
torej miz in stolov za delo, sedežne 
garniture in oblazinjenih klopi za po-
čitek, funkcionalnih in obenem lepih 
luči in še izdelavo posebnega pro-
storčka za minuto ali dve samote ali 
za trenutek v dvoje … Vsa oprema pa 
je morala biti lepa, funkcionalna in 
seveda ne predraga (to zadnje je bilo 
ves čas največji problem). 
Pri vsem tem so nam pomagali starši 
naših dijakov: gospod Franci Strmole 
pri materialu za tla, gospoda Bojan 

Puš in Boštjan Žgajnar pri mizarskih 
delih, gospod Andrej Krese pri obla-
zinjenem pohištvu in gospod Tomaž 
Oven z žaluzijami. Nekaj denarja je 
primaknila tudi Občina Ivančna Gori-
ca, ves čas pa je seveda sodeloval in 
spremljal delo ravnatelj Milan Jevni-
kar. Poleg njih pa so za sobo zaslužni 
vsi starši naših dijakov, ki prispevajo 
sredstva v šolski sklad. Zelo veliko 
zaslug, da imajo dijaki sedaj lepo in 
funkcionalno sobo, pa ima oče naših 
dijakov in obenem naš hišnik Milan 

Čož, ki je rade volje opravil večino 
dela, ki ga je zahtevala prenova pro-
stora.  

Največji uspeh in zahvala za vse bo 
dejstvo, da bo soba služila svojemu 
namenu: dijaki naj se v njej, ne glede 
na to, ali se učijo ali počivajo, prije-
tno počutijo. S sobo od 4. novembra 
2014 upravlja Dijaška skupnost Sre-
dnje šole Josipa Jurčiča.

Vesna Celarc

Rokometaši SŠ Josipa Jurčiča Ivančna 
Gorica 3. na Dolenjskem prvenstvu 
srednjih šol, tudi odbojkarice solidne
23. oktobra je v Novem mestu potekalo področno dolenjsko prvenstvo v rokometu za srednješolce. Udeležilo se ga je 
7 ekip. Ekipa naše šole je bila uvrščena v predtekmovalno skupino B in v njej po dveh zmagah nad Gimnazijo Kočevje 
in SŠ Črnomelj zasedla 1. mesto. V polfinalu so člani naše ekipe naleteli na ekipo Srednje elektro šole in tehniške gi-
mnazije NM in po trdem boju tesno izgubili. Tako je ekipa žal izpadla iz boja za 1. oz. 2. mesto, ki peljeta v nadaljnje 
tekmovanje. Kljub temu so se zbrali in na tekmi za 3. mesto premagali ekipo Centra Biotehnike in turizma Srednje 
kmetijske šole Grm NM z rezultatom 19 : 12. Vsekakor lep dosežek in pohvale vsem dijakom za lep uspeh. Posebna 
pohvala pa Maticu Koširju, ki je bil najboljši strelec tekmovanja.  

VRSTNI RED PODROČNEGA PRVENSTVA V ROKOMETU ZA DIJAKE:
1. ŠOLSKI CENTER NOVO MESTO - SREDNJA ELEKTRO ŠOLA IN TEHNIŠKA GIMNAZIJA
2. ŠOLSKI CENTER KRŠKO – SEVNICA – SREDNJA STROKOVNA IN POKLICNA ŠOLA
3. SREDNJA ŠOLA JOSIPA JURČIČA IVANČNA GORICA 
4. CENTER BIOTEHNIKE IN TURIZMA SR. KMETIJSKA ŠOLA IN TEHNIŠKA GIMNAZIJA  
5.-7. GIMNAZIJA BREŽICE
5.-7. GIMNAZIJA KOČEVJE
5.-7. SREDNJA ŠOLA ČRNOMELJ

Sredi novembra pa je bilo prav tako v Novem mestu področno tekmovanje še za dekleta v odbojki. Tekmovanja se 
je udeležilo 8 ekip, med njimi tudi ekipa Srednje šole Josipa Jurčiča iz Ivančne Gorice. V predtekmovalni skupini B so 
najprej premagale ekipo Gimnazije Litija z 2:1, na drugi, odločilni tekmi za napredovanje med najboljše pa so izgubile 
z ekipo SŠ Črnomelj z 0:2. Tako so v svoji skupini osvojile 3. mesto, kar je skupno prineslo 5.−6. mesto, ki je glede na 
to, da imamo na šoli precej majhno izbiro igralk, kar lep uspeh. Za ekipo naše šole so igrale: Nika Kavšek, Špela Pavšek, 
Barbara Tekavec, Neja Mele, Katja Zavodnik, Pia Florjančič, Maša Tekavčič, Ernestina Lavrih, Nika Struna, Marija Ome-
jec in Alenka Godec. Ekipo je vodila Marija Strnad.   

Simon Bregar

Šolski kolesarski izlet po 
občini Ivančna Gorica
Aktiv učiteljev športne vzgoje Srednje šole Josipa Jurčiča Ivančna Gorica je v 
sodelovanju z aktivom učiteljev športa na OŠ Stična organiziral kolesarski izlet 
po občini Ivančna Gorica, ki je potekala v soboto, 27. septembra. Ta izlet naj bi 
še poglobil sodelovanje šol iz naše občine (prvotno je bilo mišljeno, da naj bi 
se izleta udeležili tudi učenci OŠ Ferda Vesela iz Šentvida pri Stični). Obenem 
naj bi našim učencem in dijakom predstavil kraje in vasi, ki jih le redko vidijo 
ali pa sploh ne. Seveda je bil eden od glavnih ciljev izleta gibalna dejavnost- 
kolesarjenje, ki spodbuja zdrav življenjski slog.

Kolesarjenje je potekalo v lepem jesenskem vremenu, ki ga letos septembra 
res ni bilo na pretek. Na pot smo krenili izpred šolskega centra v Ivančni Go-
rici. Poleg učencev OŠ Stična smo bili seveda poleg tudi spremljevalci, profe-
sorji športne vzgoje: Irena Bregar in Uroš Šparl iz OŠ Stična ter Marija Strnad 
in Simon Bregar iz Srednje šole Ivančna Gorica. Pot nas je vodila po »ivanški 
vzhodni obvoznici proti Glogovici ter dalje proti Velikim in Malim Pecam. Med 
potjo smo se večkrat ustavili in spoznavali nove kraje in zanimivosti. Večina 
učencev je bila prvič v omenjenih vaseh. Že zato je bilo vredno organizirati 
ta izlet. Kolesarjenje smo nadaljevali proti Rdečemu Kalu in nato do lepe do-
line, uvale, kjer leži vas Hrastov Dol. Pri nekdanji šoli in športnem igrišču ob 
njej smo se zopet ustavili in malo poklepetali. Seveda smo se ustavili še ob 
znameniti »luži«, ki je lepo urejena, ob njej smo lahko prebrali tudi zanimi-
ve informacije namenjene mimoidočim turistom oz. popotnikom. Izlet smo 
nadaljevali proti Lučarjevem Kalu, vasi z lepim razgledom, od tam pa smo se 
spustili proti muljavski ravnici. Med potjo smo se seznanili s staro rimsko ce-
sto, ki je potekala od Ivančne Gorice do Dvora in še naprej. Kolesarjenje smo 
nadaljevali skozi Kompolje mimo Picerije Antonač do Gorenje vasi. Tam smo 
za kratek čas skrenili na glavno cesto proti Muljavi, nato pa hitro z nje proti 
vasema Malo in Veliko Črnelo. Hitro smo prišli do Mleščevega in nato po manj 
prometnih poteh skozi Ivančno Gorico nazaj do šole. 
Kar nas je na koncu posebej razveselilo, je bilo dejstvo, da je bil izlet všeč 
prav vsem in da smo sklenili, da ga naslednje leto prav gotovo poskušamo 
ponovno organizirati. Upamo, da se ga bo udeležilo še več učencev in dija-
kov, ki smo jih tudi pogrešali. Prav zanimivo je, kako malo poznamo vasi naše 
občine, ki niso ob glavnih poteh, po katerih se vozimo do šol in naših služb. 
Že zato se je vredno kdaj pa kdaj zapeljati malo vstran od glavnih cest, da se 
nam odpre povsem nov pogled na kraj, ki smo ga z istega zornega kota videli 
že neštetokrat. 
Hvala vsem trem kolegom in učencem za družbo, lepo je bilo. 

Simon Bregar

Od Glogovice proti Pecam

Najboljši strelec tekmovanja: Matic 
Košir

Za ekipo naše šole so igrali: Matic Košir, Andraž Zaplotnik, David Pekeč, Nino 
Ferlin, Aljaž Robida, Tim Butkovec, Nik Pirnat, Luka Bregar, Jakob Kranjčan, 
Jošt Skubic in Jakob Stare. Ekipo je vodil Franci Pajk.

Projekt »Bodi previden« na OŠ 
Ferda Vesela, Šentvid pri Stični
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Janez Parapat
(1838-1879 )

ZGODOVINAR, NUMIZMATIK, 
PREVAJALEC IN PISATELJ

Navajeni smo, da so na zunanje ste-
ne starejših cerkva vzidani z nagrobniki 
nekdanjih župnikov, plemičev ali drugih 
pomembnih ljudi iz fare. Na cerkvi v Za-
gradcu  je vzidana ena samcata plošča. 
Na njej piše s črnimi črkami č.g.Janez 
Parapat, podatki o njegovem življenju so 
skoraj nečitljivi. Župnik Janez Parapat je v 
Zagradcu preživel borih 42 dni in nikakor 
ne moremo reči, da je  pustil kak viden 
pečat  v  kraju. Toda bil je pomemben za 
vso Slovenijo, zato je prav da  spoznamo 
njegovo nemirno usodo, ki ga je nazadnje 
pripeljala v naše kraje.

Mladost
Na svet je prišel 9. decembra 1838 v Ljubljani. Družina je tedaj živela v 
Florjanskih ulicah, kakor družine mnogih drugih kaznilniških paznikov in 
podobnih državnih uslužbencev. Oče Peter je bil sicer koproral 17. peš-
polka, a v tem obdobju nadpaznik finančne straže. Doma je bil iz Istre, 
a italijansko usmerjen in se je podpisoval Parapato. Mati Helena je bila 
kočevska Nemka iz Koprivnika. Par je imel poleg Janeza še dva sinova in 
hčer. Vendar  starša nista bila poročena. Janezu še ni bilo niti leto, ko je 
oče zbolel za sušico in na hitro umrl star 38 let. Tik pred smrtjo sta se z 
materjo poročila, a očetov priimek je Janez dobil šele 1860 ob vstopu v 
semenišče. Do tedaj se je po materi pisal Ruschitz. Njegovi življenjepisci 
poudarjajo, da ni bil slovenskega rodu in se je za slovenstvo in slovanstvo 
navdušil šele v bogoslovju. Vendar so bili starši njegovega očeta kmetje 
iz Trstenika pri Lanišču prav blizu slovenske meje. Materin ded pa je bil 
kmet v Novem Kotu v Loškem potoku in se je pisal Ružič.
Vdovi  s skromno pokojnino ni bilo lahko skrbeti za otroke, zato je imela 
vedno na stanovanju nekaj dijakov. Janez je bil dober učenec, a bolehen 
kar ga je oviralo pri študiju. Bil je resnoben in molčeč, za družbo mu ni 
bilo. Po maturi se je odločil za semenišče.Tu se mu je zdravje nekoliko 
popravilo, toda spet je  pretiraval s študijem. Sam se je učil modernih je-
zikov, da bi lahko čim več bral. Bil je pri nas med prvimi, ki se je učil špan-
sko in  prevajal iz tega  jezika, pa tudi iz češčine in nemščine ter priredil 
za slovenske bralce znamenitega Robinzona. Z literarnimi prispevki  se je 
začel že  zelo mlad oglašati v bogoslovnem listu in Glasniku Mohorjeve 
družbe.
Med počitnicami, ki jih je preživel pri sestri v Beljaku, se je navdušil za 
botaniko.V nekaj mesecih je sestavil bogat herbarij, vendar je hitro izgu-
bil voljo, ker ni imel prave podlage iz botanike, dolgih pohodov v naravo 
pa ni zmogel.
Potem se je ogrel za numizmatiko in začel proučevati stare kovance. Ko je 
bil nekoč spet v Beljaku, je naletel na nekega prevaranta,ki mu je po ugo-
dni ceni ponudil rimski bakreni denar. Vsi kovanci so bili  lepo ohranjeni 
in imeli krasno patino, toda bili so ponarejeni in s podobami cesarjev, ki 
niso nikoli živeli. Ko je prišel v Ljubljano in se hvalil z zbirko, so prijatelji 
hitro ugotovili, da ne velja nič. Vendar veselja do numizmatike ni izgubil. 
Ljudje so se mu smejali, da so mu zastareli groši bolj všeč kot šmarne 
petice, a so mu jih radi dajali.Seveda je mnoge novce tudi kupil, kar ga je 
kar drago stalo. O numizmatiki je veliko pisal in bil  leta 1873 celo izbran 
za člana  Numizmatične družbe na Dunaju.

Službe 
1. julija 1864 je bil Parapat posvečen v duhovnika. Njegovo prvo delovno 
mesto je bilo v Stari Cerkvi na Kočevskem, kamor je šel zelo nerad. Bal se 
je, da ne bo imel možnosti za svoj zasebni študij. Toda v samoti je imel 
dovolj časa, da je raziskoval kočevsko zgodovino in prebrskal marsikateri 
arhiv.
Po treh letih so ga premestili za kaplana v Semič v Beli krajini. Spet je 
bil razočaran, kajti tu je imel kot duhovnik ogromno dela in se ni utegnil 
ukvarjati s pisanjem. Lotila se ga je otožnost in tudi telesno je začel pe-
šati. Po mnogih prošnjah  mu je uspelo, da so ga premestili na Gorenj-
sko. V Podbrezju je imel samostojno kaplanijo. Lahko je vzel k sebi svojo 
osamelo mater, da mu je gospodinjila. Komaj se je dobro navadil na novi 
dom, že je dobil dekret, da mora v Logatec. To ga je zelo prizadelo.Bal se 
je velike župnije in  ostre burje, predvsem pa slovesa od matere. Prosil 
je, naj ga premeste kam, kjer ne bo burje, če že ne more ostati v Podb-
rezju. Premestili  so ga v Borovnico. Ves obupan je poslal mater k sestri v 
Beljak, naložil svoje premoženje na voz in se odpravil na pot. Vendar se je 
spotoma oglasil v Ljubljani pri škofu in milo prosil, naj se ga usmili. Škof je 
dovolil, da se lahko vrne v Podbrezje. Toda že kmalu se je moral spet seliti 
kot župni upravitelj na Vranjo Peč nad Kamnikom. Tu mi je bilo všeč, ker  
je bil samostojen. Mesto Kamnik  je bilo dovolj blizu, da je lahko zahajl 

v tamkajšnje arhive. Imel je tudi dovolj časa zase.Večino 
dneva je presedel v senčnici na vrtu in prebiral knjige. 
Kar je zaslužil kot župni upravitelj, je porabil za življe-
nje zase in za mater ter za pomoč ubogim župljanom. 
Pisateljske honorarje je namenil za knjige, slike in star 
denar. Včasih je bil v takih denarnih stiskah, da je komaj 
preživel. Zelo rad je zahajal v Kamnik, posebno v fran-
čiškanski samostan. Vedno je stikal po starih listinah in 
ljudje so se mu zato  posmehovali, a ni nikomur zameril. 
Bil je majhne postave, šibkega zdravja in neprijaznega 
pogleda.Vse njegovo življenje je bilo povezano s težava-
mi. Veljal je za čudaka.
S prepisovanjem starih listin se je zelo mučil. Pergament 
je razgrnil po tleh in potem kleče bral pogosto s poveče-
valom in počasi prepisoval, kar je razbral.Pri tem opravi-
lu se ni pustil motiti. Včasih ga je delo tako utrudilo, da 
se mu je vrtelo v glavi. Če ga je mati vprašala, kaj mu je, 
da je tako razgret in zbegan, je odgovoril: «Saj veste, tla 
sem spet poljubljal.« Mati ga je prosila, naj se toliko ne 
muči in bolj pazi na zdravje, pa je odvrnil:«Pustite me, 
saj veste, da sem najbolj zdrav in vesel, ko sem v stare 
škarniceljne zavit.« Če je našel kako novo zgodovinsko 
zanimivost, je bil najbolj srečen.
Čeprav se je zavedal, da zbrano gradivo ni popolno, je 
začel pisati zgodovinske razprave. Menil je, da bodo si-
cer pisali našo domačo zgodovino tujci in narodni od-
padniki, ki jo bodo krojili po svoje.Tako je začel v Leto-
pisu Matice slovenske objavljati Doneske k zgodovini 
kranjskih mest: Radovljice, Kočevja, Kamnika. Kot eden 
prvih zgodovinarjev, ki so obravnavali našo zgodovino v 
slovenskem jeziku, je podrobno raziskal predvsem pre-
teklost Kamnika. Velja za utemeljitelja kamniške zgodo-
vine, po njm se imenuje tudi ulica v tem mestu. Ko je 
leta 1872 prišel na Vranjo Peč, je preiskal vse kamniške 
arhive, ki so mu bili dostopni in pri tem ugotovil 165 
zanesljivih letnic zaradi katerih ga navajajo vsi kasnejši 
zgodovinarji, ki so se ukvarjali s tem področjem. Seznam 
njegovih zgodovinskih in književnih spisov ter prevodov 
obsega 63 enot.  Bil je presenečen, da so številni sloven-
ski pisatelji tako mlačni do domače zgodovine. Zgrožen 
se je spraševal: »Ali ne vidite, da jo obdelujejo skoraj 
sami tujci? In ti ljudje sestavljajo slovensko zgodovino 
po svojih, nam neprijaznih, celo sovražnih nazorih, s 
katerimi inozemcem in nevednežem vcepljajo napačne 
pojme o naši preteklosti in sedanjih naših razmerah?  
Pišejo nemško in to sedaj, ko se toliko govori o sloven-
skem razumništvu, o slovenski učenosti.«

Matica slovenska
Matico slovensko so ustanovili po zgledu drugih slovan-
skih narodov leta 1864 s prostovoljnimi prispevki izo-
bražencev, trgovcev in podjetnikov z namenom, da bi 
v slovenskem jeziku tiskala zahtevnejša dela z najrazlič-
nejših področij, dvigovala raven izobraženosti in znanja 
ter ustvarjala slovensko terminologijo za različne stroke.
Parapat je bil silno zagret za Matico, saj je bilo vse nje-
govo delo tesno povezano s tem, kar je       spodbujala. 
Bil je zelo izobražen in načitan. Znal je več jezikov in bil  
zmožen razpravljati o mnogih temah. Dopisoval si je z 
mnogimi znanimi Slovenci tistega časa. Bil je zelo dela-
ven in vztrajen. Čeprav je vedno znova doživljal zavrni-
tve, ni odložil peresa. Svoje spise je priobčeval v najra-
zličnejših časnikih. V prvih letih je zagrešil nekaj pesmi, 
prevedel nekaj povesti, izdal štiri molitvenike, pozneje 
se je ves posvetil zgodovini. Sodeloval je tudi pri nekate-
rih nemških zgodovinskih društvih in v njihovih glasilih. 
A vedno je poudarjal: »Pa slovenski pišimo slovensko 
zgodovino, saj je treba, da sami sebe prej poznavamo, 
potem šele, da se prikažemo inostrancem.To naj bi po-
mislili oni slovenski rodoljubi, ki nemško zgodovinarijo.«
Njegov najpomembnejši zgodovinski spis nosi naslov 
Turški boji v XV. in XVI.veku s posebnim ozirom na Slo-
vence, izdan leta 1871. V uvodu piše: »Izročevaje milim 
rojakom delo nekaterih ur ne morem zamolčati dveh 
opombic, ki sta mi posebno pri srcu. Pred vsem prizane-
site mi, blagi čitatelji, ako se vam pričujoče delo zdi ne-
kako okorno, sem ter tje celo dolgočasno, nedovršeno. 
Le v velikoh obrisih sem načrtal za slovenski narod toliko 
žalostno, a tudi slavno dobo.Marsikaj ni še prav jasno, 
meglena in ne do sleherne črtice izpeljana je naša slika. 
Natančno izpeljavo te le začete velikanske zgodovinske 
podobe prepuščam onim, ki bodo slikali za menoj. Če pa 
kdo poreče, da prav zaradi tega še ni čas za tako delo, 
pomisli naj, da moramo vendar kedaj začeti, ker vsega 
tako ne doženemo, sicer bi ostalo našim potomcem vse 

ali nič.. Naj tedaj to delo s svojimi pomanjkljivostmi- ka-
tero človeško delo je pač brez njih?- roma iz rok v roke in 
vzbuja in vnema srce k ljubezni do slovenske domovine, 
katero bodemo tem gorkeje ljubili, čim bolje poznamo 
njo in zgodovino njenih sinov.«
Leta 1874 je bil izvoljen za odbornika Matice slovenske, 
po pretekli štiriletni dobi pa znova. Deloval je v odseku 
za izdajanje knjig in za narodno slovstveno blago. Če je 
le mogel, je s hribov peš prihitel v Ljubljano, da se je 
udeleževal sej in občnih zborov. Vedno je živahno pose-
gal v pogovor.
Čeprav je bil rad na Vranji Peči, ga je čedalje bolj vle-
klo v Ljubljano. Mati je komaj še hodila po hribovskih 
poteh, v mestu bi imel tudi boljšo plačo, pa še arhivi bi 
bili blizu. Ko se je leta 1876 izpraznil benificij, imenovan 
po škofu Ravbarju pri stolni cerkvi v Ljubljani, je zaprosil 
zanj. Upal je, da bo tako rešen materialnih skrbi. Upal je 
tudi, da bo lahko zaprosil za službo tajnika pri Matici Slo-
venski. Vodil bi matično tajništvo in preiskoval škofijski 
arhiv. A so se ga pri Matici bali, ker je rad postavljal razne 
drzne predloge in kritiziral delo drugih. Zahteval je tudi, 
naj bodo v odboru le pisatelji in učenjaki, ne pa trgovci, 
graščaki in podobni ljudje.Tako so ga zavrnili.
Tedaj se mu je primerila še druga nezgoda. Da bi lahko 
ostal na Vranji Peči, ki je bila med tem povzdignjena v 
župnijo, se je podvizal, da je naredil župnijski izpit.Toda 
prav tedaj so okradli njegovo deklo v Kamniku, kamor 
jo je poslal po zasluženi denar. Tako ni mogel povrniti 
dolgov, ki jih je naredil v preveliki vnemi za dragocene 
knjige. Farani pa so se mu uprli in niso hoteli poravnati 
dolgov za zvonove, ki so jih dali preliti. Vse te nadloge so 
ga popolnoma potrle. Sklenil je, da bo zaprosil za prvo 
izpraznjeno župnijo. Oktobra leta 1878 je umrl  v Za-
gradcu župnik Jakob Krašna, pisatelj in pratikar. Parapa-
tu kraj ni bil všeč, saj je ležal »daleč doli na Dolenjskem v 
Suhi krajini«. Toda kaj dosti izbirati ni več mogel.

Smrt v Zagradcu 
»Postno nedeljo 23. svečana 1879 je nastopil svojo služ-
bo kot župnik zagraški,« je zapisal eden izmed njegovih 
življenjepiscev. V zimskem času torej. A zima je bila ti-
stega leta zelo deževna. Selil se je v največjem nalivu, 
zato je bilo premočeno vse njegovo imetje – to pa so 
bile knjige in rokopisi. To ga je zelo prizadelo. Prijatelju 
je pisal,da so se vse njegove dragocenosti spremenile v 
močnik. Pustil jih je ležati na kupu, kajti srce ga je preveč 
bolelo, da bi pregledoval uničeno delo mnogih let.
Tudi v župniji je imel veliko dela. 1300 duš je čakalo nanj, 
saj so bili že od jeseni brez duhovnika. Najprej je sklical 
ljudi k velikonočnemu izpraševanju, potem pa se je ves 
post mučil s spovedovanjem. Bilo je po tihi nedelji v po-
stu, ko so ga klicali k bolniku v oddaljeno vas. Hitel je, da 
se je ves razgrel, nazaj grede ga je začelo mraziti. Napa-
dla ga je pljučnica in 7. aprila zjutraj je umrl. V Zagradcu 
je preživel borih 42 dni. 
Zapustil ni nič razen knjig, zbirke starega denarja in slik. 
Vse je bilo prodano pod ceno. Po nekaj nekrologih, v 
katerih so poudarjali, da si je mož zaslužil spomenik, je 
spomin nanj zamrl. Prijatelji  so  dali vzidati ploščo v cer-
kveni zid nad njegovim grobom. Groba že davno več ni 
in najbrž tudi ime na plošči nikomur več nič ne pomeni.

Valči Ravbar
Viri:
Josip Benkovič: Janez Parapat, župnik in pisatelj, DiS 
1994/22
Josip Vrhovnik: Iz ostaline dveh naših znanstvenikov-du-
hovnikov, ZD 1902/51
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15. Festival Stična odprl svoja vrata v 
pisan svet dogodkov in dogodivščin
Minuli vikend je svoja vrata odprl Festival Stična, tokrat že 15-ič zapored, ki ga organizira 
Kulturno društvo Stična. Vrtinec glasbe, gledališča, likovne umetnosti, predvsem pa za-
bave, je že v prvem dejanju tritedenskega dogajanja pritegnil veliko število obiskovalcev.
Tudi tokrat smo začeli rokovsko, z 
glasbenim maratonom mladih neu-
veljavljenih skupin. V petek, 21. no-
vembra, so tako nastopili: Črni Čaj, 
ICEonFIRE, Rondnoir, Sezam's, The 
Spankakes, The Perception in Charlie 
Butter Fly. Slednji so prepričali zah-
tevno žirijo in tako imajo za drugo 
leto že rezerviran oder na festivalu, 
prav tako pa so ocenjevalce navdušili 
ICEonFIRE, ki bodo nastopili na Rock 
Vizijah 2015. Glasbeni petkov večer v 
Baru Jama so zaključili lanski zmago-
valci Rock maratona – Ostrokljuni.
V soboto, 22. novembra, pa je po-
tekala uradna in slovesna otvoritev 
Festivala Stična, ob kateri smo odpr-
li tudi razstavo odličnih akademskih 
slikarjev, domačinov, očeta in sina, 
Franceta in Roka Slane. Razstavo si 
lahko ogledate v galeriji Muzeja kr-
ščanstva na Slovenskem. Z glasbe-
nimi vložki so večer popestrili mladi 
violinisti in klarinetisti, učenci Glas-
bene šole Grosuplje ter nekateri čla-
ni godalnega orkestra KD Stična. 
Prav godalni orkester KD Stična v ce-

lotni zasedbi je kasneje zapolnil oder 
dvorane stiškega kulturnega doma, 
njihovi navdušeni poslušalci pa preo-
stalo dvorano. Z gosti so nam instru-
mentalisti pripravili prav posebno 
popotovanje po času in prostoru ter 
nas hkrati naučili veliko novega. Or-
kester pod vodstvom profesorice Po-
lone Udovič Furlan je ob pomoči ne-
katerih drugih glasbenikov predstavil 
resne, klasične skladbe, nato so nas 
ogreli Gross Upi s svojo folk glasbo, 
popolno nasprotje klasični glasbi, 
ki je je vajeno naše uho, pa so nam 
predstavili člani Plesne izbe Maribor. 
Ti so s sekcijo bobnarske skupine Ta-
kadum ter »afriškimi plesalkami« ob-
činstvo dobesedno spravili na noge.
V nedeljo je otroke v kulturnem 
domu obiskal škrat Kuzma iz Gleda-
lišča Toneta Čufarja Jesenice, ki je s 
prijatelji na svoj način odgovoril na 
mnogo zanimivih vprašanj, ki si jih 
zastavljamo tudi odrasli. Zvečer pa 
nas je Marko Mohorčič popeljal da-
leč stran, skozi potopisno predavanje 
S kolesom od Lizbone do Dakarja in 

nam predstavil svoje dogodivščine 
na poti.

Festival Stična se nadaljuje
Prvi vikend je torej uspešno za nami, 
s kopico zanimivega dogajanja, ki pa 
je le uvod v še bolj raznolik program. 
V četrtek, 27. novembra, bomo šli 
čez lužo, po nacionalnih parkih ZDA, 
v potopisnem večeru z Zoranom Fur-
manom. V petek pa nas bo legenda 
slovenske glasbe, Vlado Kreslin z 
Malimi bogovi popeljal z Goričkega v 
Piran in zagotovo še kam drugam. Ne 
zamudite etno rock zabave ob 20.00 
v kulturnem domu Stična. V soboto 
pa spet na istem mestu eden najbolj 
odmevnih filmov letošnjega leta, Pot 
v raj, ki z ustvarjalci prihaja na do-
mačo, stiško premiero, v kraj, kjer se 
film tudi začne. V nedeljo popoldan 
so spet na vrsti otroci, ki so s starši 
vabljeni na otroško koncertno pred-
stavo BibaMica na koncertu. Potem 
pa nam bosta Minea Čekeliš Gavran 
in Manja Mlakar na potopisnem ve-
čeru predstavili Vse obraze Irana.

Koncert MoPZ Dob z 
naslovom »Saj lepše rožce ni 
na svet, kot je ta vinska trta«

Kako smo še rekli pred enim letom?
Samo enkrat je vse prvikrat: 

prva omama, 
prva rana, 
prvi užitek, 

prvi dobitek, 

na belem listu prvi znak, 
prvo čudo,
prvo hudo

in prvi koncert. 
Vse drugo, 
je drugo. 

Želeli in obljubili smo si, da ne ostane samo prvikrat. In kjer je jasen cilj, se 
najde tudi pot. Tako smo pevci Moškega pevskega zbora Dob še naprej vsak 
teden pridno in vestno trenirali svoje glasilke odločeni, da bomo tudi letos iz-
vedli svoj 2. samostojni koncert. Priprave so bile zahtevne in potrebno je bilo 
veliko dobre volje in potrpljenja tako z naše strani kot s strani našega zboro-
vodje Mateja Vovka, sicer solista v SNG Opera in Balet Ljubljana. Organizacija 
koncerta pa poleg »pevskih« priprav zahteva še ogromno drugega dela, in 
sicer privabiti je treba obiskovalce, sponzorje in mnogo drugih podrobnosti, 
ki so potrebne za samo izvedbo. Seveda pa imamo pevci tudi vso podporo 
naših boljših polovic, ki poleg ostalega poskrbijo še za pogostitev po koncertu. 
Ob tej priložnosti se jim za vso podporo in pomoč, ki nam jo nudijo, iskreno 
zahvaljujemo.

 

In tako smo na večer čudovite, jesenske nedelje 16. 11. 2014 izvedli 2. samo-
stojni koncert v avli OŠ Ferda Vesela v Šentvidu pri Stični. Ker je bil koncert v 
času »Martinovega« in ker se člani zbora radi družimo in poveselimo tudi ob 
kapljici rujnega, smo koncert poimenovali »SAJ LEPŠE ROŽCE NI NA SVET, KOT 
JE TA VINSKA TRTA«. Za koncert smo pripravili izbor pesmi, ki opevajo najžlah-
tnejšo slovensko rož'co in njen sad. V slogu teme koncerta je bil pripravljen 
tudi oder, in sicer s pomočjo članic KŠD DOB – papirčkarce, ki so izdelale lep 
aranžma v stilu vina in vinske trte. Za sode, ki so bili glavni aduti prireditve pa 
smo poskrbeli člani MoPZ Dob. Avla osnovne šole Ferda Vesela je bila polna 
do zadnjega kotička. V zraku je bilo čutiti pozitivno energijo in dobro voljo. 
Pred začetkom koncerta smo obiskovalcem na šaljiv in hudomušen način pri-
kazali nekaj utrinkov z vaj in priprav na koncert. 
S pomočjo povezovalcev Melite in Marka, ki sta lepo prepletala nastope z ve-
zno besedo, je čas hitro minil. Gostje našega koncerta so bili ansambel Fantje 
izpod Lisce, ki so malo zapeli in malo zaigrali ter nam in obiskovalcem prav 
prijetno popestrili večer. Po končanem uradnem delu so naše boljše polovice 
pripravile pogostitev. Obiskovalci so nam ob druženju zaupali svoje občutke in 
zadovoljstvo nad prijetnim večerom. 
S svojo prisotnostjo pa so nas počastili tudi župan občine Ivančna Gorica Du-
šan Strnad, podžupan Tomaž Smole, predsednica ZKD Ivančna Gorica gospa 
Maja Lampret, ravnatelj OŠ Ferda Vesela Janez Peterlin in g. župnik Jože Gre-
benc.
Večer je bil lep, poln zadovoljstva in dobre energije. Še posebej lepo je bilo 
videti vesele in nasmejane obraze obiskovalcev in upamo, da bo spomin na 
ta večer prijeten in lep za vse. Člani MoPZ Dob se lepo zahvaljujemo obisko-
valcem, donatorjem ter vsem, ki so kakor koli pripomogli k izvedbi tega pre-
lepega dogodka. 

Za MPZ Dob Melita Hočevar Bregar

Do zaključka festivala pa še mnogo 
drugih dogodkov, saj se tudi tretji 
vikend po festivalsko začne že v četr-
tek, s potopisnim večerom, ko nas bo 
Ksenja Čermel popeljala na Islandijo. 
V petek se bomo spet smejali, saj pri-
dejo 5. decembra v goste igralci Gle-
dališča iz Batajnice iz Srbije, ki bodo 
uprizorili George Dandin ali Preten-
tani soprog. V soboto, 6. decembra, 
pa obeležujemo »Ta veseli dan kultu-
re«, ki poteka v sodelovanju z Občino 
Ivančna Gorica. Nana Milčinski nam 
bo pričarala intimni večer glasbe, po-
ezije in humoresk v kulturnem domu 

Stična, s posebnim gostom Jušem 
Milčinskim. Za slovo od letošnjega 
festivala pa bodo kasneje istega ve-
čera na oder Bara Jama stopili Murat 
& Jose ter DJ JAMirko.
Prehitro bodo minili trije vikendi, ki 
nas bodo popeljali v prihajajoče pra-
znične dni. Pridite in se zabavajte, 
sprostite in izobražujte z nami. Več 
informacij najdete tudi na www.kd-
-sticna.si in www.festival-sticna.si ali 
pa pišite na info@kd-sticna.si.

Kaja Bahor
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Glasbeni maraton, Rock vizije in 
natečaj Festivala Stična 2014
Petek, 21. november je bil v Stični 
predvsem rokersko obarvan. V okvi-
ru 15. Festivala Stična so se predsta-
vljale mlade, neuveljavljene glasbene 
skupine. Nagrada je bila uvrstitev na 
državno srečanje JSKD RS Rock vizije 
in samostojen koncert na Festivalu 
Stična 2015.
V tekmovalnem delu se je predstavilo 
sedem glasbenih skupin, ki jih je spre-
mljala in ocenjevala tričlanska žirija v 
sestavi Matic Zorec, Gašper Tomaševič 
in Dejan Radičević. Po težki odločitvi 
so zmagovalci natečaja postali skupina 
Charlie Butter Fly, na Rock vizije pa so 
se uvrstili skupina ICEon FIRE. Prire-
ditev sta povezovali članici KD Stična 
Nina Hauptman in Katja Lampret, ve-
čer pa so v rokerskih tonih zaključili 
lanskoletni zmagovalci s samostojnim 
koncertom, skupina Ostrokljuni.
Skupine, ki so sodelovale v tekmoval-
nem programu:

Charlie Butter Fly
(Klemen Kirašič - kitara, vokal, Tadej Ki-
rašič - bobni, Miha Rupnik - bas kitara)
Charlie Butter Fly je rock skupina iz 
Kočevja, ki skupaj igra tri leta in pol. 
Večinoma ustvarjajo avtorske pesmi. 
Trenutno so tik pred izidom prvega 
albuma, na katerem bodo pesmi s slo-
venskimi besedili. Preden smo se po-
dali v studio, so imeli več samostojnih 
koncertov. Leta 2012 so igrali tudi na 
Schengenfestu, bili izbrani na medna-
rodno kompilacijo bendov iz področja 
bivše Jugoslavije ter igrali v studiu ma-
riborske televizije na prireditvi Rokerji 
pojejo pesnike. 

Črni Čaj
(Nika Vidic – vokal, Tamara Butala – 
vokal, kitara)
Nika in Tamara sta za dušo začeli igrati 
in peti v lanskem letu. Najprej sta na 
ljubljanskih ulicah prepevali priredbe, 
vmes pa tudi improvizirali in spontano 
ustvarjali. Ker je bil odziv prijeten, sta 
začeli pisati lastno glasbo. Večkrat sta 
nastopili na večerih poezije v Šentja-
kobskem gledališču, dogovarjata pa se 
tudi za nastope v manjših barih. Zvrsti, 
ki jih izvajata, je težko opredeliti, naj-
bolj pa se približujeta soft rocku.

ICEonFIRE
(Amadej Papež - vokal in ritem kita-
ra, Janez Janežič - vokal in solo kitara, 
Nejc Godec - bas, Anja Mikulan - bob-
ni, vokal)
Mlada novomeška zasedba ICEonFIRE, 
ki igra punk rock, pop punk, metal-
core in yugo rock, je začela s preigra-
vanjem komadov skupin Green Day 
in Zablujena generacija, danes pa se 
lahko pohvali tudi s svojimi avtorskimi 
posnetki. Prvega so posneli kot del na-
tečaja »Posnemi mi singel«, druga dva 
komada sta bila posneta kar v kleti, 
kjer vadijo, pesmi Ponos in Tebi pa so 
posneli kot skupni projekt z Markom 
Pezdircem.

Skupina se lahko pohvali že z lepim šte-
vilom nastopov in priznanj, med dru-
gim so si z zmago na tekmovanju Glas 
mladih prislužili nastop na Schengen-
festu 2014, na tekmovanju Droogstock 
2013 so prejeli nagrado za najboljšo 
avdio-vizualno predstavitev, na tek-
movanju Špil liga pa se jim je uspelo 
prebiti v veliki finale, ki je bil na Kon-
gresnem trgu v Ljubljani. 

Rondnoir
(Luana Lisa Nomsi - vokal, klaviature, 
Jure Bedenk - bas kitara, Lan Turek - 
saksofon, klaviature, Miha Medvešek 
- kitara, Jaka Krenker - bobni)
Mlada ljubljanska zasedba Rondnoir 
je z delovanjem začela oktobra 2011. 
Zaradi mnogih idej, veliko glasbenega 
ustvarjanja in druženja so se hitro ujeli 
in kar takoj začeli z ustvarjanjem av-
torske glasbe. Sodelovali so na števil-
nih natečajih in festivalih (Glas mladih 
2012, Botečaj 2012, Rockerji pojejo 
pesnike 2013 …). Spomladi 2013 so 
začeli s snemanjem trojezičnega (fran-
coščina, slovenščina in angleščina) 
prvenca Liquid, na katerem je 11 av-
torskih pesmi in ga izdali v samozalož-
bi. Trenutno zbirajo material za novo 
ploščo, število komadov pa se vztrajno 
raste. Osredotočeni so na daljše kitar-
ske in saksofonske solaže ter na to, da 
občinstvu ponudijo nekaj novega.

Sezam's
(Jan Elikan - bobni, Tomaž Šiškovič – 
vokal, klaviatura, Tilen Lampret - kita-
ra, Kaja Štrubelj - vokal in klaviatura)
Člani skupine Sezam's hodijo v 8. ra-

zred osnovne šole Brinje Grosuplje, 
pod katere okriljem in mentorstvom 
so tudi začeli ustvarjati. Kot skupina 
delujejo eno leto, pilijo svoje najljubše 
komade in načrtujejo prihodnje glas-
bene podvige. Največ energije vlagajo 
v ustvarjanje lastnih pesmi, kar je nji-
hov največji izziv tudi v prihodnosti.

The Spankakes
(Jan Gnidovec – vokal, kitara, Črt Oma-
hen – vokal, bas, Aljaž Omejec – bobni)
Glasbena skupina The Spankakes v 
prenovljeni zasedbi ''ropota'' od po-
letja 2014. Fantje prihajajo iz Višnje 
Gore in Stične. Inspiracijo za ustvar-
janje črpajo predvsem iz punk rocka 
oziroma pop punka. Na njih so s svojo 
glasbo in zvokom vplivali bendi Green 
day, Blink 182 in The Ramones. 

The Perception
(Luka Varga - kitara, Nejc Čurič - kitara, 
Peter Arko - bas kitara, vokal, Gašper 
Letig - bobni)
Skupino prihaja iz Kočevja in je bila 
ustanovljena leta 2012. Od takrat so 
fantje nastopali v številnih krajih po 
Sloveniji. Igrajo pretežno rock in pop 
glasbo, z občasnimi pridihi bluesa. Nji-
hov največji nastop je bil pred približno 
tisočglavo množico v Športni dvorani 
v Kočevju, kjer so otvorili dobrodelni 
koncert za pogorelo šolo. Pojavili so se 
tudi že na dveh glasbenih kompilacijah 
(letos bo izšla tretja) in so v procesu 
izdelovanja in studijskega snemanja 
avtorskih pesmi.

Maja Lampret

Knjižnica Ivančna Gorica
Enota Ivančna Gorica, Cesta II. Grupe odredov 17, 1295 Ivančna Gorica, 
tel. št.: 787 81 21, sikivancna@gro.sik.si

PON., TOR., SRE., PET.: od 9. do 19. ure, ČET.: od 9. do 14. ure, SOBOTA: 
od 8. do 13. ure.

KRAJEVNE KNJIŽNICE
Odprte so ob četrtkih popoldne, in sicer: 
Višnja Gora: od 13. do 15. ure (788 45 88)
Stična: od 13. do 15. ure (051 236 436)
Šentvid: od 16. do 18. ure (051 236 436)
Krka: od 16. do 18. ure (780 65 45)

KNJIŽNICE PRAZNUJEMO
20. novembra knjižnice praznujemo dan slovenskih splošnih knjižnic. Knji-
žnice se povezujemo med seboj in si delimo izkušnje z dobrimi knjigami, 
tudi s pomočjo portala dobreknjige.si (http://www.dobreknjige.si/), s 
pregledom kakovostne literature. Osrednjo prireditev Dneva slovenskih 
splošnih knjižnic smo praznovali v Kopru. Zbrane so pozdravili ugledni go-
vorniki.
Tudi naša knjižnica v Ivančni Gorici je praznovala, in sicer 4. novembra 
2014, svoj 16. rojstni dan. 
Praznični dan smo obeležili z Bralnim klubom s knjigo in pecivom, v no-
vembru pa z mnogimi prijetnimi literarnimi večeri, pravljicami za otroke, 
razstavami, delavnicami, obiski vrtčevskih skupin …

BRALNI KLUB
2. decembra, na predvečer praznika Ta veseli dan kulture, bo srečanje bolj 
praznično. Z nami bo pisatelj in knjižničar Rudi Podržaj, doma iz Ponove 
vasi. Z Rudijem se bomo pogovarjali o njegovi zadnji knjigi Simonove priče. 
Vabljeni!

USTVARJAMO IZ KNJIG: ustvarjalne delavnice
Na delavnici ročnih del Ustvarjamo iz knjig bomo 10. decembra z anima-
torko in umetnico Renato Medved izdelovali voščilnice. Naučili se bomo 
tehnike vezenja vzorčkov in z raznobarvnimi prejicami izvezli čudovite 
božične in novoletne motive. Vstopnine ni, se je pa treba na delavnice 
prijaviti. Prijave zbiramo do zasedbe mest na 01/7878 121 in pri izposoje-
valnem pultu knjižnice.

PRAZNIČNO OBARVANA URA PRAVLJIC S PALČKOM 
BRALČKOM 
Ura pravljic s Palčkom Bralčkom bo v sredo, 17. decembra, ob 17. uri, na-
slednji dan, 18. decembra, ob 18. uri, pa bo ponovitev v knjižnici na Krki. 
Palček Bralček nam bo pripovedoval pravljico, povedal kakšno šaljivo iz-
števanko in pesmico ter se z nami igral besedne igre.
Na pravljico se prijavite teden prej pri izposojevalnem pultu knjižnice v 
Ivančni Gorici ali pokličite na tel. št. 01/78-78-121. Vstop je prost.

JESENSKI ČAR V ADVENTU: RAZSTAVA ADVENTNIH VENČ-
KOV
Od 15. novembra pa vse do adventa je na ogled razstava adventnih venč-
kov domačinke Petre Plut. Za izdelavo venčkov je izbrala obstojen naraven 
material. Pot do lešnikov, orehov, bučnih semen, storžev, koščic, ličkanja, 
trte, vrbe, šipka … jo je vodila po domačem okolju. V venčku so zbrani lepi 
trenutki, ki naj v vaš dom ponesejo toplino in domačnost. Ogled je možen 
v času odprtosti knjižnice. 

RAZSTAVA SLIK ANICE ŠKODA
Amaterska slikarka Anica Škoda iz Zagradca bo v decembru razstavljala 
svoje slike (olje na platno) v knjižnici v Ivančni Gorici. Razstavo si lahko 
ogledate v času odprtosti knjižnice.

V knjižnici v Ivančni Gorici je vedno živahno, še posebno ob kulturnih sre-
čanjih

Domoznanski večer z Marijo Samec v 
ivanški knjižnici
V knjižnici v Ivančni Gorici smo 13. novembra 2014 imeli literarni večer z bibliotekarko in slavistko 
Marijo Samec, na katerem smo predstavili njeno življenjsko delo, knjigo Z vilicami so pisali. 
555 pripovedi in 47 informatorjev 
pokriva področje od Iga do Stične 
(s poudarkom na Grosuplju in oko-
lici): že samo ti podatki nakazujejo, 
da gre za obsežno delo, ki pa je tudi 
strokovno podprto, mdr. z dialekto-
loško raziskavo prof. dr. Vere Smole. 

Nekaj pripovedi seže tudi do Višnje 
Gore in Stične, kar se lepo pokriva z 
dejstvom, da je Marija kar precej let 
kot profesorica v stiški srednji šoli v 
mladih budila ljubezen do pisane in 
govorjene besede in jih, kot je pove-
dala na večeru, vzgajala tudi za za-

vedanje vrednosti slovenskega ljud-
skega slovstvenega izročila. Večer je 
popestrilo branje in pripovedovanje 
zgodb, z zanimanjem smo prisluhni-
li tudi Branetu Žitniku, ki je povedal 
nekaj svojih pripovedi iz knjige. 

Roman Rozina 

Ostrokljuni - samostojni rock koncert lanskoletnih  
zmagovalcev
(Matej Intihar - kitara, vokal, Leon Tomšič - tolkala, Erik Franko - solo kitara, 
Peter Kržič - bas kitara)
Štiričlanska zasedba Ostrokljuni prihaja iz Cerknice in je nastala maja leta 
2011. Od takrat preigravajo rock uspešnice, vsak trenutek svojega prostega 
časa pa namenijo za ustvarjanje novih avtorskih skladb. Ime skupine izhaja 
iz njihovih besedil, v katerih se skriva prava ostrost. Skupina je nastopala na 
raznovrstnih zabavah in motorističnih shodih. Leta 2013 so se predstavili na 
Glasbenem maratonu in Natečaju Festivala Stična ter s svojo izvirnostjo in 
energičnostjo prepričali žirijo. Z zmago so si priborili nastop v Novi Gorici na 
Festivalu Vizije, festivalu mladinskih skupin Slovenije ter samostojni koncert 
na 15. Festivalu Stična. Oktobra 2014 je skupina izdala prvi singel z naslovom 
Vse. Trenutno ustvarjajo nove avtorske skladbe, saj želijo v bližnji prihodnosti 
izdati svoj prvi avtorski CD.
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V teku so že priprave 
na 46. tabor slovenskih 
pevskih zborov
Čeprav še ni prenehala odzvanjati pesem letošnjega jubilejnega 45. tabora 
slovenskih pevskih zborov v Šentvidu pri Stični, pa so priprave na to mo-
gočno zborovsko prireditev v prihodnjem letu že v polnem teku. Strokovna 
komisija v sestavi Stane Peček, Igor Švara in Franc Gornik je morala še pred 
začetkom pevske sezone pripraviti program prihodnjega tabora, da so ga 
zbori lahko uvrstili v svoj študijski koledar. 18 ljudskih in ponarodelih pesmi 
bo junija prihodnje leto zazvenelo iz, upajmo, čim več slovenskih grl. V 
venčku, ki ga je posebej za to priložnost pripravil scenarist Stane Peček, se 
bo tudi letos odraslim zborom pridružil Otroški pevski zbor šentviške šole. 
Skupaj nam bodo sporočili geslo 46. tabora - OJ, LEPO JE RES NA DEŽELI.  
Zborovodje so gradivo predelali na oktobrskem in novembrskem seminar-
ju, ki se ga je udeležilo blizu 130 zborovodij in zborovodkinj, seminar pa je 
vodil, kot že nekaj desetletij, dirigent Igor Švara. 
Tradicija šentviškega praznika slovenske ljudske pesmi torej ne usiha, ka-
kor tudi ne energija organizatorjev. Kljub razmeram, v katerih se prepleta-
ta kriza na eni strani in poplava najrazličnejše ponudbe prireditev in do-
godkov na drugi strani, o obstoju in razvoju šentviškega tabora ne bi smelo 
biti dvoma. 

Matej Šteh

Mavrična kultura za vse
6. EXTEMPORE SLADKA ISTRA IN ODPRTI 
ATELJE (20. september 2014)
Ex tempore in odprti atelje sta namenjena slikanju na 
prostem, druženju, razstavljanju in prodaji del, sta bila or-
ganizirana v okviru mednarodnega festivala sladic in slad-
kih izdelkov Sladka Istra, ki vsako leto privabi številne obi-
skovalce. Iz ivanške izpostave je na extemporu sodelovala 
vsestranska ustvarjalka Judita Rajnar iz Sela pri Sobračah.

BIKEC FERDINAND, OTROŠKA GLEDALIŠKA 
PREDSTAVA 
(10. oktober 2014, Kulturni dom Ivančna Gorica)                                                                                     

V sklopu otroškega abonmaja 2014/2015 se je v Ivanč-
ni Gorici odvila prva otroška prestava z naslovom Bikec 
Ferdinand, v izvedbi Festivala Velenje. Predstava je pope-
ljala v pravljični svet lutk kar lepo število otrok, s svojim 
naukom o sprejemanju drugačnosti pa je poskrbela za ne 
samo smeh, ampak tudi vzgojno noto. Več o tem kako je 
bilo, najdete v naših foto utrinkih.

ZBOROVODSKI SEMINAR - 46. TABOR SLO-
VENSKIH PEVSKIH ZBOROV ŠENTVID PRI 
STIČNI 
(11. oktober 2014, Osnovna šola Šentvid pri Stični)
Seminar je potekal pod vodstvom predavatelja Igorja Šva-
ra, udeležili pa so se ga zborovodje ali predstavniki zbo-
rov, ki bodo nastopili na koncertu združenih zborov 2015. 
Sodelovalo je več kot 100 zborovodij iz cele Slovenije, ki 
bodo v nadaljevanju strokovno pripravili svoje zbore za 
nastop na sklepni prireditvi v letu 2015.

PIKA MIGA 2014, MINI FESTIVAL OTROŠKIH 
PLESNIH SKUPIN V OKVIRU MEDNARODNE 
KONFERENCE PLESNE PEDAGOGIKE 
(11. –  12. oktober 2014, Velenje)
Nastopila je grosupeljska PLESNO BALETNA SKUPINA Te-
GIBlo, Kulturnega društva Teater Grosuplje. Naslov njiho-
ve predstave je bil Pre(za)pletenost, nastopili pa so: Iza 
Jerlah, Klara Lužar, Neža Radič, Pavlina Šifrar, Saša Stanič 
in Satja Krivec. Njihov ples spada pod zvrst sodoben ples, 
koreografijo zanj pa je pripravila njihova mentorica Tini 
Rozman

LE PLESAT ME PELJI 2014, DRŽAVNO SREČA-
NJE OTROŠKIH FOLKLORNIH SKUPIN 
(18. oktober, Sežana)
Letošnji program državnega srečanja sta pripravili držav-
ni strokovni spremljevalki Klavdija Žabot in Nina Volk, na 
podlagi ogleda posnetkov nastopov skupin z območnih 
srečanj po celi Sloveniji, ki so dosegle državno raven. Iz-
brali sta šest najboljših odrskih postavitev, med katere pa 
se je uvrstila tudi folklorna skupina iz naše izpostave, to je 
Folklorna skupina Ponikve, KD Dobrepolje.

RIMSKI IMPERIJ – ZRCALO SODOBNEGA 
GLOBALIZIRANEGA SVETA, REGIJSKA LIKOV-
NA RAZSTAVA 
(24. oktober 2014, Muzej krščanstva na Slovenskem)
Na razstavi so predstavili najboljša dela likovnih razstav 
osrednje Slovenije. Tema pa je bila 2000 letnica ustano-

vitve rimske Emone. Ustvarjalci so tako 
dobili priložnost vizualizirati vsebine, ki 
se navezujejo na ohranjeno rimsko dedi-
ščino s področja osrednje Slovenije. Raz-
stavo sta postavila mag. Irena Potočnik 
in Marko Okorn, izbor likovnih del pa je 
pripravila strokovna spremljevalka ob-
močnih razstav Javnega sklada za kultur-
ne dejavnosti mag. Ana Sluga. Med izbra-
nimi umetniki sta bili tudi dve domačinki, 
ga. Adela Petan in ga. Judita Rajnar. Do-
godek je s prijetnimi pesmimi popestril 

Moški pevski zbor Vidovo, pod taktirko zborovodja prof. 
Urbana Tozona.

LITERARNI NATEČAJ 2014 ZA NAJBOLJŠE 
OTROŠKO ALI MLADINSKO DRAMSKO BESE-
DILO                                                                                                                                       
(oktober 2014)
Med zmagovalce letošnjega literarnega natečaja se je uvr-
stil grosupeljski kulturnik Jan Pirnat. Njegovo dramsko be-
sedilo Spim lahko tudi ponoči bo objavljeno v knjigi, dru-
go delo z naslovom Prevzgoja. Problematična komedija o 
kliničnih primerih mladosti pa bo objavljeno v reviji Men-
tor.                                                                                                                                                                   

DOBER VEČER, REGIJSKO SREČANJE PEVCEV 
LJUDSKIH PESMI IN GODCEV LJUDSKIH VIŽ 
(7. november 2014, Stara Vrhnika)
Na regijski prireditvi je sodelovala Mlada zarja, KD Fran-
ce Prešeren Račna. Mlada zarja so ena redkih mladinskih 
pevskih zasedb, ki še gojijo ljudsko petje in so izjemen 
primer na področju Slovenije.

VPETA V RADOST, SAMOSTOJNA RAZSTAVA 
MELITE GARVAS GOSTOVALA V DOLU PRI 
LJUBLJANI 
(13. november 2014, Erbergovi paviljoni v Dolu pri Lju-
bljani)
Energične slike Melite Garvas prinašajo v vrtince barve in 
oblike zakodirane podobe njenih notranjih dimenzij. So 
izpovedne, saj umetnica v svoje ustvarjanje projicira doži-
vljanja in čutenja ter hkrati sugestivne, kajti vsrkajo nas v 
svoj svet, kjer lahko iščemo lastna videnja in odseve. Me-
lita si je kot podlago za slike izbrala les, naraven in topel 
material, ki simbolizira živo snov, materijo primo, osnovo 
ustvarjalnega dejanja. Ustvarjalna energija zvrtinči akril, 
pesek, lepilo v taktilne galaksije, v abstraktne svetove, 
kjer Melita naseli stilizirane figurice, ki bivajo in rajajo 
med grafizmi, narisanim pastelom, ogljem ali s čopičem 
naneseni barvi. Vmes se pojavljajo besede kot svete evo-
kacije ali mantre. Spirale, v neskončnost vrteče se oblike, 
simbolizirajo ustvarjalno silo, večno gibanje in porajanje. 
V prostor širijo svojo življenjsko energijo, veselje in ra-
dost, o čemer pričajo tudi živahni barvni toni, ki jih Meli-
ta nanaša instinktivno po notranjem intimnem nareku in 
jih združi v toplo in živo ubrano celoto. Rožnata govori o 
nežnosti in mehkobi, vijolična o modrosti in uvidu, zlata 
posveti slike v ritualne podobe, bela govori o iskanju bo-
žanskega. Cikel slik Melite Garvas in poezija, ki se z njim 
tesno prepleta, sta hvalnica življenju, njegovim danostim 
ter vsem drobnim veseljem, ki jih prinaša in ki jih Melita 
zna izvabiti iz sebe, iz ljudi in vsakdanjega življenja. Tako 
naslov Vpeta v radost ni naključje, je credo vsega Meliti-
nega ustvarjanja. Melitine slike so močne in intenzivne 
pa kljub temu krhke in ranljive. Energetska polja, zajeta 
v krožni obliki, nas potegnejo v svoje vrtince, iz katerih 
pa se Melita v trenutni ustvarjalni praksi (katere plod 
so tudi novonastala dela iz cikla Popotovanja), umesti v 
pravokotne robove okvirja. Melita nas danes preseneti 
tudi z novimi hladnejšimi zelenimi in modrimi barvami, 
ki jih kombinira nenavadno in jih oživlja s svojim ustalje-
nim barvnim repertoarjem. Pa vendarle navkljub ostrim 
robovom še vedno ohranja mehke spiralaste oblike in na 
njihovi podlagi tudi simbolno vračanje v domačo Višnjo 
Goro. Spirala, ki se postopno razvija iz krožnih vrtincev in 
sončnih planetov prejšnjih slik je simbol neskončnosti. O 

njej Slovar simbolov pravi, da gre za odprt in optimističen motiv, ki ponazarja 
stalnost bitja vpričo bežnosti gibanja. Spirala v vseh kulturah simbolizira po-
tovanje in s tem zaključujem ter se navezujem na Melitina najnovejša Popo-
tovanja v umetnosti ter ji želim še veliko različnih poti in srečnih povratkov v 
domačo Višnjo Goro.
Predvsem pa Melita ustvarja naprej. Še sveže so nastale slike v zlati in vijolični 
pa modri barvi. Njeno delovanje je danes bolj umirjeno. V njem se kaže užitek 
v dnevu, druženje s krasnimi ljudmi in predvsem gnezdenje. (Darija Kovačič 
in Simona Zorko)

Napoved skladovih prireditev
TA VESELI DAN KULTURE: OTVORITEV RAZSTAVE ROBERTA 
KUHARJA IN PREDSTAVITEV DANSKEGA PREVODA KOZLO-
VSKE SODBE V VIŠNJI GORI V OKVIRU FESTIVALA DANSKE 
KULTURE 
(sreda, 3. 12. 2014, 18.00, Galerija likovnih samorastnikov Trebnje)
V celodnevnem dogajanju, ki bo posvečeno danski kulturi, literaturi in ume-
tnosti bo v popoldanskem času potekala otvoritev razstave ilustracij Roberta 
Kuharja, ki krasijo danski prevod Kozlovske sodbe v Višnji Gori. Na prireditvi 
se bo predstavilo tudi Društvo slovensko-danskega prijateljstva. Prevod knjige 
je pripravila Jette Ostan Verjup.

PRENOS REGIJSKE RAZSTAVE KOORDINACIJE OSREDNJA 
SLOVENIJA, RIMSKI IMPERIJ – ZRCALO SODOBNEGA GLOBA-
LIZIRANEGA SVETA 
(3. 12. 2014, 17.00, KULT3000 Metelkova-Ljubljana) 
Regijska razstava, ki je bila na ogled v Muzeju krščanstva v Stični, bo gostovala 
v večnamenskih prostorih JSKD na Metelkovi. Izbrani likovni ustvarjalci tako 
dobijo priložnost, da se njihova dela predstavijo tudi ljubljanskemu občinstvu. 
Razstava gostuje v sodelovanju z JSKD OI Ljubljana in Mestno občino Ljublja-
na.

DRUGA PREDSTAVA OTROŠKEGA ABONMAJA IVANČNA GO-
RICA 2014/2015
 (petek, 12. 12. 2014, 17.30, Kulturni dom Ivančna Gorica)
Otroški abonma v domači kraj prinaša kvalitetne lutkovne in gledališke pred-
stave, s katerimi se nekateri najmlajši  prvič srečajo z zakonitostmi gledališke 
uprizoritve in obiskom kulturne prireditve.

Maja Lampret, Simona Zorko

Kulturno društvo Vidovo vabi
LETNI KONCERT ŽENSKEGA PEVSKEGA ZBORA VIDOVO 
ŠENTVID Z GOSTI  
petek, 12. 12. 2014, ob 19.00 uri, v Domu kulture Šentvid

PREMIERNA UPRIZORITEV IGRE » PRIDI GOLA NA VEČER-
JO » V IZVEDBI GLEDALIŠČA VIDOVO 
sobota, 20. 12. 2014, ob 19.00 uri, v Domu kulture Šentvid

PONOVITEV IGRE  »PRIDI GOLA NA VEČERJO« 
nedelja, 21. 12. 2014, ob 17.00 uri, v Domu kulture Šentvid



23november 2014 številka 9 Kultura

UTŽO na Avstrijsko Koroško
Članice in člani UTŽO Ivančna Gorica smo si na lep oktobrski dan ogledali tri koroške 
doline: Rož, Podjuna in Zilja, kjer živijo naši rojaki.
Pod strokovnim vodstvom mag. Jože-
ta Kukmana smo izvedeli veliko zani-
mivega. Pot nas je vodila mimo Osoj-
skega jezera s prelepim razgledom 
na grad Landskron do Osoj. Tam smo 
si ogledali benediktinski samostan, 
lepo cerkev z barvnini štukaturami in 
izvedeli legendo o Mutcu Osojskem 
(kralju Boleslavu). V nadaljevanju 
naše poti smo se z avtobusom pov-
zpeli na 2166 m visok Dobrač, ki se 
na samem vrhu ponaša z lepo ure-
jenim alpskim vrtom z bogato zbirko 
rastlin. Uživali smo tudi v prelepih 
razgledih po Ziljskih Alpah in tudi na-
ših gorskih vrhovih.
V dolini Zilje v Bistrici nas je gospa 
Pepca Druml v pristni narečni govo-
rici seznanila z življenjem Slovencev 
v teh krajih nekoč in danes. Ogledali 
smo si tudi filmsko predstavitev kra-
jevnega običaja  (štehvanje).
Polni prijetnih vtisov smo se podali 
po Kanalski dolini mimo Trbiža proti 
domu. Vse pohvale za strokovno vod-

stvo mag. Jožetu Kukmanu in predse-
dnici UTŽO Jožici Lampret za odlično 
organizacijo. Vsekakor pa zahvala 
tudi vsem članicam, ki so se potru-

dile, da smo se lahko na postankih 
sladkali z domačim pecivom, kavo in 
čajem.

Mimi Tratar

Potepanje po Notranjski
V soboto, 27. septembra, smo se člani MePZ Zagradec odpravili na izlet po Notranjski. 
Preživeli smo krasen dan, ki ni bil obarvan le s težko pričakovanim soncem, pač pa mu je 
čar dala tudi Romarska cerkev sv. Marije v Novi Štifti, grad Snežnik, Cerkniško jezero in 
Rakov Škocjan z Malim naravnim mostom ter seveda popolna družba, brez katere izlet 
ne bi bil tak, kakršen je bil.
Ob sedmi uri zjutraj smo se pevci 
zbrali pred gasilskim domom in naši 
gasilski mladini zaželeli srečo na ga-
silskem tekmovanju, ki je tega dne 
potekalo v Šentvidu pri Stični (mimo-
grede, dosegli so odlično 1. in 3. me-
sto). Nato smo se odpravili proti naši 
prvi izletniški točki: Romarski cerkvi v 
Novi Štifti. Tam so nas zelo lepo spre-
jeli frančiškani in vsakemu poklonili 
spominsko knjižico. Letos namreč 
praznujejo stoletnico, odkar so pre-
vzeli skrb za to prečudovito baročno 
romarsko cerkev.  Je osmerokotne 
oblike, kar za cerkve na Slovenskem 
ni ravno tipično. V notranjosti blesti-
jo trije pozlačeni oltarji, ki  skupaj s 
prižnico sodijo med najlepše spo-
menike rezbarske umetnosti in kar 
je pevcem najbolj všeč – v cerkvi je 
krasna akustika. Cerkev je posebna 
tudi po svetih štengah, ki so med ne-
kaj sto romarskih cerkva na Sloven-
skem le pri sedmih. Ob devetih smo 
peli pri sveti maši, ki jo je daroval naš 
novi zagraški župnik, g. Sašo Kovač, 
in je bila za vse pokojne zagraške or-
ganiste in pevce. Pevci smo bili zelo 
počaščeni, ker sta se svete maše ude-
ležili tudi dve nekdanji zagraški pevki, 
Anica Klavs in Lidija Štumberger. 
Po maši in seveda obveznem sku-
pinskem fotografiranju je bil čas za 
malico. Okrepčani smo ob mogočni 
lipi zapeli še znano slovensko pesem 
Lipa zelenela je, potem pa se počasi 
odpravili proti gradu Snežnik. Resnič-
no je vreden ogleda! Že takoj ob pri-
hodu v grad nas je pozdravil več kot 
sto let star nagačen medved. Grad 
ima štiri etaže, ki te popeljejo v svet 
izpred sto let in več. Zanimivo je to, 
da so sobane opremljene s pristnim 
pohištvom, saj grad ni bil nikoli pož-
gan. Videli smo tudi sobo v egipčan-
skem slogu, pa grajsko klet, sobo, v 
kateri še vedno opravljajo poročne 
obrede, veliko lovskih trofej, prebrali 
smo jedilnik iz leta 1906, spoznali za-

nimiv sistem obveščanja služabnikov 
in še in še. Dopoldne je kar hitro mi-
nilo in sledilo je okusno kosilo.
Popoldne je bilo bolj sprehajalne na-
rave in po obilnem kosilu se je prav 
lepo prileglo. Cerkniško jezero letos 
zaradi obilice dežja ni imelo časa pre-
sahniti in se je zrcalilo na res veliki 
površini. Vzeli smo si čas in uživali v 
čudoviti okolici. Zadnja postojanka 
pa je bil Mali naravni most v Rako-
vem Škocjanu. Tudi tukaj nismo hi-
teli in smo raje občudovali, kakšne 

naravne znamenitosti premore naša 
mala Slovenija. 
Pred odhodom proti Dolenjski smo 
se okrepčali še s kozarčkom rujnega 
in slastnimi domačimi dobrotami ter 
za zaključek ponosno zapeli Zdravlji-
co - nazadnje še, prijatlji,
kozarce zase vzdignimo, ki smo zato 
se zbratli, ker dobro v srcu mislimo. 
In tako se je zaključil še en krasen iz-
let v družbi krasnih ljudi. 

Sabina Erjavec,  
članica MePZ Zagradec

Od zrnja do kruha
Vabilo na prireditev v Dom kulture v Te-
menici, ki bo v petek, 19. decembra, z 
začetkom ob 17. uri.
V Krajevni skupnosti Temenica vsako leto pripravljamo celoletne 
dogodke, posvečene različnim temam. Letošnjo smo naslovili 
Od zrnja do kruha. Ob 17. uri se bo začelo predavanje O žitih in 
kruhih, ki ga bo izvedla tehnologinja iz Pekarne Grosuplje gospa 
Lidija Brlan.

Takoj po predavanju si bodo poslušalci lahko ogledali razstavo 
žit, ki jo bo pripravil Peter Adamlje, pri čigar hiši imajo star mlin, 
imenovan Grilov mlin ob Bukovici.

Odprli bomo že tretjo likovno razstavo – tokrat seveda na temo 
Od zrnja do kruha.

K udeležbi smo povabili učence vseh šol naše občine in dveh šol 
in sosednjih krajevnih skupnosti. Na razstavi bodo predstavljena 
najbolj izvirna dela, tri najboljša pa nagrajena.

Kruh ni pomemben le za hrano, kruh je sinonim za dobroto in 
simbol blaginje. Obredni božični kruh poprtnik je pokrit z belim 
prtičkom. Od tod njegovo ime. Zato bodo razstavljeni tudi kle-
kljani in kvačkani prtički, izdelki Lidije Hribar.

Najpomembnejši dogodek tega večera pa bo razstava kruhov, 
ki jo organizirajo članice rdečega križa Temenica. K udeležbi na 
razstavi vabijo vse, ki pečejo, da se predstavijo s svojimi kruhi. 
Pa naj bodo beli, črni, ajdovi, pirini, krompirjevi, božični, veliko-
nočni, prvomajski, praznični ali vsakodnevni kruhi iz krušne peči, 
štedilnika ali kruhomata. 

Razstavljavci bodo svoje kruhe podarili podružnični osnovni šoli 
v Temenici. Kako? Tako, da si bodo obiskovalci med kruhi izbrali 
kakšnega zase, denar, ki bi ga sicer dali za kruh, pa bodo kot pro-
stovoljni prispevek podarili naši šoli.

Vse, ki jih zanima, kako od zrnja do kruha obveščamo, da se pre-
davanja in razstav lahko udeležijo kot razstavljavci ali kot obisko-
valci. Zato bomo na prireditvi 19. decembra veseli vseh občank 
in občanov občine Ivančna Gorica.

Za Kulturno društvo Temenica

Staša Kokot

Žive jaslice  
v Velikih Češnjicah

sobota, 27. december 
ob 17.30 uri.

Skupinska fotografija pred oltarjev v cerkvi Sv. Marije v Novi Štifti
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SVIŠ-eve ekipe uspešne na rokometnem 
državnem prvenstvu
Za člansko ekipo RK SVIŠ Ivančna Gorica je odigranih 11. krogov na državnem prvenstvu. 
S tremi zmagami in šestimi točkami na prvenstveni lestvici zasedajo 11. mesto in imajo 
pred zasledovalci (Izola) 2 oz. 4 točke (Sevnica, Krško) prednosti, prav toliko pa jih loči 
tudi do petih ekip, ki imajo na svojem računu 10 točk.
Pred sezono je v moštvu prišlo do 
velikih sprememb v igralskem kadru, 
zato so Ivančani potrebovali kar nekaj 
tekem, da so se ujeli in začeli dihati 
kot eno. Po porazih proti Trimu, Krki, 
Celju, Sevnici in Mariboru, so SVIŠ-
-evi igralci prvo zmago v prvenstvu 
dosegli v 6. krogu na domačem igri-
šču, ko so bili boljši proti povratniku 
v ligo, ekipi Škofje Loke (33 : 31). Sle-
dilo je gostovanje na Slovanu, kjer so 
morali priznati premoč domačinom 
(33 : 26). V 8. krogu so se odpravili 
na novo gostovanje v Velenje h Gore-
nju, kjer so se državnim podprvakom 
odlično upirali (35 : 31), toda točke 
so ostale na Štajerskem.
V osmini Pokala Slovenije so se Ivan-
čani pomerili z ekipo RD Koper 2013. 
V razburljivi tekmi so po podaljških 
z rezultatom 42 : 40 slavili domačini 
iz Kopra, ki so SVIŠ-u preprečili tretji 
zaporedni naskok na Final 4 Pokala 
Slovenije.
Sledila je izjemna domača zmaga 
proti ekipi Ribnice, ki se nahaja v 
zgornjem delu prvenstvene lestvice. 
Z zanesljivo, hitro in preudarno igro 
so imeli ivanški rokometaši vajeti igre 
vseskozi v svojih rokah in ob koncu 
tekme zasluženo slavili z rezultatom 
34 : 29. Na gostovanju v Krškem so 
potrdili dvig svoje forme in še drugič 
zapored zmagali (28 : 33). Svoj točk-
ovni izkupiček so hoteli izboljšati tudi 
na zadnji domači tekmi proti Slo-
venj Gradcu, vendar so že po izteku 
igralnega časa, ko je gostujoči vratar 
obranil strel s sedmih metrov, ostali 
za las prekratki (28 : 29). 

Do konca koledarskega leta se bodo 
Ivančani najprej podali na gostova-
nje v Ormož (29. 11.), sledita domači 
tekmi proti Izoli (6. 12.) in Trimu iz 
Trebnjega (13. 12.), nato pa še tekma 
proti Krki (20. 12.) v gosteh.
Mlade selekcije RK SVIŠ Ivančna Gori-
ca so v letošnjem tekmovanju mladih 
v slovenskem državnem prvenstvu 
odigrale že precejšnje število tekem 
in skupno zabeležile kar 33 zmag, 1 
neodločen izid in samo 12 porazov, 
kar kaže na to, da jim gre zelo dobro 
od rok. Mladinci (letnik 1994-97), ki 
v letošnji sezoni nastopajo v II. mla-
dinskih ligi, imajo mlado ekipo, ki se 
dobro kosa s svojimi nasprotniki, nji-
hova kvaliteta pa bo prišla do izraza v 
prihodnjih sezonah, ko bodo fizično 
dozoreli. V 8. odigranih tekmah so 

zabeležili 2 zmagi, 1 neodločen izid 
in 5 porazov, kar jih uvršča na 5. me-
sto na lestvici. Posebnost v tej sezoni 
so kadeti (letnik 1998-99), ki imajo 
skupno ekipo s Škofljico in fantje so 
se med seboj zelo dobro ujeli, na kar 
kažejo tudi njihovi rezultati. Zmagali 
so namreč kar 8 tekem in zabeležili 
samo 2 poraza, kar jih skupaj s Krko 
uvršča na 2. mesto prvenstvene le-
stvice. Dobro gre tudi starejšim deč-
kom A (letnik 2000), ki jim izdatno 
pomagajo tudi leto dni mlajši igralci. 
Odigrali so 5 tekem, od tega 3 zma-
gali in 2 izgubili, kar jih uvršča na 
trenutno 3. mesto. Aktualni državni 
prvaki – starejši dečki B (letnik 2001), 
meljejo vse pred seboj in tudi letos 
ne poznajo poraza. Odigrali so okro-
glo 10 tekem in vseh 10 gladko dobili, 

kar seveda pomeni, da zasedajo vrh 
prvenstvene lestvice skupine Center 
II. Mlajši dečki A (letnik 2002) so od-
igrali 5 tekem, 3 zmagali in 2 izgubili, 
pri čemer so presenetili z zmago nad 
Krko, tako da se nahajajo na 3. me-
stu na lestvici. Odlično gre mlajšim 
dečkom B (letnik 2003 in mlajši), ki 
so odigrali 6 tekem in jih kar 5 dobi-
li ter zabeležili samo 1 poraz, kar jih 
uvršča na 2. mesto na razpredelnici. 
V letošnji sezoni je novost v tekmo-
vanju mladih kategorija mlajših deč-
kov C (letnik 2004 in mlajši), ki so 
na turnirju v Ribnici odigrali tekmi z 
domačini in ekipo z Iga in oboje pre-
magala. Skratka, rezultati kažejo na 
to, da trenerji v rokometnem klubu 
z mladimi igralci odlično delajo, kar 
nas uvršča med prepoznavne klube v 
slovenskem prostoru. Zato vsi mladi 
športniki stari 8 let in več vabljeni k 
vpisu v naš rokometni klub, še mlajši 
športniki pa vabljeni, da se pridružijo 
treningom minirokometa, ki poteka-
jo na vseh šolah v naši občini. Kako 
potekajo treningi, se lahko prepriča-
te vsak ponedeljek, torek, sredo in 
petek med 14.30 in 16.00 uro v dvo-

rani OŠ Stična. Vabljeni! 
Adventni koncert za delovanje kluba
Omeniti je treba še Veliki adventni 
koncert, ki je bil v organizaciji RK SVIŠ 
Ivančna Gorica uspešno izpeljan v 
petek, 21. novembra, in na katerem 
je nastopil Big Band RTV Slovenije z 
gosti: Nušo Derendo, Nušo Drašček, 
Romano Kranjčan, Kvartetom Stič-
na, Omarjem Naberjem, Markom 
Vozljem, Nino Strnad, Zborallico, za 
smeh in dobro vzdušje pa so poskr-
beli humorista Sašo Hribar in Tilen 
Artač ter dramski igralec Klemen 
Janežič, ki je odlično vodil program. 
Iskrena zahvala vsem nastopajočim 
in obiskovalcem, ki so s svojo priso-
tnostjo izrazili podporo Rokometne-
mu klubu SVIŠ Ivančna Gorica, ki bo 
zbrana denarna sredstva od vstopnic 
namenil za svoje delovanje. 
Ostale novice in rezultate ekip si lah-
ko pogledate na spletni strani RK SVIŠ 
http://www.svis-klub.si/, fotografi-
je pa na Facebooku profilu https://
www.facebook.com/#!/rksvis.urad-
nastran.

Maja Ceglar in Boštjan Košir

Izbirate lahko športnika leta
Na letošnji razpis uredništva za izbor športnika leta po 
izboru bralcev Klasje so prispeli štirje predlogi. 

Nominirani športniki so:
Jaka Peklaj, Metnaj 19a, 1295 Ivančna Gorica (AMD Šentvid pri Stični)
- 1. mesto Pokalno prvenstvo Slovenije v motokrosu

Gašper Polajžer, Cesta II. grupe odredov 34, 1295 Ivančna Gorica  (MK 
Fire group)
- 1. mesto Državno prvenstvo Slovenije
- 1. mesto Pokalno prvenstvo Slovenije

Mai Sadar, Šentvid pri Stični 28a, 1296 Šentvid pri Stični (Jefra racing klub)
- 1. mesto Državno prvenstvu Slovenije v kartingu
- 2. mesto Pokal Sportstil

Simon Stopar, Pokojnica 20, 1296 Šentvid pri Stični (RK SVIŠ Ivančna Go-
rica)
- kapetan ekipe, ki je osvojila 2. mesto v Pokalu Slovenije

Kako lahko glasujete?
Na spletni strani občine na naslovu www.ivancna-gorica.si je objavljen 
obrazec za spletno glasovanje, preko katerega lahko oddate svoj glas. Gla-
sujete lahko tudi pisno po pošti na naslov: Uredništvo Klasja, Cesta II. gru-
pe odredov 17, 1295 Ivančna Gorica, s pripisom »Športnik leta«. 
Vsak lahko glasuje za posameznega nominiranega športnika samo enkrat 
in navesti mora tudi svoje podatke, ki jih potrebujemo za izvedbo glaso-
vanja.
Glasovanje poteka do ponedeljka, 15. decembra 2014, do polnoči, oz. po 
pošti z dopisnico, ki bo prispela na naslov uredništva do vključno 15. de-
cembra.
Proglasitev najboljšega športnika leta po izboru bralcev Klasja bo poteka-
la v sklopu tradicionalne prireditve ob dnevu samostojnosti in enotnosti. 
Športnik leta po izboru bralcev Klasja prejme spominsko plaketo in prak-
tično nagrado, izžrebali pa bomo tudi pet praktičnih nagrad med tistimi, ki 
boste glasovali! 

Uredništvo
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Mladi nogometaši NŠ Ivančna Gorica 
kmalu z novo klubsko kolekcijo oblačil
Kljub poznemu jesenskemu času, ki 
se počasi preveša v zimo, nogometna 
igrišča v naši občini niso osamljena. 
V NŠ Ivančna Gorica dobro skrbimo 
za to, da so otroci tudi v tem času 
aktivni. Selekciji U-15 in U-13 sta še 
vedno v ligaškem pogonu v okviru 
tekmovanj MNZ Ljubljana, mlajši 
pa so začeli s treningi v telovadni-
ci. Predvsem ekipa U-15 je imela v 
2. ligi MNZ Ljubljana, kjer nastopa 
v zadnjem času kar nekaj težkih te-
kem, predvsem zadnji dve proti ekipi 
Domžale B in proti ekipi Olimpije B. 
Obe tekmi je sicer izgubila, a poraza 
z 1:2 in 1:4 nikakor nista bila plod ne-
moči naše ekipe. Tekmi sta pokazali, 
da se lahko povsem enakovredno 
kosamo z B ekipami najmočnejših 
ekip v državi, kar vliva dober občutek 
pred nadaljevanjem. Več o rezultatih 
naših ekip si lahko pogledate na sple-
tni strani MNZ Ljubljana. Da otroci v 
zimskem obdobju ne bodo padli iz 
tekmovalnega ritma, bomo med zim-
skim premorom organizirali kopico 
turnirjev. 
Nogometna šola prav tako skrbi za 
svoj »naj« podmladek. Zaradi tega 
smo pred časom začeli izvajati špor-
tne in nogometne urice v vrtcih  

(Ivančna Gorica, Šentvid pri Stični, 
Višnja Gora in Krka). Vsi, ki bi se radi 
pridružili, nas lahko pokličete na 031 
- 843 616 (Matej Sever). Prav tako 
imamo nogometno vadbo na igrišču 
v Ambrusu za otroke od 1. do 5. ra-
zreda. 
Dobra novica je, da se bodo vse se-
lekcije naše šole kmalu predstavile z 
novo opremo opremljevalca Legea. 
Do konca leta bodo otroci novi in 

lepi, kar bo seveda tudi dodatna mo-
tivacija za še boljše delo na treningih 
in rezultate na tekmah. 
Ne pozabimo še na vpis, ki poteka 
vsak ponedeljek in petek od 18:00 - 
19:00 za vse otroke letnika 2006 in 
mlajše. Več informacij lahko dobite 
na 031 843 616 ali na nsivancnagori-
ca@gmail.com.

Za NŠ Ivančna Gorica: 
Simon Bregar in Matej Sever

MK Fire group državni prvak v 
motokrosu
V letošnji sezoni je MK FIRE GROUP Ivančna Gorica dosegel daleč največji uspeh v svoji zgodovini kluba. Osvojil je 
naslov EKIPNEGA DRŽAVNEGA PRVAKA V MOTOKROSU. Klub je pred 6 leti začel nastopati v motokrosu z najmlajšimi 
vozniki, ki so vsa leta posegali po najvišjih mestih na državnih in pokalnih prvenstvih.
S trdim delom vseh voznikov pa smo letos dodali še piko na i in osvojili laskavi naslov ekipnih državnih prvakov. Pokal 
smo prejeli iz rok Avto- moto zveze Slovenije na slovesni podelitvi v Termah Zreče.
Za letošnji naslov so se potegovali naslednji člani:
• V razredu MX 65 JUNIOR: Gašper Polajžer (1. mesto), Gal Zupančič (2. mesto), Jure Perpar (4. mesto)
• v razredu MX 85: Matevž Robek (3. mesto)
• V razredu MX 125 2TAKT: Urban Zupančič (8. mesto)
• V razredu MX OPEN: Rok Zupančič (8. mesto)
• V razredu MX VETERANI 40: Andrej Rus (3. mesto)     
Tudi v prihodnji sezoni imamo cilj doseči dobre uvrstitve, za kar se bomo trudili po svojih močeh. 
                                                                                                                                                                  
Letošnja sezona se je sanjsko končala tudi za Gašperja Polajžerja, in sicer z osvojitvijo dvojnega naslova tako državnega 
kot pokalnega prvaka v moto krosu razreda MX 65 junior.
Gašper je že pri 4 letih naredil svoje prve zavoje na motorju in s 6. letom že začel nastopati na tekmovanjih. Svoje 
uspehe je vseskozi stopnjeval vse do letošnjih naslovov.
Na dosedanji športni poti so ga pestile razne poškodbe, toda z dobrim delom in trdno voljo je premagal tudi to. Leto-
šnjo sezono je od skupno 7 dirk zaključil s šestimi zmagami v pokalnem in s petimi zmagami na državnem prvenstvu 
od skupnih šestih dirk. Udeležil se je tudi mladinskega svetovnega prvenstva v Belgiji. Zaradi izredno težkih pogojev 
uvrstitev ni bila ravno vrhunska, saj je tekmo končal na 53. mestu, so mu pa izkušnje prinesle veliko novega.
V Brežicah je odpeljal tudi Consko Evropsko dirko in končal na 8. mestu.
Na drugem mestu je letošnjo sezono zaključil njegov klubski kolega Gal Zupančič, ki mu v naslednji sezoni želi, da gre 
v razredu MX 65 po njegovih stopinjah. Gašper bo prihodnjo sezono prestopil v višji razred, MX 85, in se že privaja 
in pripravlja na novem, močnejšem motorju. Tudi naslednjo sezono se bo boril za najvišja mesta. Hkrati se zahvaljuje 
vsem sponzorjem in posameznikom, ki so mu kakorkoli pripomogli pri njegovem uspehu in ga podpirali.

Barbara Polajžer za MK FIRE GROUP

Mai Sadar državni prvak v 
kartingu
Že lansko leto smo pisali o talentiranem dirkaču iz naše 
občine. Prav je, da napišemo nekaj tudi o njegovi letošnji 
sezoni in njegovih dosežkih.
Osemletni dirkač Mai Sadar je letos 
tekmoval v višji kategoriji kot lani, in 
sicer v kategoriji Rotax Micro Max, 
kjer tekmujejo vozniki stari 8-12 let. 
Dirkal je za državno prvenstvo Slove-
nije v kartingu, kjer je bil do ostalih 
slovenskih dirkačev popolnoma neiz-
prosen, saj je na dirkah dosegel prav 
vsa prva mesta in kvalifikacije in se 
tako zasluženo uvrstil na 1. mesto v 
skupnem seštevku ter sezono končal 
kot državni prvak Slovenije 2014 v 
svoji kategoriji.
Poleg državnega prvenstva pa se je 
udeleževal tudi dirk za mednarodni 
Sportstil pokal, kjer je po odpeljanih 
sedmih dirkah, v konkurenci dirka-
čev petih držav, postal podprvak. Naj 
omenimo, da je prav na vseh dirkah 
stal na stopničkah in pridno polnil do-
mačo zbirko pokalov.
Lahko rečemo, da je sezono 2014 
zaključil več kot uspešno in se za-
služeno udeležil podelitve priznanj 
najuspešnejšim voznikom državnega 
prvenstva in pokalnega prvenstva 
Slovenije, ki je potekala 14. 11. 2014 v Zrečah in podelitve za skupna mesta v 
Sportstil pokalu, ki je potekala 8. 11. 2014 v Ljubljani.
Kot pravi športnik pa Mai ne počiva na lovorikah, ampak si že postavlja nove 
cilje za prihajajočo sezono in pridno nabira kilometre na dirkališčih po Slove-
niji in v tujini.

Monika Sadar

Pokalni prvaki so postali 
motokrosisti AMD 
Šentvid pri Stični
Kljub temu, da je letošnje motokrosistične sezone že davno konec, je v 
Šentvidu pri Stični v soboto, 22. novembra, spet nastopilo dirkaško vzduš-
je. Domače avto moto društvo je v sodelovanju z AMZS pripravilo slovesno 
podelitev priznanj najboljšim voznikom Pokalnega tekmovanja Slovenije 
in Državnega prvenstva Slovenije. Ekipa AMD Šentvid pri Stični se je tega 
večera lahko veselila naslova ekipnih pokalnih prvakov, saj je v točkovanju 
klubov prepričljivo osvojila največ točk. Podoben podvig zaradi drugačne-
ga sistema točkovanja sicer ni uspel v razvrstitvi državnega prvenstva. 

Na slovesni podelitvi so prejeli plaketo za posamezne dosežke: Jaka Peklaj 
za naslov pokalnega prvaka v kategoriji MX 50, Jan Pancar za 3. mesto v 
pokalnem prvenstvu in naslov državnega prvaka v kategoriji MX 125 2T, 
Rok Miklič za naslov pokalnega podprvaka v kategoriji MX R3 in veteran 
Igor Pancar za naslov pokalnega in državnega podprvaka pri veteranih do 
50 let, medtem ko je bil Stane Pečjak 2. med veterani nad 50 let, ki so na-
stopali v sklopu dirk državnega prvenstva.
Ob slovesni podelitvi je zbrane športnike, športne funkcionarje in pred-
stavnike klubov nagovoril tudi župan Dušan Strnad, h kulturnemu progra-
mu pa so prispevali Šentviški slavčki in nadarjeni glasbenik Gal Kovačič.

Matej Šteh 

Ekipa U-15 med odmorom tekme proti ljubljanski Olimpiji.



26 november 2014 številka 9Šport

OBČINSKA ZIMSKA LIGA V MALEM NOGOMETU

Premierna občinska 
zimska liga v dvoranskem 
nogometu
Pa smo jo dočakali. Prvič imamo v naši občini tudi zimsko ligo, ki se je udeležu-
je 8 ekip, kar je za prvo leto zelo spodobna številka. Največ zaslug za to imata 
brata Jože in Robi Gačnik, ki sta tudi glavna organizatorja. Ekipe, ki nastopajo, 
so: MSU team, Raja Višnja Gora, Bar pri Livarni, V.I.P, ŠDM Ambrus, Tyson 
team Gačnik šport, Glumci in FSK Mafijozi. 
Vse tekme potekajo v športni dvorani Srednje šole Josipa Jurčiča Ivančna Go-
rica ob nedeljah dopoldne. Doslej sta bila odigrana dva kroga. S polnim izku-
pičkom se trenutno lahko pohvalijo tri ekipe: občinski letni prvaki Tyson team 
Gačnik šport, FSK Mafijozi in prvaki letošnje občinske 2. lige Raja Višnja Gora. 
Rezultati prvih dveh krogov: 
MSU TEAM : RAJA VIŠNJA GORA     3 : 4
BAR PRI LIVARNI : VIP                       11 : 1
ŠDM AMBRUS : TYSON TEAM GAČNIK ŠPORT   1 : 7
GLUMCI : FSK MAFIJOZI                     0 : 5
FSK MAFIJOZI : BAR PRI LIVARNI     3 : 1
TYSON TEAM GAČNIK ŠPORT : GLUMCI    3 : 1
VIP : MSU TEAM                                       1 : 4
RAJA VIŠNJA GORA : ŠDM AMBRUS     5 : 2

Simon Bregar

Taekwondo klub Kang v oktobru 
sodeloval na dveh mednarodnih 
tekmovanjih
Člani kluba KANG so se v oktobru 
udeležili dveh mednarodnih tekmo-
vanj. Prvo tekmovanje je bilo na hr-
vaškem 5. 10. 2014 KONDOR OPEN. 
Tam so nas v borbah zastopali: Ga-
šper Kastelic, Tija Dobrič, Mitja Dinej 
Dobrič, Kenan Huseinović in Jure To-
zon.
Mitja Dinej Dobrič mlajši kadet do 
33 kg, je bil v prvem krogu prost, v 
naslednji borbi pa je bil močnejši od 
njega za šest točk tekmovalec iz Hr-
vaške. Gašper Kastelic kadet do 53 kg 
nas je tokrat odlično zastopal, saj si je 
priboril 2. mesto. Kenan Huseinović 
je tokrat dobil zelo dobrega naspro-
tnika, vendar je kljub temu pristal na 
3. mestu v kategoriji kadetov do 65 
kg. Jureta Tozona je prvi nasprotnik 
spustil naprej brez borbe, potem pa 
je nadaljeval z borbo z nasprotnikom 
iz hrvaškega kluba. Na koncu je Jure 
zasedel 3. mesto v kategoriji kadetov 
do 49 kg. Tudi za Tijo Dobrič je bila 
tokrat usodna Hrvatica, ki ji je v kate-
goriji kadetinj do 51 kg prekrižala na-
črte in jo že v prvem krogu zaustavila 
na poti proti medalji. 
Na Balkanskem prvenstvu, ki se je 
odvijalo 12. in 13. 10. 2014 v Ma-
riboru, pa nas je zastopala Renata 
Mavrič, ki je tekmovala v tehniki in 
med članicami od 30 do 40 let posta-
la vice prvakinja Balkana. Renata je 
povedala: »Ker je Balkansko prven-
stvo tekmovanje višjega ranga, sem z 
uvrstitvijo zadovoljna. Prvouvrščena 
je bila sicer dosti bolje pripravljena, 
vendar sem vesela, da z rezultatom 

nisem preveč zaostala za njo. Poleg 
tega sem dobila najboljšo oceno od 
vseh nastopajočih Slovencev, ki nas 

je bilo tokrat pet, ki smo tekmovali v 
tehniki.«

Tomaž Zakrajšek

Na levi Renata Mavrič, srebro in zmagovalka iz Srbije

Iz leve proti desni: Jure Tozon, Gašper Kastelic, Tomaž Zakrajšek, Kenan Huse-
jinovič in Domen Pirc Foto: Renata Mavrič

Projekt »Bodi previden« na OŠ 
Ferda Vesela, Šentvid pri Stični
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Veliki balinarski turnir v 
občini Ivančna Gorica
Dolgo napovedani in skrbno organizirani balinarski turnir se je odvi-
jal na balinišču Ivančna Gorica. Bila je nedelja, 19. oktober in porajal 
se je lep sončen dan. Že zgodaj zjutraj je zlato sonce pričelo razlivati 
svojo zlatnino po lepi dolenjski pokrajini. Za domače balinarje je bil 
to velik dan. Turnir smo poimenovali »društveni turnir«, saj so na 
njem lahko sodelovali le balinarji, ki smo včlanjeni v balinarsko sek-
cijo, ki deluje v okviru strelskega društva. 
Že zgodaj zjutraj smo se balinarji pričeli zbirati okrog balinišča. Prihajali pa so 
tudi gledalci, ki imajo radi to športno dejavnost. Vabilo na ogled tekmovanja 
je bilo podano na oglasni deski in mimoidoči so se lahko seznanili o poteku 
tekmovanja in točni uri začetka.
Izžrebani so bili prvi nastopajoči in začelo se je zares. Ker je balinišče dvoste-
zno, so naenkrat nastopile po štiri ekipe. Zmagovite ekipe so slavile, poražene 
pa so se tolažile z znanim izrekom »Važno je sodelovati in ne zmagati.«. 

Alpinistična odprava na Aljasko (III. del)
V prejšnji številki Klasja se je odprava na Denali podala še višje proti zastavljenemu cilju. Tokrat nas čaka nadaljevanje o življenju v bazi, aklimatizaciji, 
kartanju Enke in »spogledovanje« z vrhom Denalija.
Četrtek je, 29. maja, smo v bazi na 
4300 m. Vreme je slabo, zjutraj sne-
ži in je megleno. Zmenimo se, da 
gre polovica ekipe nazaj do Windy 
Cornerja po polovico hrane, druga 
polovica pa začne delati jedilnico. 
Tako Poli in Kruh z naše ter Monti iz 
štajerske odprave odidejo nazaj proti 
depoju, Dolfa, Metek in jaz pa zač-
nemo z izdelavo jedilnice. Delo nam 
gre dobro od rok. Z Metkom žagava 
bloke, Dolfa je pa za majstra, ki te 
bloke zlaga, za vezivo uporablja kaj 
pa drugega kot sneg. Ko izžagamo do 
globine približno dveh metrov, izdela-
mo še mizo, klopi ter luknje za shram-
bo hrane. V tem času se vrne še prva 
ekipa in nam priskoči na pomoč. Na 
koncu na sredino postavimo steber, 
čez vse skupaj pa napnemo plahto, 
ki jo po robovih dodobra zasujemo s 
snegom. Ko nato napolnimo shram-
bo, ter si na mizi z deskami uredimo 
»štedilnik«, je kuhinja in obenem 
dnevni prostor nared za uporabo. 
Preostanek dneva počivamo.

Noč je pestra, močno piha in sneži, 
zato zjutraj naprej odkopavamo šo-
tore, šele nato zajtrkujemo. No, ta 
dan pade vrsta za spust na Windy 
Corner po hrano na naju z Metkom.V 
rahlem sneženju odrineva iz tabora, s 
sabo imava prazne sani in vsak svoj 
nahrbtnik. Metek sprobava vožnjo v 
saneh, jaz kajpak tudi, gre kar fajn, 
škoda le, ker je sneg svež in se udira. 
Ekipe, ki jih srečava, se nama režijo, 
ampak veselja je kmalu konec, saj so 

nižje ledeniške razpoke, kamor ne bi 
hotel pristati, saj se ne vidijo do dna. 
Ko prideva nazaj, pomagava pri iz-
delavi zaščitnega zidu okoli šotora, 
res smo že pravi mojstri gradnje ☺. 
Popoldne začne močno pihati, sun-
ki vetra grozijo, da bi nam odnesli 
streho.Vsi skupaj naredimo še doda-
ten zid nad streho, kar se izkaže za 
učinkovito rešitev. Nato se spravimo 
kuhat, po večerji pa mečemo karte; v 
tem času prideta do nas še Ivek ter 
Piki, ki sta tretja slovenska odprava 
na Denaliju.

Tretja noč na 4300 m nam je spet 
postregla z močnim vetrom in večji-
mi količinami snega (do 50 cm). Spet 
odkopavamo šotore, sneži še kar na-
prej. Po zajtrku stopimo do rangerjev 
po novo vremensko napoved. Tem-
peratura na taboru 17K (5200 m) je 
danes -25 stopinj Celzija, jutri bo -29 
stopinj, vendar naj bi jutri nehalo pi-
hati, s ponedeljkom pa tudi snežiti. V 
popoldanskih urah se odpravimo na 
aklimatizacijo proti 16K (4900 m). S 
sabo nimamo praktično ničesar, ra-
zen cepinov in derez, šele sedaj ob-
čutimo, kakšno breme smo vlekli na 
višino 4300 m. Spodnji del dostopa je 
snežišče, zgornji del pa je strmo ledi-
šče, kamor so rangerji napeli dve fi-
ksni vrvi. Na 16K močno piha, zato se 
Poli in Metek odpravita nazaj, midva 
s Kruhom se vzpneva še za dobrih sto 
višincev, nato pa tudi midva obrača-
va. Ko se vrnemo, spet igramo enko, 
na večer se zjasni ter pritisne mraz.

Življenju na gori se hitro privadimo. 
V spalne vreče si običajno pred spa-
njem vzamemo zmrznjeno hrano, ki 
jo potem jemo za zajtrk. Tukaj gor 
zmrzne prav vse. Oljčnemu olju smo 
razrezali embalažo in ga potem do-
zirali po koščkih. Nutela je trda kot 
kamen, prav tako ostali namazi. Pri-
prava hrane nam vzame veliko časa, 
že samo za to, da natopimo vodo za 
kuhanje, traja celo večnost, da ne 
govorim o tem, koliko je popijemo. 
Kadar nas vseh osem kuha v kuhinji 
hkrati, se v prostoru naredi sopara in 
zna biti celo prijetno toplo. Čim ku-
halniki utihnejo, pritisne mraz, ki ti 
zleze za kosti in ga nisi »frej« dokler 
ne zagreješ spalne vreče in poleg vso 
zmrznjeno hrano.
1. junija popoldne se odpravimo na 
West Rib cut-off, na ogledni in akli-
matizacijski vzpon. Na tem cut-offu 
se spustiš na južno stran gore, od 
koder pristopiš pod Cassinov raz. Do 
West Riba rabimo dve uri, vendar za-
radi goste megle ne vidimo nič; proti 
vrhu so tudi ledeniške razpoke in ker 
nam ne diši niti zdrs na južno stran 
niti v razpoko, se odločimo in obr-
nemo. Od ogledne ture nimamo nič, 
smo pa vsaj hodili. Po večerji spet 
igramo karte, na noč se spet zjasni 
ter pritisne mraz.
Takole ob večerih, kadar je jasno, so 
razgledi fantastični, človeku jemljejo 
dih, zato nas večina hodi po bazi ter 
fotografira, narava je res nekaj naj-
lepšega kar, nas spremlja skozi življe-

nje.
Naslednje jutro smo zopet pozni z 
vstajanjem. Okrog treh popoldan 
se odpravimo na aklimatizacijo na 
17K. Zgoraj močno piha, zato večino 
odprav vzpon zaključi  že na 16K. Mi 
nadaljujemo po grebenu in pridemo 
do ABC- ja na višini 5200 m v debelih 
treh urah. Tukaj je megleno in moč-
no piha, zato se kmalu odločimo za 
sestop, za naslednji dan se odločimo, 
da bo dan počitka. Večer spet teče po 
ustaljenem ritmu: kuhanje, hranje-
nje, kartanje, spanje.
Zbudimo se v lep sončen dan, kar ni 
čisto po napovedi. Zajtrkujemo zunaj, 
na soncu je res prav prijetno. Pohiti-
mo pogledati napoved, ki pravi, da 

bo jutri še en lep sončen dan, zato se 
odločimo za vzpon na vrh Denalija po 
zgornjem delu smeri West Rib. Na-
poved za naprej je spet slaba, Dolfa 
in Monti nas jutri zapuščata, saj se 
jima izteka čas in si ne upata tvegati 
z vzponom. V slabem vremenu avioni 
ne pristajajo na ledeniku in posledič-
no lahko zamudiš let domov.

Čez dan počivamo, veliko jemo in pi-
jemo, pripravljamo opremo in hrano 
za jutrišnji vzpon. Ta večer ne karta-
mo in gremo spat malo prej.

Primož Bregar,
AO Železničar in Jamarski klub Krka

ŠD Krka - namizni tenis
V oktobru in novembru je v namizno-
teniških ligah zelo pestro dogajanje. 
Prva ekipa ŠD Krka KGG je v tem času 
nanizala tri zmage in dva poraza. 
Enega od teh proti ekipi Maselj iz 
Mengša. Ta poraz je še posebej bo-
leč, ker je Luka Mlakar dosegel vse tri 
posamezne zmage, Omahen in Vokal 
pa skupaj le eno za poraz s 4:5, kar 
ekipo uvršča na sredino lestvice v 
prvi ligi. Druga ekipa nastopa še bolje 
in je z enim samim porazom uvršče-
na na 2. mesto, ki še vodi v ligo višje. 
Edini poraz je ekipa zabeležila proti 
ekipi Olimpije, za katero nastopa se-
lektor članske moške namiznoteni-
ške reprezentance Bojan Rak ter bivši 
reprezentant Jugoslavije Jernej Zala-

znik, ki je osvojil bronasto kolajno na 
svetovnem prvenstvu. Ekipa Olimpije 
se je tokrat izkazala za močnejšo in 
slavila z rezultatom 6:3. Ostale tek-
me druge lige so člani KGG2 Mestnik, 
Vrhovec, Kuhelj in Irena Bregar brez 
večjih težav zmagali. V peto ligo se 
je letos priključila še ekipa KGG3, ki 
v postavi Globokar, Porenta, Godler 
trenutno zaseda četrto mesto. V peti 
ligi sicer odlično nastopa ekipa Stič-
ne, vodilni še brez poraza, v postavi 
Lampret, Oven, Nader in Pižem.

Medobčinska liga
Medobčinska liga za leto 2014 se po-
časi zaključuje. Ekipi ŠD Krka KGG1 
bo, kot kaže, uspelo osvojiti nov na-

slov prvaka že pred koncem tekmo-
vanja. Za končno drugo mesto pa se 
ekipa KGG Krka2 bori z ekipami Lašč 
in Šmarje Sap mladih. Trenutno naj-
bolje kaže prav naši drugi ekipi. Ne 
smemo pa pozabiti omeniti še ekipe 
iz Stične, ki je v letošnji ligi pokaza-
la precejšen napredek in ob dobrih 
igrah Lampreta in Ovna slavila že šti-
rikrat. Do konca lige pa igrajo še pro-
ti ekipi Kompolje, kjer se pričakuje 
zmaga. 29. 11. pa je v Vidmu na spo-
redu pokalno tekmovanje, za katero 
upamo, da se ga udeležimo v čim 
večjem številu in lansko izgubljeno 
lovoriko znova prinesemo na Krko.

Jože Kozinc, Športno društvo Krka

Gledalci so navdušeno ploskali in navijali za izbrance. Končno je prišel tudi 
polfinale in finale. To se je dogajalo že v popoldanskem času. Dobili smo 
končnega zmagovalca, ki je stal in slavil na zmagovalnem odru. Fotografski 
aparati pa so zabeležili ta dogodek v obilni meri. Nekdo je od nekod prinesel 
še harmoniko in ta nas je spremljala še dolgo v noč. Tudi pijače in jedače ni 
manjkalo, za kar je poskrbel društveni kuhar.
Ta dan je bil lep primer, kako lahko lepa beseda in medsebojno sporazumeva-
nje prispevata k lepemu in koristnemu dnevu. 

Lojze NadrahEkipa ŠD Krka KGG2 ob zmagi nad ekipo Čistilni servis Orehek

Člani odprave na Edge of the world dan pred odhodom (foto: Primož Bregar)
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Noč, ki ne pozna jutra,
ni tvoja poslednja noč.
Naselila se je, z zvezdami posuta,
v očeh tvojih dragih, 
vseh, ki si jih ljubila nekoč.

V svetlobo je odšla

MATEJA TOMŠIČ
Povhova iz Mekinj
(4. 6. 1962–28. 10. 2014)

Zahvaljujemo se sorodnikom, prijateljem, vaščanom in 
vsem, ki ste ji izkazali poslednje spoštovanje. Hvala vsem za 
izrečena sožalja, cvetje, sveče, sv. maše in darove. 
Še posebej iskrena hvala g. Milošu Genoriu za prelepi solo 
Ave Marija, enako sošolcem, sodelavcem in patru Branku 
za lepo opravljen obred. Velika hvala zdravnicama dr. Rokvi-
čevi in dr. Barovičevi.

Njeni: sinovi Matej, Andraž in Jan, mami Breda, oči Tone, 
sestre Višnja, Katarina in Urška, brata Dejan in Miha ter 
ostalo sorodstvo

Če me iščete,
me iščite v svojih srcih.
Sem našla v njih
svoj dom,
sem vedno z vami.

ZAHVALA
Ob boleči izgubi naše drage 
mame, babice in prababice

ANICE ROJEC
Pintarjeve mame iz Metnaja
(27. 5. 1939–29. 10. 2014)

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, vaščanom, pri-
jateljem in znancem za izrečena sožalja, darovano cvetje, 
sveče in sv. maše.
Iskrena hvala zdravniku dr. Janezu Zupančiču in osebju 
Zdravstvenega doma Ivančna Gorica.
Zahvala velja tudi Pogrebni službi Perpar, g. Tonetu Zalete-
lju za poslovilne besede, pevcem iz Šentvida, trobentaču za 
zadnji pozdrav in g. župniku Maksimiljanu za lepo opravljen 
obred.
Hvala vsem, ki ste jo tako v velikem številu pospremili na 
zadnji poti.
Draga mama, HVALA za 
tvojo ljubezen in srčno doto.

Žalujoči vsi njeni

                                                                                                                                Zaman je bil njen boj,
                                                                                                                                zaman vsi dnevi njenega trpljenja,
                                                                                                                                 bolezen je bila
                                                                                                                                 močnejša od življenja.

ZAHVALA
V 83. letu nas je po hudi bolezni 
za vedno zapustila

ANTONIJA CEGLAR
po domače Ruštova mama z Gorenjega Brezovega

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, vaščanom 
in vsem, katerim ste nam izrekli sožalje, darovali za sve-
te maše, darove za cerkev, sveče in cvetje ter molitve na 
domu. Zahvala gre tudi osebju ZD Ivančna Gorica ter oseb-
nemu zdravniku g. dr. Janezu Zupančiču, ki so skrbeli za nje-
no zdravje.

Zahvala tudi gospodu župniku g. Janezu Mihelčiču za lep 
pogrebni obred, ganljive besede ob slovesu ter obiske na 
domu. Zahvala tudi duhovniku g. Jožetu Kastelicu za ude-
ležbo na pogrebu in molitve.

Zahvala velja tudi govornikoma g. Pavlu Grozniku in ga. Vidi 
Dremelj za ganljive besede ob slovesu. Hvala cerkvenim 
pevcem in pevcem s Police za lepo zapete pesmi. 

Hvala tudi pogrebnikom – vaščanom in Perparjevim za lepo 
opravljeno pogrebno storitev.
Še enkrat vsem in vsakemu posebej prisrčna hvala.

Žalujoči sin Matija z družino

                                                                                                                                Ugasnila je luč življenja,
se prižgala luč spomina,
ko ostaja v srcu tiha skrita bole-
čina.

(S. M.)
 

ZAHVALA

Ob boleči izgubi drage

FRANČIŠKE VIDMAR, roj. PETAN
(17. 12. 1938–31. 10. 2014)

iz Artiže vasi

Iskrena hvala gospodu župniku J. Grebencu, pogrebnim sto-
ritvam Perpar, pevcem, Cvetličarni Zvonček ter vsem Vam, 
ki ste se od nje poslovili ter jo k večnemu počitku pospre-
mili na njeni zadnji poti. 
Hvala za izrečeno sožalje, besede tolažbe, za podarjene 
sveče in cvetje ter darovane svete maše.
                                                                                                                                                      

   Vsi njeni

Ne boš v zvezdnatih
nočeh bedel, 
ne boš več sanjal in
in ne boš več pel,
ne boš nemiren čakal več
pomladi,
kdaj breskve cvetejo in 
trt nasadi.

A. Gradnik

ZAHVALA
Tiho je odšel

FRANC LOŽAR
(1925–2014)

Najlepše se zahvaljujemo članicam in članom ZB za vredno-
te NOB Šentvid pri Stični in Tatjani Zadel za poslovilni govor, 
Društvu upokojencev Šentvid pri Stični in Jožetu Kendi za 
organizacijo žalne seje, Dragici Kastelic za poslovilni govor 
in pevskemu zboru DU, Krajevni skupnosti Šentvid pri Stični, 
praporščakom, pevcem in trobentaču, podjetju Pogrebne 
storitve Perpar in vsem za darovano cvetje, sveče in izraze 
sožalja ter vsem, ki ste bili kakorkoli z nami na dan slovesa.

Hčerka Ida z družino

Vsi, ki radi jih imamo
nikdar ne umrejo,
le v nas se preselijo
in naprej, naprej živijo,
so in tu ostanejo.
(J. Medvešek)

ZAHVALA

Ob boleči izgubi naše drage mame

ZOFIJE BRODNIK (roj. Zelnikar)
(1926–2014)

iz Trebnje Gorice 10, Krka

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, znancem, va-
ščanom …  za vso pomoč, izrečeno sožalje, darovano cvetje, 
sveče in darovane maše. Posebna zahvala gospodu župniku 
za lep obred slovesa, pevskemu zboru Krka za zapete žalo-
stinke in Pogrebni službi Perpar.
Hvala vsem, si ste jo imeli radi in jo boste ohranili v spo-
minu.

Vsi njeni

Jok solze, žalostni vzdihljaj
ne vrnejo te nam nazaj.
Le nemo nam pogled strmi

 v te tvoje blage, ugasle oči.

V SPOMIN

Minilo je žalostno leto, odkar nas je prezgodaj zapustil naš 
dobri mož in oči

FRANCI HREN
Mali Korinj 1a

Hvala vsem, ki se ga radi spominjate in mu prižigate sveče.

Tvoji najbližji

Utihnil je pesmi glas,
dušo je stisnil mraz, 
hitro, prehitro minil je tvoj čas …

ZAHVALA

V 63. letu starosti nas je mnogo prezgodaj zapustil mož in 
brat

SLAVKO PONIKVAR
s Peščenika pri Višnji Gori 

(1952–2014)
Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, znancem in 
dobrim sosedom za darovano cvetje, sveče in pomoč. Po-
sebna zahvala Lovski družini Višnja Gora za organizacijo 
pogreba, rogistom, praporščakom, govorniku Luki Šemetu. 
Hvala osebju Zdravstvenega doma Ivančna Gorica in družini 
Perpar. 
Vsem in vsakemu posebej iskrena hvala.

Žalujoči žena Štefka, brat Pavle z ženo Ireno in ostalo so-
rodstvo

ZAHVALA
Ob boleči izgubi naše drage 
mame, babice in prababice

AMALIJE MOSTAR
po domače Mačkove mame iz Temenice

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, znan-
cem in prijateljem, ki ste nam izrazili svoje sočutje in izkaza-
li spoštovanje do naše mame, darovane svete maše, cvetje 
in sveče.
Hvala vsem, ki ste jo imeli radi in jo pospremili na njeni za-
dnji poti.
Ohranili jo bomo v lepem in trajnem spominu.

Vsi njeni
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Priprava: Očiščene svinjske nogice, presekane na pol, svinjski rep in/ali dele 
svinjske glave damo kuhati v mrzlo vodo, solimo in pustimo, da nekaj časa vre. 
Dodamo narezano jušno zelenjavo (korenje, peteršilj, por, zelena, koleraba, 
zelje, cvetača, popečena čebula, strt česen) in začimbe, razen popra. Ko se 
meso zmehča, v juho dodamo vino in kis ter poper in na kockice narezano 
domačo klobaso. Povsem na koncu dodamo še kislo smetano. 

Jetrna klobasa
Sestavine: 1 kg svinjskega 
mesa, 1 kg svinjskih jeter, 50 
dag slanine, 50 dag prosene 
kaše ali riža, 30 dag čebule, 
polovica stroka česna, ščep 
soli, ščep popra, ščep kumi-
ne, svinjska čreva
Priprava: Čreva temeljito 
operemo. Slanino, meso, je-
tra, čebulo in česen na drob-
no zmeljemo v mesoreznici. 
Kašo preberemo in operemo, 
prelijemo s kropom in dobro 
odcedimo. Vse sestavine te-
meljito premešamo, poljub-
no začinimo s soljo, poprom 
in kumino in le do polovice 
napolnimo čreva. Klobase 
kuhamo na malem ognju 
približno 30 minut. Običajno 
ponudimo zraven hren, do-
mače pečen kruh, vložene 
kumarice, papriko, trdo ku-
hano jajce in paradižnik. Jetrna klobasa se lahko postreže topla ali hladna. 

Zaseka
Priprava: Vzamemo lep kos trdega špeha oziroma slanine, po 24 urah, ko se 
prašiča zakolje. Vsak kos natremo s soljo,vmes damo nekaj strokov česna. 
Nato se slanino vsak dan obrača naslednjih pet dni. Nato slanino obarimo, 
tako, da zavremo vodo in slanino skupaj s česnom pustimo deset minut vreti. 
Slanino dobro odcedimo in jo do suhega obrišemo, nato jo zmeljemo, dobro 
pregnetemo in po potrebi še enkrat solimo. Lahko pa slanino, preden jo oba-
rimo, damo tudi za nekaj ur v dim.

Polnjene svinjske nogice
Sestavine: 4 svinjske nogice, za nadev: 1 žlica maščobe, 1 čebula, 2 stroka 
česna, 30 dag zmletega svinjskega mesa, poper, sol, 1 jajce
Priprava: Nogice očistimo, prerežemo in izkoščičimo. Napolnimo jih s pripra-
vljenim nadevom, odprtino pa zašijemo ali povežemo z vrvico.
Za nadev na maščobi prepražimo sesekljano čebulo in česen. Zmešamo z mle-
tim mesom, solimo ter umešamo še jajce in sesekljan peteršilj. 
Nogice kuhamo z jušno zelenjavo dve uri. Lahko jih tudi popečemo. Ponudi-
mo jih z dušenim kislim zeljem ali s hrenovo omako. Primerne so za uživanje 
tudi hladne kot narezek.

Šivanka
Sestavine: 80 dag svežega svinjskega flama, 20 dag sesekljane svinjine ali 
govedine, 15 dag prekajene slanine, sol, poper, česen, timijan, bazilika, 1 ko-
renček, maščoba za peko
Priprava: iz svežega svinjskega flama oblikujemo kvadrat, ga posolimo, na-
tremo s česnom in popramo. Na sredino položimo začinjeno mleto mesno 
maso, obložimo še s slanino in korenčkom. Zavijemo v rolado, zvitek zašijemo 
ob strani in na obeh koncih ter ga povežemo še z vrvico. Nato ga položimo v 
pekač, prelijemo z vročo maščobo in zlatorumeno zapečemo.

Kašnato meso
Sestavine: 1 kg mlete svinjine, 75 dag prosene kaše, 
15 dag masti, 1 čebula, 3 jajca, 30 dag naribanega 
korenja in kolerabe, 2 paradižnika, peteršilj, meta, 
3 stroke česna, sol, nariban sir
Priprava: Na maščobi prepražimo nasekljano čebu-
lo in mleto svinjsko meso. Ko se meso zmehča, do-
damo nasekljan česen, sesekljan peteršilj, korenje 
in kolerabo, na kocke narezan paradižnik. Solimo 
in dodamo nekaj mete ter dušimo. Nato dodamo 
oprano kašo. Vse skupaj zalijemo z vodo in dušimo, 
dokler se kaša ne zmehča. Prelijemo z raztepenimi 
jajci, potresemo z naribanim sirom in zapečemo v 
vroči pečici 10 minut. Postrežemo z zelenjavno pri-
logo ali solato. 

Mežerle
Sestavine za en pekač jedi: 1,2 kg svinjskih pljučk, 0,6 kg na kocke narezanega belega kruha, 2 l mleka, 2 dl alpske 
smetane, 2 čebuli, 4 jajca, belo olje, majaron, sol, poper, cimet 
Priprava: Najprej kuhamo pljuča v vreli vodi približno 40 minut. Ko so pljuča kuhana, jih na drobno sesekljamo ali 
zmeljemo. Kruh narežem na kocke, ga prelijemo z vrelim mlekom in vse skupaj pretlačimo. Paziti je le treba, da masa 
ni preveč redka.
Dodamo skuhana in zmleta pljuča, na olju prepraženo čebulo ter začimbe (majaron, sol, malo cimeta). Maso mešamo, 
in ko se rahlo ohladi, dodamo še stepena jajca in smetano. Vse skupaj premešamo in damo v pomaščen pekač. Mežerli 
pečemo v pečici pol ure.

Krvavice
Sestavine: 1 l sveže svinjske krvi, 1 kg svinjskega mesa (glavina, srce, pljuča), 1 kg slanine, 0,6 kg riža ali ješprenja, 
0,5 kg poljubne jušne zelenjave, 1 čebula, pol stroka česna, ščep pimenta, ščep soli, ščep popra, ščep koriandra, ščep 
majarona, svinjska čreva
Priprava: Čreva temeljito operemo. Svinjsko meso kuhamo do mehkega v vodi, ki ji dodamo jušno zelenjavo. Pljuča 
se kuhajo posebej. Ko je meso kuhano, ga ohladimo in zmeljemo. Slanino narežemo na male kocke in scvremo, da na-
stane mast. Riž na kratko zavremo, vendar ga ne skuhamo. Čebulo nasekljamo in prepražimo, da zarumeni. V posodo 
naložimo riž, zmleto meso in slanino, mast, čebulo, česen in vse začimbe. Maso dobro premešamo. 
Dolijemo precejeno kri in juho ali vodo, v kateri se je kuhalo meso in zelenjava. Jušne zelenjave ne uporabimo za pol-
njenje klobas. Maso ponovno dobro premešamo in z njo napolnimo čreva. Krvavice kuhamo (barimo) v vodi dobre pol 
ure, vendar pri tem pazimo, da voda ne zavre. Čas barjenja je odvisen od velikosti in debeline klobas.
Klobase so kuhane, ko iz njih priteče tekočina, če jih prebodemo z zobotrebcem ali vilicami. Klobase izplaknemo in 
položimo na pladenj, da se ohladijo. Lahko jih hranimo na hladnem, vendar je priporočljivo, da se porabijo čim prej. 
Zraven se pogosto servira kuhana repa ali kislo zelje, ki ga zabelimo s preostankom masti. 

Juha iz mesnih obreznin
Sestavine: 1,5 kg svinjskih nogic in repov ali svinjske glave, 5 dag masti, 1 čebula, 6 strokov česna, 3 lovorovi listi, nekaj 
zrn popra, 2 žlici brinovih jagod, 2 dl vina, 2 dl kisle smetane, ščep timijana, ščep majarona, ščep peteršilja, 1 žlička 
jabolčnega kisa, pol domače klobase, jušna zelenjava (poljubno)

Gospodinjsko stran pripravlja: Nataša Erjavec

Koline
Praznik kolin že od nekdaj naznanja prve zimske dneve. Proti zimi so bile živali spitane, 
saj se je bilo treba pripraviti na hude čase. Klal je navadno hišni gospodar, gospodi-
nja pa je že navsezgodaj začela pripravljati vse potrebno. Na vasi so bile koline pravi 
praznik, saj so se zbrali srodniki ter sosedje iz vse vasi, drug drugemu pomagali in 
se poveselili. Skupno uživanje svežih klobas, mesa in drugih mesnih izdelkov je bilo 
pomemben družabni dogodek. Koline so z različnimi načini naravnega konzerviranja 
omogočale zalogo hrane za zimsko obdobje.
Danes ljudje doma sicer še koljejo, vendar ne na tak način kot nekoč. 
Za koline je najbolj primeren doma krmljen prašič, značilna obdobja 
za koline pa so dnevi pred martinovim, božičem in v pustnem času. 
Kljub spreminjanju običajev in prehranskih navad so koline še danes 
med večjimi hišnimi prazniki po vaseh.
Znotraj vsake skupine je cela vrsta lokalnih in regionalnih receptur, 
izvedb, načinov prekajevanja in sušenja. Med vrhunce kolinarskega 
znanja sodijo kranjska klobasa, kraški pršut, prekmurska šunka, sa-
vinjski želodec, zasavske jetrnice, meso iz »tunke« ali »tünke« v seve-
rovzhodni Sloveniji ter bohinjska zaseka.
Ob kolinah se uživa tudi pečena kri, pa juha iz mesnih obreznin, peče-
no hrbtišče, kuhana ali pečena glava. Posebna poslastica je tudi kuhan 
svinjski rep, ki ga uživamo s hrenom. Marsikje skuhajo žolco. Iz dro-
bovine, začinjene in ponekod tudi zavite v svinjsko pečico ali mrežico, 
spečejo na Gorenjskem in Koroškem »mežerle«. Na Dolenjskem so 
značilne polnjene svinjske nogice, šivanka in štula.
Meso se konzervira z dimom in s sušenjem na zraku, z obešanjem 
mesa klobas, salam, želodcev, na podstrešja ali v za to namenjene po-
sebne prostore ali kamre. Poznamo pa tudi shranjevanje (konzervira-
nje) mesa v masti ali zaseki. 
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NAGRADNA KRIŽANKA

Lahka križanka z geslom

Kar ni v glavi, je v pisavi 
(Kviz iz domačih surovin)

Vodoravno: 
1. množica 
neubranih 
glasov, 
2. z vodo 
obdana kopna 
zemlja, 
3. beg pred 
sovražnikom,
4. sprednji del 
voza, 
5. svetlobni 
pojav, 
6. temni del 
dneva, 
7. telesna 
tekočina, 
8. manj kot 
ena, 
9. moška polo-
vica staršev. 

Geslo  se bo razodelo v markiranem navpičnem stolpcu št. IV. Nad pridobitvi-
jo, ki jo geslo simbolizira, se zadnje čase zbirajo temni oblaki, zato ne vemo, 
kako bo z njo. Da bi stvar le še nekaj časa trajala, potem pa – kar bo, pa bo. 

1. Kdo v nobenem primeru ni mogel 
videti  Napoleona Bonaparta?
    a) Žiga Zois
    b) France Prešeren
    c) Josip Stritar

2. Poišči začetnici mačjega besedi-
šča!
    a) mu
    b) mi
    c) ho

3. Kdaj so naši predniki zgradili naj-
več gradišč?
    a) v mlajši kameni dobi
    b) v srednji leseni dobi
    c) v starejši železni dobi

4. Za koliko gorami in za koliko voda-
mi se je zgodilo največ pravljic? ……..

5. Običajna morska voda ima poleg 
slanega še en okus. Katerega?
    a) sladkega
    b) grenkega
    c) kislega

6. Kaj je prevzetna punčara zamu-
dila, ko je ljudskemu pevcu »gorelo 
srce«?
     a) avtobus
     b) južino
     c) urice

7. Kako pravimo jedi, ki je predvsem 
iz sliv in pšena?
    a) češpljeva kaša
    b) slivova prosenka
    c) češpljeva gibanica

8. Zadnji jugoslovanski kralj je bil:
    a) kralj Peter
    b) kralj Pavel
    c) kralj Savel

9. Za uspešno reševanje tega kviza 
potrebujemo:
    a) Cu voljo
    b) Ag voljo
    c) Fe voljo

10. Kateri poklic opravljata ženski, ki 
ju kaže podoba?
        a) kuharski
        b) čarovniški
        c) farmacevtski 

Pokrovitelj nagradne križanke: 
GOSTILNA PRI OBRŠČAKU, Mu-
ljava 22, 1295 Ivančna Gorica
Spoštovani bralci! Pošljite pravilni 
gesli tokratne nagradne križanke 
na naslov urednistvo@klasje.net, 
ali po navadni pošti z dopisnico na 
naslov: Uredništvo Klasja, Cesta II. 
grupe odredov 17, 1295 Ivančna 
Gorica, najkasneje do 12. decem-
bra 2014. 
Izžrebali bomo tri nagrade pokro-
vitelja GOSTILNA PRI OBRŠČAKU, 
Muljava 22, 1295 Ivančna Gorica:  
1. nagrada: 1x nedeljsko kosilo + 
1x pijača; 2. nagrada: 1x Krjavljeva 
pojedina; 3. nagrada: 1x dnevna 
malica.
____________________________

Pravilni gesli nagradne križanke iz 
zadnje številke sta: »OBISK PRISTA-
VE« in »NAJ PRIDELKI«. Izžrebani 
nagrajenci pokrovitelja STUDIO B, 
Brigita Štepic, Male Češnjice 5a 
(GSM: 031 869 500) so: 1. Nagra-
da: striženje in fen frizura – Tončka 
Zupančič (Mleščevo); 2. nagrada: 
fen frizura – Ana Vesel (Šentvid pri 
Stični); 3. nagrada: moško striženje 
– Božena Kulić (Muljava). 
Čestitamo!
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Korenčkova Nežka je pr besejdi
Iz stare ljubljanščine iz časov gospodarske krize (1927–
1935) v nekakšen zahodno dolenjski govor prestavil Klas-
jev Polde

Jest rejs navem, kulk cajta buo ta gspadarska 
kriza še trajala. Undan sem v cajtngah brala, 
de imama že tulk duga, de bi na vsacka člavej-
ka pršlu več tavžnt dinarju, pa si pamagaj. Naj 
reče adn kar če, tu je pa an lejp dnar. Amk tu še 
nej vse. Ad tistga cajta, k je tu u cajtngah stalə, 
se je ta števika še pavečala, pa si spet pamagaj, 
če si moreš. Tud jest ta doug čutim na vse mile 
viže. Če bi jest prej vejdla, de se bo država na 
javne uslužbence spravla in jih pr dnarji cufala, 
jes nikul ne bi vzela uradnika. Kaj čma, sm ime-
la smola, k se je glih an uradnik name abejsu.  
Samu paglejte, kašna hodim, de mi pauc iz če-
vlja gleda in ferbc na akul pase. 

Ampak buh ne daj, de bi kdu, kar sm rekla, mjmi dejci na nus nesu. Če tu zve, 
me bo še bl pastrani gledav kkr me že zdaj zadje cajte gleda; pasebej, k je kaj 
natakjen. Natakjen je pa vselej, k v varžet paseže in nič noter ne zašlata. Sem 
rekla, de mi bom aržete kar zašila. Pa je bil strašə hud. »Mje aržete kar prmer 
pust, če boda zašiti, bo že vsak od deleč vidu, de sem suh k popr. Saj gspadar-
ska kriza na buo večnə trajala, takat, k ja bo konc mi boda aržeti pa spet prav 
pršli. Saj marde je rejs taku.

Korenčkova Nežka

Klopca pred  
rodnim krovom

MARIJA KOVAČIČ

Še danes jo vidim, če zamižim, 
v domišljiji bolestni  
pred njo postojim.

Tu oče in mati sta naša sedela, 
ko zvečer sta se ustavila,  

trudna od dela.
Ljubeče sta zrla na svoj naraščaj,                                                                                                                                   

kovala načrte za boljši sedaj. 
Hiteli so dnevi, iztekel se čas,

ko oditi sta morala  
za vedno od nas.

Strohnela je klopca,  
strohnela telesa.

a duši sta njuni odšli v nebesa.
Na klopci nebeški posedata zdaj,                                                                                                                           
milostno zreta na svoj naraščaj.

Iz zakladnice naših domov
Današnje vprašanje nekoliko odstopa od dosedanjih, čeprav sem podobo po-
snel na eni od naših domačij, zato je tudi to nekakšna domača zakladnica. 
Vaša naloga je prepoznati svetnika, ki sta največkrat skupaj umeščena v slo-
venske cerkve, zlasti podružnične. Palmovi vejici v njunih rokah oznanjata, 
da sta verjetno umrla mučeniške smrti. Sporočite; še prej pa za vsak primer 
pokukajte v kakšne bukvice.

Leopold Sever 

Besede o besedi

»Slovenski« peklenšček
V naši zavesti je globoko vsajeno 
prepričanje, da ni dobro imenovati 
hudobca, če res ni velike potrebe. To 
potrjuje več slovenskih pregovorov. 
Poglejmo najbolj nedvoumnega: »Ne 
kliči vraga, ker sam preveč rad pri-
de.« Kljub temu ima, za čuda, ta gr-
dun v našem govoru toliko imen kot 
nobena druga stvar na tem božjem 
svetu. Berite: vrag, rogátec, hudó-
bec, hudíman, hudóba, peklénšček, 
párkelj, zlóba, zlómek, hudír, hudik, 
krámpelj, zloveščec, skušnjávec in 
še kaj; pod vplivom nemščine s ka-
zalnim zaimkom (kar seveda ni naša 
jezikovna prvina) tudi: tahúdi, taro-
gáti, takosmáti, tarežéči, taprežéči, 
takrémpljasti, tapárklajsti, takopíta-
sti, tačrni, tardéči tazlóbni, tarépa-
sti, (tudi tarepáti), tahúdi; glede na 
delovne (beri mučilne) pripomočke 
tudi: tavílasti, takétnasti, taprkúrje-
ni, taprpáljeni in še mnogo kaj v tej 
hudi in nevšečni branži. K tej pisani 
zbirki zlikovcev naj dodam le še sve-
topisemskega satana, medtem ko 
romanskih »diabolov« in germanskih 
»tojflov«, ki so tu in tam pri nas tudi 
v rabi, sploh ne štejte.   
Zdaj pa k bistvu! Kdor je pozorno 
sledil naštevanju zlikovčevih inačic, 
je gotovo opazil, da ena izmed njih 
manjka, hudič namreč. Tega sem 
nalašč izpostavil, ker ima, kot boste 
pozneje videli, veliko etimološko 
vrednost. O izvoru tega zloveščega 
imena sem veliko preudarjal in do-
gnal, da je to slovenska posebnost, 
ki je drugi južnoslovanski narodi ni-
majo. Ta prvina naše samoniklosti je 
tako značilna, da nam nekdanji so-
državljani iz južnih pokrajin v šali pa 
tudi v jezi pravijo »hudiči«. To sem 
velikokrat slišal, ko sem šel služit ce-
sarja (beri Tita) »tja v južne kraje, tja 

med rodne brate«. Ker sem po naravi 
nagnjen k iskanju izvornih izraznih 
prvin, sem dolgo gruntal, a nisem 
pogruntal, od kod naš hudiček. Ostal 
mi je etimološka uganka vse dotlej, 
dokler nisem dovolj globoko prodrl 
v duhovnost naših prazgodovinskih 
prednikov iz časov naravoverja, tujci 
bi rekli poganstva.
Preučevanja naših gradiščarjev, ki so 
po vsej očetnjavi pustili nenavadno 
veliko imenski in materialnih sledov 
bitja in žitja v obliki gradišč, tičnic in 
drugega, me je poučilo, da so v nji-
hovem svetovnem nazoru imeli velik 
pomet ptiči, tedaj imenovani tiči. Za 
prednamce so bili to božji sli, ki so 
pomagali vzdrževati stike z bogom, 
predvsem pa so bili prenašalci duš 
pokojnih. Vedno več znamenj kaže, 
da so ondi prihajale tudi tičice, ki so 
zemljanom prinašale sveže dušice 
novorojenčkov, zato so bile tičnice 
tudi mesto priprošnje za rodovitnost, 
če se je kaj zataknilo. Romanja za plo-
dnost v svete kraje so se nadaljevala 
tudi v kasnejšem krščanstvu. Ticam v 
čast in dušam v blagor so na priležnih 
gričih, tičnice imenovanih, pripravili 
vse potrebno za darovanje. Ker se v 
vesoljnem svetu vedno prepletata 
dobro in zlo, so tudi duše pokojnih 
delili v dve skupini (to še dandanes 
počenjajo skoraj vsa verstva): do-
bre in grešne. Prve so na oni svet v 
svetlo večnost pospremili dobri tiči, 
druge pa so hudi tiči tovorili v večno 

temo. Pa smo tam. Govor, ki vedno 
teži h glasovni gospodarnosti, je oba 
izraza zlil v enega in smo iz hudega 
tiča dobili hudiča. »Matematično« 
bi slednje zapisali takole: HUD + TIČ 
= HUDIČ, množinsko pa so hude tiče 
spremenili v hudiče. 
V krščanstvu so »dobre tiče« nado-
mestili bogu zvesti angeli, »hude 
tiče« pa bogu nezvesti »padli ange-
li« (hudobni duhovi), kot nas pouči 
sveto pismo stare zaveze. Pri prvih 
so »oni svet« nadomestila nebesa 
(tudi raj, paradiž) pri drugih pa je bila 
končna postaja pekel. O vmesni sto-
pnji na tem mestu kajpak ne bomo 
razpravljali. 
Izvirni slovenski izraz za peklenščka 

torej nedvomno izhaja iz tičev, kar 
poleg drugih dokazil poudarja našo 
samoniklost in dolgo vztrajanje pri 
naravoverju.
Kdor je že kaj dlje na svetu, je v ljud-

Starejše upodobitve zlodeja jasno 
ločijo tičji tip od kozlovskega. Taka je 
tudi srednjeveška štukatura na zidov-
ju stiškega samostana. Ondi vidimo 
hudega tiča, torej hudiča v pravi ti-
čji podobi, kako grešnika obdeluje z 
lovilno napravo, dve dobri tici pa ne-
močno letata naokoli.

Ista štukatura kaže tudi »čistokrvne-
ga« kozlovska parklja, ki si pomaga 
pri transportu grešnih duš s povsem 
zemeljskim pripomočkom.

Bavarsko-avstrijski »krampus«, ki v 
vlogi zastarševalca spremlja sv. Mi-
klavža, je kozlovskega tipa. Podobne-
ga poznamo tudi v naših krajih.

skem govoru gotovo že slišal vse prej 
naštete inačice za hudobnega duha; 
vendar mora priznati, da je naš av-
tohtonec, hudič torej, pomensko 
najbolj zlovešč in njegovo glasno iz-
govarjanje je v dostojni družbi pome-
nilo kletev. Če je moja stara mama 
Johana, bog ji daj nebeško luč, vča-
sih le morala izgovoriti to besedo, si 
je zavarovala z opustitvijo zadnjega 
glasu. Na primer: »Tako je bil jezen, 
da je rekel hudi′.« Lep primer takega 
izogibanja je pesem o zastonjkarski 
Mici Kovačevi; kvantaška druščina je 
pela »pil bi ga vsak hudič, plačal pa 
nič«; bogaboječa klapa pa milejše: 
»pil bi ga vsak hudir, plačal nikjer«. 
Če gledamo na ta demonska bitja z 
morfološke plati, sta pri nas v rabi 
dva osnovna tipa hudobcev: sesalski 
– izhajajoč iz kozla in drugih kopitar-
jev in (p)tičji. Prvi je verjetno nastal 
na tujem, ker je podoben grškemu 
satiru, drugi pa je tako naš kot le kaj. 
Starejše upodobitve ju dobro ločijo, 
novejše pa so kombinacije obeh z 
»modnimi« dodatki drugih vreten-
čarjev, včasih tudi zmajevskega repa. 
Našega hudiča smo torej etimološko 
dobro utemeljili s pomočjo kolikor 

toliko preučenega življenja naših na-
ravovercev, torej s »tičniško teorijo«. 
Z njeno pomočjo lahko razvozlamo 
še mnoge druge jezikovne zagonet-
ke, predvsem pa je nepogrešljiva pri 
iskanju resnice o naši narodni zgodo-
vini. To bodo morali slej ko prej spo-
znati tudi naši starinoslovci, znan-
stveniki, kakor se radi imenujejo. Saj 
poznamo pregovor, da »resnica pride 
na dan, pa naj še tako debela rit na 
njej sedi«.

Leopold Sever

Alegoričen prikaz porajajočega se jutra, ko božansko sonce preganja temo. 
Letajoči hudički izgubljajo svojo moč in bežijo v temo. Ljudje radostno hitijo na 
polje in se zahvaljujejo soncu. 

Današnji vrag je mešanica vseh sort 
zlodejev, še največ je na njem »člo-
veškega«. Hudi tič, torej hudič, bi mu 
težko rekli, ker je od ptičjega ohranil 
le še krila pa še ta so netopirjeva, to-
rej sesalska.
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186. rekord:  
Viseči »flaškoni«
Ko sem stopil v vrt Slavka Perka iz Velikih Rebrc me je obšel spomin na 
rajski vrt iz knjige o Stari zavezi, toliko življenja je bilo naokoli, le pisanih 
rajskih ptic ni bilo ondi.
Vrtni paradiž so še posebej poudarjale debele buče, ki so se v rahlem 
vetru pozibavale na drevju. Več kot deset sem jih naštel, pri čemer ni-
sem upošteval tistih, ki so se potuhnjeno splazile na sosedov vrt, ker na 
domačem niso našle opore. Da gre za rekorden pridelek govorijo tudi 
telesne mere razkazujočih se manekenk: obseg čez rit – 72 cm, višina s 
tulcem – 75 cm, teža – okoli 20 kg. So pa z njimi tudi težave; če ti katera 
od debelušk pade na glavo si »gotof«, kot so lani kričali Mariborčani.
Posušene tulaste buče so včasih uporabljali za shranjevanje pijače, zato 
jim nekateri pravijo tudi »flaše«. Ker so Slavkove flaše pravi flaškoni, mu 
za vse večne čase podeljujemo Klasjev rekord. Sledijo čestitke in priporo-
čilo, naj preveč ne hodi pod njimi, da ne bo »gotof«. 

Leopold Sever
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100-letnica začetka 1. svetovne vojne (7. nadaljevanje)

Obledeli spomini na svetovni 
spopad v naših krajih
Časovna oddaljenost 
in dogodki, ki so sledili 
koncu vojne, so v veli-
ki meri zbrisali sledi iz 
teh hudih časov. Kralje-
vina Srbov, Hrvatov in 
Slovencev, kakor se je 
sprva imenovala drža-
va Južnih Slovanov, je 
poudarjala zlasti srbski 

vidik vojne, predvsem veličastne zma-
ge srbske vojske, medtem ko druga 
polovica države, sodelujoča na strani 
poražencev ni mogla niti smela ohra-
njati spomine. Po drugi svetovni vojni, 
ko so še živeli veterani iz avstro-ogr-
ske vojske, pa so pozornost posvečali 
NOB in pridobitvam revolucije. Na 
srečo sem pred poldrugim desetle-
tjem pri iskanju podatkov za rubriko 
»Ljudje z začetka preteklega stoletja«, 
naletel na ljudi, ki so se vojne še do-
bro spominjali. Med njimi je bila tudi 
učiteljica Jožefa Erjavec iz Višnje gore. 
Tedaj je imela dobrih pet let. »Bilo je 
ravno na žegnanjsko nedeljo, štirinaj-
stega leta« pripoveduje Jožefa, »naša 
družina je na ta praznični dan sedela 
v gostilni Pri Kraljici, kjer je bilo še ve-
liko drugih gostov in vsi, od otrok do 
odraslih, smo bili dobro razpoloženi. 
Kar v krčmo plane občinski kurir in na 
ves glas oznani: »Ljudje, vojska bo; že 
raznašam pozive za javljanje v voja-
ška zbirališča. Na mah je vse utihnilo 
in skrb je legla na obraze pričujočih. 
Drugi dan smo že videli fante s kovč-

ki odhajati na vlak proti Ljubljani.  Iz 
hiš pa so pogledovale solzne oči ma-
ter in žena mobilizirancev. Če bi vede-
le, kaj jih čaka naslednja  leta, bi bili 
njihovi vzdihi še mnogo večji. Mnogi 
odhajajoči so nekaj popili in se dela-
li pogumne. Voljo sta tedaj podžigali 
predvsem dve krilatici: »Preden bo 
listje dol padlo, bomo že spet doma.« 
in »Božič bomo že doma praznovali!« 
Najprej so vpoklicali rojene leta 1890 
do 1895, torej tiste, ki so bili na višku 
telesne moči in življenjskega zagona.« 

Kako je  vrag Fronglu hlače zakuril
Stankel, Frongel in Pepel so bili raz-
posajeni fantini. Vse so si upali v 
fantovski prešernosti, celo v jamo 
Kózlovko so se namenili, čeprav so 
ljudje pravili, da sam vrag biva v njej. 
O namenu so kajpak glasno kikirikali 
po vasi.
Po nedeljski južini so vzeli netilo in 
baklo, pa v jamo Kózlovko. Stankel 
s prižganim lesom naprej, Frongel 
in Pepel pa tesno za njim. Po tride-
setih metrih, ko je že povsem pošla 
dnevna svetloba, se je spredaj v temi 

nekaj oglasilo – kot kozji meket baso-
vske višine. Obstanejo in spet zasliši-
jo »meekeke«, tokrat že bliže. »Sem 
gre,« je dahnil Stankel in že se vsi tri-
je junaki drenjajo proti izhodu. 
Stankel, zadnji med bežečimi, je z 
gorečo baklo hudo pritiskal za Fron-
glom, ki se je bil zagozdil na ozkem 
prehodu, in mu podkuril hlače. »Av, 
av, hudič me žge,« je kričal Frongel 
in se s podvojeno močjo zbasal iz 
položnega rova. Zunaj je tako naglo 
potisnil zadnjo plat v vodni tolmun-

ček, da je kar zacvrčalo, naokoli pa 
se je razširil vonj po prismojenem.                                                                                                         
Frongel je potem nekaj dni bolj na 
široko hodil in nazadnje domačim za-
upal, kaj se mu je primerilo. »S tem 
hudičem se ni za hecat,« je pristavil.                                                                                                                     
Po tistem se hvalisavi fantini niso več 
podajali v temine podzemlja; tudi na  
vasi jih je bilo manj slišati.
Vrag je bil starejši fant Burkljev Šte-
fan. Že pred njimi se je skril v jamo in 
prestrašil bahave pobaline. 

Leopold Sever

Kjer je dim, je tudi ogenj
Ondan sem v soseščini zagledal na nekem vrtu kup listja, iz katerega se je 
kadilo. Nič posebnega – toda kadilo se je še naslednji dan in še naprej. Pa 
menda ni to »večni ogenj« o katerem govori sveto pismo, me je prešinilo. Da 
bi pregnal dvom, sem se pojavu približal – in kaj je bilo? Nekdo je pospravil 
vrtu in nagrabil kup drobirja, zraven pa po naključju odložil pocinkano vrtno 
mrežo. Mreža je bila naključno tako upognjena, da je ustvarila navidezni dim. 
Pregovor o dimu in ognju torej ostaja veljaven, ker v »kadečem« kupu ni bilo 
ne enega ne drugega.

Jožefa Erjavec, ko je leta 1999 pripo-
vedovala o prvi svetovni vojni. Danes 
bi pokojna Jožefa štela že 105 let.

Pogled na Višnjo Goro tik pred prvo 
svetovno vojno. Gostilna »Pri Kraljici« 
se vidi le delno. Je tik pred cerkvijo sv. 
Ane na desni strani (iz zbirke Staneta 
Rusa).

Slavko Perko in žena Anica z delom njunega visečega pridelka. Veliko buč 
je bilo tedaj še v nastavku ali v cvetni fazi.


